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 ۳۰۰ هزار تن ماكاروني با آرد دولتي صادر شد! 

جنجال گراني آرد

يادداشت-3يادداشت-1

 در محاصره مشكلات 
و شعارها

 نسلي بي مسووليت
 و خودخواه 

ي��ن  صلي تر ا ز  ا يك��ي 
موضوعاتي كه امروز اقتصاد 
اي��ران را تحت فش��ار قرار 
داده، ش��عارزدگي و به دور 
ب��ودن از برنامه ريزي واقعي 
در بخش ه��اي مختل��ف 
اس��ت. دولت هاي مختلفي 
آمده ان��د و رفته اند و هر يك 
وعده هايي داده اند كه امكان عملي كردن بس��ياري 
از آنه��ا وجود ن��دارد. دولت فعلي ني��ز از اين قاعده 

مستثني نيست.
تيم اقتصادي دولت بايد پاسخ بدهند كه وقتي وعده 
تك رقمي كردن ت��ورم را داده اند، بر چه مبنايي اين 
حرف را مطرح كرده اند و چه برنامه اي براي رسيدن 
به اين هدف دارند. نمي شود اصلاحات ساختاري را 
فراموش كرد، توليد و رشد اقتصادي را فراموش كرد، 
ايده هاي كلان پولي و بانكي را فراموش كرد و از اين 
صحبت كرد كه قرار اس��ت تورم را تك رقمي كنيم. 
اقتصاد ما وارد بازي همين شعارها شده كه براي مدت 
طولاني نه تنها بهبود وضعيت نداده كه حتي هر روز 

اوضاع بدتر شده است.
از س��وي ديگر، مش��كلات اقتصادي تصميم گيري 
جديد را نيز دش��وار كرده اس��ت. ارز 4200 توماني 
بهترين مثال براي درك اين شرايط است. از چند ماه 
قبل بارها بحث شده اين ارز حذف شود و بسياري از 
نظريه پردازان نيز با اين موضوع موافقند. از سوي ديگر 
تهديدهايي وجود دارد كه با حذف اين ارز يكس��ري 
مشكلات تازه براي اقتصاد ايران به وجود بيايد. خب 
تصميم گيري در چنين فضايي بسيار سخت است و 

همين موضوع باعث شده دولت به تعلل بيفتد.
به طور كلي يكي از اصلي تري��ن موضوعاتي كه بايد 
به آن توجه كرد، نق��ش تعيين كننده وزير اقتصاد و 
رييس كل بانك مركزي در اقتصاد كلان كشور است. 
اين دو فرد با توجه به مس��ووليتي ك��ه در نهادهاي 
مالي و پولي دارند، بهترين تصميم گيران براي آينده 
اقتصادي كشور هستند و در واقع حرف نهايي را بايد 
آنها بزنند. به اين ترتيب هم مي توان انتظار داشت كه 
اختلاف نظرها كمتر ش��ود و هم با توجه به شناختي 
كه از وضعيت اقتصادي كش��ور وجود دارد، حرف ها 
مطرح مي ش��وند. در واقع وزير اقتصاد از كلان ترين 
موضوعات تا ابهام هايي همچون واردات خودروهاي 
خارجي را بايد با تصميم مستقيم مديريت كند و در 
واقع تلاش كند تا اجازه دخالت در امور اين وزارتخانه 
داده نش��ود. در صورتي كه اين ن��گاه كلان به وجود 
آمده و اصلاحات ساختاري در دستور كار قرار گيرد 
مي توان انتظار داش��ت كه بخشي از مشكلات فعلي 
حل شوند اما در غير اين صورت شرايط هيچ تغييري 

نخواهد كرد.

روزي نيس��ت كه بدون خبر 
تلخ س��پري ش��ود، اخباري 
تلخ از محيط زيست، حياط 
وحش و... س��ازمان محيط 
زيست چه وظيفه اي بر عهده 
دارد؟ چرا وقت��ي در يكي از 
همين كشورهاي همسايه، 
كاري به كشورهاي اروپايي و 
امريكايي نداريم كه فقط موقع آمارهاي بد به سراغ آنها 
مي رويم و در شرايط ديگر مقايسه كردن خود با آنها را 
كاربدي تلقي مي كنيم، در همين كشورهاي همسايه 
مردم و مسوولان چطور از محيط زيست، حيات وحش 
و هر آنچه به عنوان طبيعت در جغرافياي خود جاي 
داده اند محافظت مي كنند. واقعا اينقدر سخت است كه 
در شهرها و استان هايي كه احتمال راه يافتن حيوانات 
وحش��ي از جنگل به آنها وج��ود دارد يك مركز براي 

حمايت و زنده گيري اين حيوانات راه اندازي كنيم؟
چ��را نبايد افراد آموزش دي��ده و كار بلد در اين مواقع 
وارد عمل شوند. چرا بايد كار گرفتن پلنگ سرگردان 
در ش��هر به عهده نيروي انتظامي باشد كه وسيله اي 
جز اسلحه گرم و چاره اي جز استفاده از آن در شرايط 
بحراني ندارد؟ چرا نبايد هي��چ آگاهي به مردم بومي 
مناطق مختلف كش��ور در مورد رويارويي با حيوانات 
وحش��ي داده ش��ود؟ اگر اينها كار س��ازمان محيط 
زيست نيست، چه كسي بايد مسووليت آن را به عهده 
بگيرد؟ مرگ پلنگ س��رگردان و خرس قهوه اي كه 
اس��تخوان هايش زير چرخ هاي تراكتور له شد آنقدر 
دردناك اس��ت كه نمي توان به همين س��ادگي آن را 
به دست فراموشي سپرد. چرا بايد آسيب رساندن به 
حيات وحش تا اين حد در كشور ما راحت و بي دغدغه 
باشد؟ چرا هيچ مسوولي در اين رابطه به دوستداران 
محيط زيس��ت و حيات وحش و به فعالان اين حوزه 
پاس��خگو نيس��ت. اين همه فريادي كه براي حفظ 
آب هاي زير زميني زده ش��د و كس��ي آن را نشنيد و 
حالا گرفتار خشكس��الي و فرونشست زمين شده ايم 
بس نبود. اين همه فريادي كه براي حفظ تالاب هاي 
اين سرزمين زده شد و هيچ مسوولي گوش شنوايي 
براي آن نداشت و حالا ديگر جز تلي از خاك چيزي از 
آن تالاب ها باقي نمانده است، كافي نبود. از بين رفتن 
يوزپلنگ ايراني، از بين رفتن درناهايي كه هر س��اله 
به ايران مهاج��رت مي كردند و حالا ديگر اثري از آنها 
باقي نمانده، از بين رفتن گونه هاي گياهي و جانوري 
كه ديگر تكرار نمي شوند. چه بر سر جنگل هاي بلوط 
آورديم؟ چه بر سر پوشش گياهي شمال كشور آورديم 
با قطع درختان و ويلا سازي در بلنداي كوها و تپه ها. 
حتي به حريم دريا هم رحم نكرديم. حريم رودخانه را 
به رسميت نشناختيم و اين شد كه سيل ناگهان خانه ها 
را ويران كرد.  ادامه در صفحه 8

يادداشت -2

حجم بالاي نقدينگي عامل اصلي تورم

در فضاي مجازي واكنش مقام��ات جهان به ايلان 
ماسك سهامدار جديد توييتر بالا گرفته است. حتي 
ترامپ، رييس جمهور پيش��ين امريكا هم نسبت به 
س��هامدار جديد توييتر واكنش نشان داد. آيا ايلان 

ماسك براي توييتر برنامه جديدي دارد؟ 
به گ��زارش راه امروز، ايلان ماس��ك، ثروتمندترين 
شخص جهان حالا س��هامدار توييتر شده است. او 
پيش��نهاد 44 ميليارد دلاري را قب��ول كرد و حالا 
رييس هيات مديره توييتر شده است. گويا او براي اين 
اپليكيش��ن محبوب مردم جهان برنامه هاي تازه اي 
دارد، هر چند جديدا اتحاديه اروپا نسبت به خريدار 

جديد توييتر واكنش نشان داده است. 
حتي اتحاديه اروپا براي ادامه مديريت اپليكيش��ن 
توييتر خط و نش��ان جديد كش��يده. تيري برتون، 
كميسر اتحاديه اروپا اعلام كرد كه شبكه اجتماعي 
امريكايي توييتر كه در حال انجام فرآيند واگذاري به 
ايلان ماسك است، بايد به طور كامل خود را با قوانين 

اتحاديه اروپا تطبيق دهد.

اروپايي ها مي گويند »توييتر چه در مورد آزار و اذيت 
آنلاين و فروش محصولات تقلبي و چه در خصوص 
انتشار محتواي شامل پورنوگرافي كودكان و دعوت 
به اقدام ه��اي تروريس��تي بايد خود را ب��ا مقررات 
اتحادي��ه اروپا ك��ه در ايالات متحده وج��ود ندارد، 

تطبيق دهد.«

  آيـا ايلان ماسـك ايـن خط و نشـان هاي 
اروپايي ها را مي پذيرد؟ 

س��هامدار جدي��د توييتر وع��ده اي درب��اره طرح 
محدودسازي اين ش��بكه نداده است. او نه تنها قرار 
نيس��ت كاربران اين اپليكيشن را محدود كند بلكه 
وعده تامين آزادي بيشتري را در اين شبكه اجتماعي 
داده و ط��رح همين وعده نگراني هاي��ي را در مورد 
افزايش انتشار محتواهاي سمي به وجود آورده است، 
هر چند كه آقاي ماس��ك اذعان كرده كه موافق لغو 

تمامي محدوديت هاي قانوني اعمال شده نيست.
همچني��ن ترامپ، رييس جمهور س��ابق امريكا هم 

نسبت به سهامدار جديد توييتر واكنش نشان داد. 
آنچه مشخص است او ديگر به توييتر باز نمي گردد. 
ترامپ به شبكه فاكس نيوز گفته »حتي اگر حساب 
كاربري او پس از خريد توييتر توس��ط ايلان ماسك 
بازگردانده ش��ود، به اين پلتفرم رس��انه اجتماعي 
بازنخواه��د گش��ت.« چرا ك��ه او قرار اس��ت طبق 
برنامه ريزي هاي انجام ش��ده ط��ي هفت روز آينده 
رس��ما ب��ه اس��تارت آپ Truth Social خودش 

بپيوندد.
در هر حال اين خبر واگذاري توييتر به ايلان ماسك 
براي عده اي از كاربران نگراني ايجاد كرده است. چرا 
كه سهامدار جديد توييتر برنامه خود را از آينده اين 

اپليكيشن مطرح نكرده است.
برخ��ي از گمانه زني ها از اخراج كارمن��دان توييتر 
حكايت داش��ت كه گويا به نظر مي رسد اين برنامه 
كنسل است و هدف ماس��ك توسعه اين اپليكيشن 

است. 
برخي سياستمداران و دموكرات ها از جمله »اليزابت 

وارن«، رهب��ر اكثريت س��نا كه البت��ه از منتقدان 
برجس��ته ش��ركت هاي فناوري اس��ت از روي كار 
آمدن ماس��ك نگرانن��د. او درباره اي��ن اتفاق گفته 
ب��ود: »اين معامله براي دموكراس��ي م��ا خطرناك 
اس��ت. ميلياردرهايي مثل ايلان ماسك با قوانيني 
متفاوت از بقيه مردم ب��ازي مي كنند و قدرت را به 
نفع خودشان متمركز مي سازند.« او افزود: امريكا به 
قوانين مالياتي مشخصي در خصوص ثروتمندان نياز 
دارد و بايد دستورالعمل هايي براي مسووليت پذيري 

شركت هاي بزرگ فناوري تدوين شود.
از طرفي مدافع��ان توييتر هم بر اي��ن باورند كه به 
آزادي بيان در اين اپليكيش��ن باي��د بيش از پيش 
توجه ش��ود. به عنوان نمونه: »آنتوني س��اباتيني«، 
نماينده محافظه كار ايالت فلوريدا در مجلس امريكا 
در توييتي در اين باره نوشت: »به ايلان ماسك بايد 

نشان افتخار آزادي رييس جمهوري اهدا شود.«
حال بايد منتظر برنامه جديد ايلان ماسك بود و ديد 

كه او چقدر به اصل آزادي بيان پايبند است؟

يك��ي از معضلات اساس��ي 
اقتصاد كلان كشور رشد بالاي 
حجم نقدينگي اس��ت كه به 
س��مت فعاليت ه��اي مولد و 
توليدي س��وق پيدا نمي كند 
و طبعا به تورم بالا منتج شده 

است.
تامين مالي بخش هاي واقعي 
اقتصاد يكي از اصلي ترين اج��زاي زنجيره ايجاد ارزش 
در اقتصاد اس��ت كه نقص در آن مي تواند به رشد بخش 
واقعي آس��يب وارد كند. در مطالع��ات متعددي رابطه 
متقابل بخش مالي و بخش واقع��ي اقتصاد مورد تاييد 
قرار گرفته و بر اثر مثبت توسعه مالي در رشد اقتصادي 
تاكيد شده است. اين در حالي است كه يكي از معضلات 
هميشگي فعالان بخش توليدي در اقتصاد ايران كمبود 
نقدينگي و اعتبارات لازم براي حفظ يا گسترش ظرفيت 
توليدي است. از اين رو يكي از اهداف سياستگذاران در 
سال هاي اخير بهبود تامين مالي بخش توليدي و رفع 
كمبود نقدينگي در اين بخش بوده است. از طرف ديگر 
يكي از معضلات اساسي اقتصاد كلان كشور رشد بالاي 
حجم نقدينگي اس��ت كه به تورم بالا منتج شده است. 
بخشي از رش��د بالاي نقدينگي به رشد پايه پولي بانك 
مركزي برمي گردد و بخشي ديگر ناشي از فعاليت بانك ها 
و رشد تسهيلات آنهاست. بنابراين وضعيت معماگونه در 
خصوص نقدينگي در كشور وجود دارد و آن، اين است 
همزمان با اينكه نقدينگي بس��يار بيشتر از رشد بخش 
حقيقي رش��د مي كند و به تورم منجر مي شود، بخش 
توليدي ني��ز دچار كمبود نقدينگي و اعتبارات اس��ت. 
در چنين شرايطي، مهم ترين مس��اله اي كه وجود دارد 
نحوه گردش نقدينگي و اعتبارات بانكي است. به عبارت 
ديگر نقدينگي در جامعه هست و بيش از نياز اقتصاد نيز 

ايجاد مي ش��ود؛ اما اين نقدينگي به سمت فعاليت هاي 
مولد و توليدي سوق پيدا نمي كند و باعث ايجاد چنين 

شرايطي مي شود.
در ابتدا و قب��ل از هر چيز بايد گفت علت اصلي افزايش 
قابل ِملاحظه خالص دارايي هاي خارجي بانك مركزي در 
سال هاي اخير به شرايط تحريمي كشور و عدم دسترسي 
به دارايي هاي خارجي برمي گردد. متوسط رشد سالانه 
نقدينگي در ايران از س��ال ۱370 تا ۱3۹۹ بالاتر از 27 
درصد است كه متناسب با رشد بخش حقيقي نبوده است؛ 
اما به علت بروز تكانه هاي منفي در بخش عرضه و وجود 
تورم فشار هزينه رشد تقاضا براي اعتبار و به تبع آن انبساط 
ترازنامه بانك ها، بانك مركزي را مجبور به مساعدت كرده 
و موجب استمرار تورم بالا در ايران شده است. رشد بالاي 
نقدينگي سياست ترجيح داده شده بانك مركزي نبوده، 
ولي ساختارهاي معيوب، تحريم ها، حكمراني نامطلوب 
اقتصادي و عدم استقلال بانك مركزي منجر به رشد بالاي 
نقدينگي شده است. به عبارت ديگر رشد بالاي نقدينگي 
را مي توان يكي از بيماري هاي مزمن اقتصاد ايران دانست 
كه ريشه هاي ساختاري در نظام حكمراني اقتصادي و 
نظام مالي و بانكي كشور دارد. لازم به ذكر است نظام مالي 
ايران مشابه كشورهاي مورد بررسي )چين، كره جنوبي و 
ژاپن( بانك محور است، ولي از جهات مختلف تفاوت هاي 
اساسي دارد. در ايران، نرخ سود بانكي به صورت دستوري 
تعيين مي شود و در بيشتر دوره ها نرخ سود واقعي بانكي 

منفي بوده است.
در زير، به برخي از مهم ترين عواملي كه باعث رشد بالاي 
نقدينگي در كشور شده، اشاره ش��ده و عوامل موثر در 
رشد نقدينگي را مي توان در كس��ري بودجه، سلامت 
مالي بانك ها و موسسات مالي، آثار پولي درآمدهاي ارزي 
دولت، پايداري رش��د بالاي نقدينگي، نرخ سود بانكي، 
تسعير دارايي هاي خارجي بانك مركزي و نرخ آن دانست.

  راهكارهاي بهبود كنترل رشد نقدينگي
راهكارهاي ميان مدت: 

  رفع سلطه مالي و استقلال بانك مركزي
  انضباط مالي دولت و اصلاح س��اختاري بخش هزينه 
و بخش درآمدي بودجه )تعيين قاعده سياس��ت مالي، 
اصلاح س��اختاري بخش هزينه بودجه، اصلاح ساختار 
درآمدي دولت، بهبود روش هاي تامين كسري بودجه( 

 ارتقاي س��لامت مالي بانك ه��ا در جهت كاهش نياز 
بانك ها به منابع بانك مركزي )اصلاح نسبت هاي كفايت 
سرمايه و نقدينگي بانك ها، تقويت بهداشت اعتباري و 
كاهش مطالبات غيرجاري، نظارت بر تركيب دارايي هاي 

بانك ها( 
راهكارهاي كوتاه مدت: 

  تقويت بازار بين بانكي به عنوان منبع جايگزين براي 
اضافه برداشت بانك ها

  بهبود ابزار بانك مركزي در جهت جمع كردن نقدينگي
همان گونه كه اشاره شد وجود دو شكل متفاوت، يكي 
رشد بالاي نقدينگي در سطح كلان كه منجر به تورم 
بالا ش��ده و ديگري كمبود منابع مالي )نقدينگي( در 
بخش توليدي )س��طح خرد و بن��گاه( كه تامين مالي 
بخش واقعي را با مش��كل روبه رو كرده است، اهميت 
تنظيم سياس��ت هاي دوگانه ناظر بر كنت��رل تورم و 
گ��ردش اعتبارات را نمايان مي س��ازد. از يك جهت، با 
توجه به آثار نامطلوب تورم بالا در كشور مديريت منابع 
رشد نقدينگي بايد يكي از اولويت هاي سياستگذاري 
در حوزه پولي باش��د و از طرف ديگر ارتقاي دسترسي 
بخش هاي مولد اقتصاد به منابع مالي از طرق مختلف 
تامين مالي بايد مدنظر قرار بگيرد.  در بعد كلان، كنترل 
رشد بالاي نقدينگي يكي از اقداماتي است كه بايد در 
راس��تاي مديريت پولي در جهت اهداف كلان دنبال 
شود. معضل نرخ رشد نقدينگي يك مشكل ساختاري 

است كه بخش عمده آن ناشي از كسري بودجه، افزايش 
خالص دارايي هاي خارجي صوري و وضعيت سلامت 
مالي بانك هاست. بديهي است كه راهكارهاي برطرف 
كردن اين معضل نيز بايد ساختاري و در راستاي يك 
برنامه جامع انضباط مالي و پولي باشد. لذا براي كنترل 
موثر و پايدار رشد نقدينگي در افق ميان و بلندمدت كشور 
راهي جز برطرف كردن مش��كلات ساختاري بودجه 
و مش��كلات ساختاري بانك ها و نيز دسترسي بهتر به 
ارزهاي خارجي جهت تامين ارزي فعاليتهاي اقتصادي 

و واردات وجود ندارد.
با توجه به نكات مطرح شده در اين مقاله، دسترسي محدود 
كشور به منابع ارزي و سرمايه هاي خارجي، استمرار تورم 
از نوع فشار هزينه و نيز عدم افزايش حجم واقعي اعتبارات، 

سياست هاي زير در سياست پولي پيشنهاد مي شود: 
  سياست كاهش رش��د نقدينگي به سرعت و يك باره 
مطلوب نيس��ت، اما اجراي آن در افق ميان مدت الزامي 
است. به واسطه ماهيت تورم )فشار هزينه( كاهش يك باره 
تورم ممكن نيست، اما در افق ميان مدت امري ضروري 
است. كاهش نرخ تورم، بستن تدريجي شكاف توليد و 
محدود كردن نوسانات نرخ ارز حقيقي سه هدف اصلي 

مقام پولي است.
  در كوتاه مدت و با توجه به نرخ هاي بالاي تورم، ابزار اصلي 
سياست پولي كنترل ترازنامه بانك ها و كنترل نوسانات 
نرخ ارز اس��ت. در اين راس��تا، آثار ترازنامه اي مداخلات 
ارزي بانك مركزي و فروش صوري ارز دولتي بايد مورد 

توجه باشد.
  پس از كاهش نرخ تورم به س��طوح پايين تر )۱2-۱۵ 
درصد در سال(، انجام اقدامات در راستاي بهبود وضعيت 
مالي بانك ها، رويكرد هدف گذاري تورم و ابزار نرخ سود 
چارچوب مناس��ب تري براي هدايت سياس��ت پولي 
ادامه در صفحه 2 خواهند بود.  

رضا سلامي

سيدمحمود كمال آرا

مريم شاهسمندي

 سكه ۱۳ ميليون و ۱۰۰ هزار تومان شد 

ورود دلار به كانال 28 هزار توماني 

 معاون شهردار: 8۰ درصد تهراني ها 
زير خط فقر مسكن هستند

»تعادل« گزارش مي دهد 

خط و نشان اروپا به مالك جديد توييتر
 ايلان ماسك براي توييتر برنامه جديدي دارد؟

استقبال كانون صرافان از رفع 
محدوديت ورود ارز به كشور

صفحه 3     صفحه 5    

صفحه 7    

صفحه 7    

درخواست »غيركارشناسي« 
شهرداري از دولت

 توييتر در چنگ 
ايلان   ماسك

دسته بندي معيشتي خانوارهاي ايراني »تعادل« بررسي مي كند
اعلام شد

افتتاح ۱۱۰ پروژه فرهنگي و مذهبي 
بركت در مناطق محروم كشور

بر اساس صحبت هاي مسوولان بورسي قرار است 
انواع سرمايه گذاري ها در بورس به عنوان وثيقه وام 
استفاده شود. اين موضوع تقريبا يك سال اخير نيز 

مطرح شده بود اما به جايي نرسيد. 
برزو حق شناس، كارش��ناس بازار سرمايه در اين 
خصوص مي گويد: ضمانت وام ها توسط سهام، اوراق 
و سهام عدالت مي تواند نقدينگي جديد وارد تالار 
شيشه اي كند. اين موضوع ميزان سرمايه گذاران 
جدي��د را در بورس افزاي��ش مي دهد. ضمانت وام 
توسط سهام بورسي تقريبا يك سال پيش مطرح 
شد اما سازمان بورس و دولت عملا نتوانستند كاري 
صفحه 4 را بخوانيد انجام بدهند.  

اجراي وعده هاي 
بورس در هاله اي 

از ابهام

 ايجاد 350 هزار شغل
 در سال 1401 توسط 

ستاد اجرايي فرمان امام 

سخنگوي قوه قضاييه خبر داد

 هر سال وقتي صحبت از برآورد هزينه هاي معيشتي 
خانوار مي ش��ود، آمارهاي رس��مي و غير رسمي 
هميشه به ميزان قابل توجهي با يكديگر فرق دارند. 
اينكه طي چند سال اخير بر تعداد افراد بي بضاعت 
جامعه افزوده ش��ده و تامين معيش��ت به يكي از 
كارهاي سخت براي افراد خانوار تبديل شده است، 
موضوع چندان تازه اي نيست. اما حالا انگار آمارهاي 
رسمي هم كم كم دارند به واقعيت هاي موجود در 
جامعه نزديك مي ش��وند. اينكه بيش از ۹ ميليون 
خانوار يارانه بگير فقير هستند، آماري نگران كننده به 
صفحه 8 را بخوانيد نظر مي رسد. البته كه...  

 هر سال وقتي صحبت از برآورد هزينه هاي معيشتي 
خانوار مي ش��ود، آمارهاي رس��مي و غير رس��مي 
هميشه به ميزان قابل توجهي با يكديگر فرق دارند. 
اينكه طي چند سال اخير بر تعداد افراد بي بضاعت 
جامعه افزوده ش��ده و تامين معيش��ت به يكي از 
كارهاي سخت براي افراد خانوار تبديل شده است، 
موضوع چندان تازه اي نيست. اما حالا انگار آمارهاي 
رسمي هم كم كم دارند به واقعيت هاي موجود در 
جامعه نزديك مي ش��وند. اينكه بيش از ۹ ميليون 
خانوار يارانه بگير فقير هستند، آماري نگران كننده 
صفحه 2 را بخوانيد به نظر مي رسد. البته كه...  

مشكلات اقتصادي 
و بزه هاي اجتماعي 

درهم تنيده اند

170 سال حبس براي 
متهمان بانك سرمايه



س��خنگوي قوه قضاييه گفت: در خصوص بانك سرمايه 
پرونده هاي متعددي تشكيل شد و برخي منتهي به صدور 
حكم قطعي و اعلام ش��دند. اخيرا پرونده منتهي به صدور 
حكم قطعي شده و كساني كه تحت تعقيب اند مجموعا به 

۱۷۰ سال محكوم شدند.
خداييان در پاسخ به س��والي درباره وضعيت پتروشيمي 
ميانكاله و اينكه آيا با توجه به دستورات مقامات بررسي و 
نظارتي نسبت به توقف آن انجام شده است؟ گفت: بعداز 
طرح موضوع پتروشيمي در فضاي مجازي و جامعه از ناحيه 
معاونت عامه دادس��تاني كل مكاتبه اي با دادستان مركز 
مازندران شد و در اين مكاتبه با توجه به مصوبه هيات وزيران 
مبني بر ممنوعيت استقرار صنايع شيميايي در صورت دارا 
بودن فاضلاب صنعتي در توليد خواستار پيگيري شدند و 
قرار شد تا زمان مشخص ش��دن موضوع از ادامه عمليات 
جلوگيري شود و عمليات اجرايي متوقف شده است. وي 
افزود: دادستان مربوطه استعلاماتي از منابع طبيعي استان 
و امور اراضي به عمل آورده و منتظر پاس��خ هستيم كه آيا 
داراي مجوز بوده و در خصوص نحوه واگذاري زمين و نحوه 
تامين آب و مسائل زيستي و نوع و درجه خاكي واگذار شده 
ابهاماتي است كه بايد روشن شود. وي تاكيد كرد: در خصوص 
اين موضوع كه پرونده اي منجر به احضار و جلب شخصي 
شده باش��د، تشكيل نشده اس��ت. وي در پاسخ به سوالي 
درباره آخرين وضعيت پرون��ده عامل حادثه حرم رضوي 
)حمله به چند روحاني( گفت: تحقيقات در پرونده عامل 
حادثه حرم رضوي تمام شده است. تا ۱۰ روز آينده پرونده با 
كيفرخواست به دادگاه ارسال مي شود. طبق بررسي هاي به 
عمل آمده در اين حادثه انگيزه شخصي نبوده است و متهم 
تحت تاثير تفكرات تكفيري اين عمل را انجام داده است و 
همدستي نداشته است. خداييان يادآور شد: در خصوص 
اينكه مرتكب شهدا را مي شناخته يا انگيزه شخصي داشته 
بايد گفت عامل حادثه شهدا را نمي شناخته و وابستگي هاي 
گروهي داشته و تحت تأثير تفكرات گروهي بوده و به صورت 
خودسرانه اين اقدام را انجام داده است. خداييان در پاسخ به 

سوالي در خصوص روند آزادسازي سواحل گفت: در سال 
گذشته با اقدام به موقعي كه رياست قوه قضاييه در خصوص 
آزادسازي حريم و بستر رودخانه كرج داشتند بسياري از 
اداراتي كه اراضي و حريم بستر را تصرف كرده بودند اقدام 
به آزادسازي كردند و اين مناطق به شهرداري كرج سپرده 
شد. علاوه بر اين، اقدامات خوبي هم در ساير سواحل انجام 
شد و مردم مي توانند از اين مناطق استفاده كنند. خداييان 
در رابطه با آخرين وضعيت پرونده بانك سرمايه و محمد 
امامي گفت: در خصوص بانك سرمايه پرونده هاي متعددي 
تشكيل شد و برخي منتهي به صدور حكم قطعي و اعلام 
ش��دند. اخيرا پرونده منتهي به صدور حكم قطعي شده و 
كساني كه تحت تعقيب اند مجموعا به ۱۷۰ سال محكوم 
ش��دند. در اين رابطه محمد امامي به جرم اخلال كلان در 
نظام اقتصادي به ۲۰ سال حبس و رد مال، انفصال از خدمات 
دولتي، سيد احمد هاشمي شاهرودي به ۱۰ سال حبس و رد 
مال، شهاب الدين قندالي به جرم معاونت در اخلال در نظام 
اقتصادي به ۱۲ سال و ۶ ماه حبس محكوم شدند. يكي از 

همدستان هم به جرم مشاركت در اخلال در نظام اقتصادي 
به ۲۰ س��ال حبس و رد مال محكوم شده ولي چون حكم 
غيابي است اسمش را نمي گويم.  وي افزود: ۶ متهم هم به 
دو فقره حبس محكوم شدند. ۱۵ نفر هم به حبس و رد وجوه 
محكوم شدند. خداييان در پاسخ به سوالي درباره اينكه آيا قوه 
قضاييه از تأمين نيرو باز مانده كه به سراغ چينش نيروها رفته 
است و امروز شاهد چينش درستي در دستگاه قضا نيستيم؟ 
گفت: موضوع تأمين نيرو همواره سخن اصلي قوه قضاييه 
است اما امروز شاهد اين هستيم كه جرايم در كشور بيشتر 
شده و متناس��ب با اين مساله تعداد نيروي قضايي بيشتر 
نشده است. قانون تكليفي را بر عهده دستگاه قضا قرار داده 
و هر ساله ۸۰۰ قاضي و ۳ هزار و ۲۰۰ كارمند استخدام كند 
اما اين موضوع فقط مربوط به قوه قضاييه نيس��ت و دولت 
بايد همكاري هاي لازم را داشته باشد كه در سال هاي اخير 
همكاري مناسبي از سوي دولت انجام نشد. خداييان گفت: 
رييس قوه قضاييه تاكيد كرده كه بر حسب تعداد پرونده ها و 
وضعيت مراكز، قضات بتوانند به بخش ديگري منتقل شوند 

و اينطور نيست كه بگوييم چينش همه نيروها در قوه قضاييه 
صحيح نيست. خداييان در پاسخ به سوالي درباره جزييات 
حكم صادره عليه دو دانشجوي بازداشتي دانشگاه شريف 
گفت: در مورد اين دو نفر دانشجو مي دانيد كه با عنوان اتهام 
افساد في الارض تحت تعقيب قرار گرفتند ولي دادگاه اين 
اتهام را محرز تشخيص نداد. وي افزود: با توجه به اقدامات 
تخريب و ايجاد حريق و خرابكاري در تاسيس��ات عمومي 
جامعه به اتهام تخريب و خرابكاري در تاسيسات عمومي هر 
كدام به ۱۰ سال حبس و به اتهام اجتماع و تباني عليه امنيت 
كشور و همكاري با گروهك معاند نظام به ۵ سال حبس و 
با اتهام فعاليت تبليغي عليه نظام به يكسال حبس يعني 
مجموعا به ۱۶ سال حبس محكوم شدند كه مجازات اشد 
يعني ۱۰ سال حبس اجرايي مي شود. خداييان افزود: حكم 
قطعي نش��ده و به همين دليل از اسم بردن آنها خودداري 
كردم و حكم در مرحله بدوي است. خداييان درباره اقدامات 
قوه قضاييه براي جلوگيري از واحدهاي توليدي گفت: با 
اقدامات دستگاه قضا در سال گذشته از تعطيلي ۴۴۵ واحد 
توليدي جلوگيري به عمل آمد. رون��د صدور مجوز ۲۸۶ 
واحد توليدي تسهيل شد. ۴۵۱ پيشنهاد اصلاح ساختار، 
فرايندها و رويه هاي ناكارآمد را داشتيم و بازديد از بيش از 
هزار واحد توليدي انجام شد. سخنگوي قوه قضاييه در پاسخ 
به سوالي درباره آخرين اقدامات پرونده بورس گفت: اعضاي 
هيات مديره و مديرعامل بورس ته��ران در پرونده خريد، 
نگهداري و استفاده غيرمجاز از دستگاه هاي استخراج رمز ارز 
تحت تعقيب قرار گرفتند و اين پرونده در دادسرا در جريان 
رسيدگي اس��ت. پرونده اي ديگر توسط سازمان بازرسي 
كل كشور در ارتباط با ۴ نفر از اعضاي هيات مديره سازمان 
بورس كه همزمان معاون آن سازمان بودند و رييس وقت 
سازمان بورس و يكي از مسوولان وزارت اقتصاد تحت عنوان 
ظاهري گمراه كننده از روند معاملات با عنوان اوراق بهادار و 
ايجاد قيمت هاي كاذب و اغواي اشخاص و انجام معامله در 
پايان سال گذشته در دادسراي تهران تشكيل شده و در حال 
رسيدگي است و هنوز به كيفرخواست منتهي نشده است.
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نبايد چشم به روي انحراف بست
رييس مجلس ش��وراي اس��لامي در ديدار با اعضاي 
»هيات تطبيق مصوبات دولت با قوانين« با برشمردن 
برخي آفت هايي كه تمامي دستگاه هاي نظارتي بايد 
خود را از آن مصون نگه دارن��د، گفت: اگر بحث هاي 
سليقه اي، سياس��ي و غيركارشناسي در كار تطبيق 
قوانين مطرح شود، آفت هاي زياد و غيرقابل جبراني 
براي كشور ايجاد مي شود؛ از اين رو خروجي و كاركرد 
هي��ات تطبيق مصوبات ب��ه عنوان نه��ادي نظارتي 

مي تواند در انسجام كشور اثرگذار و موثر باشد.
محمدباقر قاليباف در اين نشست با تأكيد بر اهميت 
جايگاه هيات تطبيق مصوبات دولت با قوانين گفت: اين 
هيات جايگاه مهم و موثري دارد و مي تواند با عملكردي 
دقيق، منصفانه و با سرعت كارهاي كشور را سامان دهد 
و از بس��ياري از مشكلات در زمينه قوانين پيشگيري 
كند. رييس مجلس شوراي اسلامي با اشاره اهميت 
همپوشاني دستگاه هاي نظارتي تأكيد كرد: داده هاي 
مجموعه هاي نظارتي بدون دخالت در وظايف يكديگر 
مي تواند تبادل شود و اثرگذاري بيشتري داشته باشد. 
لذا نبايد هر يك از مجموعه ه��اي نظارتي كار جدا و 
پراكنده را دنبال كنند. قاليباف در همين زمينه تأكيد 
كرد: به عنوان كس��ي كه تجربه اجرايي داشته ام با 
چوب لاي چرخ دس��تگاه هاي اجرايي گذاش��تن 
مخالف��م چرا كه مانع ش��جاعت در تصميم گيري 
مديران اجرايي مي شود از طرف ديگر نبايد چشم 
را بر روي انحراف در اجراي قانون بست و مماشات 
كرد بلكه بايد محكم ايستاد. اسماعيلي رييس هيات 
تطبيق مصوبات دولت با قوانين در آغاز اين نشست 
گزارشي از عملكرد اين هيات در سال گذشته ارايه 
كرد و برخي از اعضاي اين هيات نيز نظرات خود را 

براي بهبود روند تطبيق مصوبات بيان كردند.

توجه دولت به رتبه بندي معلمان
رييس جمهور با تأكيد بر اينكه ايران قوي بدون تعليم 
و تربيت اصولي و ارتقاي جايگاه آموزش و پرورش قابل 
تصور نيس��ت، اظهار داش��ت: آنچه در حوزه آموزش و 
پرورش هزينه مي شود، سرمايه گذاري براي تضمين 

توسعه و پيشرفت آينده كشور است.
آيت الله سيدابراهيم رييسي در نشست هم انديشي با 
جمعي از فرهنگيان و فعالان حوزه تعليم و تربيت كشور، 
بر ضرورت حمايت عملي از فرهنگيان تاكيد كرد و اظهار 
داشت: دولت مصمم است همه ابعاد قانون رتبه بندي 
معلمان را در راستاي ارتقاي شأن و منزلت فرهنگيان 
عزيز مورد توجه قرار دهد و به اين وس��يله در راستاي 

ارتقاي كيفيت آموزش در كشور گام بردارد.
رييس جمهور افزود: متأسفانه در خصوص رتبه بندي 
معلمان صرفاً بخش مالي برجسته شده اما از ابعاد مختلف 
ديگري كه مي تواند جايگاه فرهنگيان را در جامعه ارتقاء 
دهد، غفلت شده است كه اين به نوعي ظلم در حق اين 
قشر فرهيخته است. رييسي اجراي سند تحول آموزش 
و پرورش را يك ضرورت خواند و گفت: اين سند از اسناد 
بالادستي است و دولت حتماً آن را به عنوان مهم ترين 
س��ند پيگيري و اجرايي خواهد ك��رد. رييس جمهور 
همچنين با تاكيد بر ل��زوم پيگيري وضعيت صندوق 
ذخيره فرهنگيان، گفت: پيگيري وضعيت اين صندوق از 
مهم ترين دغدغه هاي فرهنگيان محترم است و ضرورت 
دارد، مسوولان مربوطه با جديت در اين زمينه اقدام كنند 
و در راستاي رفع نگراني معلمان عزيز گام بردارند. آيت الله 
رييسي همچنين با انتقاد از وجود سامانه هاي متعدد 
و پراكنده در حوزه تعليم و تربيت بر لزوم نظم بخش��ي 
به اين سامانه ها، تأكيد كرد و از وزير آموزش و پرورش 
خواست هر چه سريع تر اين اقدام براي ساماندهي اين 

عرصه را آغاز نمايد.
رييس جمهور در ادامه با تقدير از همت و تلاش دلسوزانه 
معلمان كشورمان در دوران كرونا كه عرصه آموزش به 
دانش آموزان را رها نكردند، اظهار داشت: معلمان عزيز در 
دوره كرونا واقعاً مجاهدانه وارد عرصه شدند و با خلاقيت 
و ابتكار تلاش كردند تعليم و تربيت فرزندان مان دچار 
وقفه يا افت نشود. دكتر رييس��ي در بخش ديگري از 
سخنان خود مطالب مطرح شده در خصوص استفاده 
بهينه از فضاي مدرسه در جهت ارتقاء تعليم و تربيت را 
حائز اهميت دانست و گفت: ضرورت دارد تلاش كنيم 
استفاده بهتر و مناسبي از ظرفيت ها و امكانات موجود 
داشته باشيم تا بهره وري افزايش يابد. آيت الله رييسي 
در ادامه به اهميت جذب نيروي انساني كارآمد، جوان و 
انقلابي به بدنه آموزش و پرورش اشاره كرد و با يادآوري 
جايگاه مهم دانشگاه فرهنگيان در اين حوزه، گفت: امروز 
بايد اين دانشگاه هم در حوزه زيرساخت هاي آموزشي 
و هم نيروي انساني متعهد و متخصص، متحول شود. 
رييس جمهور در خصوص سخنان يكي از حاضرين، 
مبني بر ايجاد تحول در شوراي عالي آموزش و پرورش، 
گفت: ضمن احترام به همه پيشكسوتان و كساني كه در 
حوزه آموزش و پرورش تلاش كرده اند، امروز ضرورت 
دارد كه ش��وراي عالي آموزش و پرورش به عنوان اتاق 
فكر ايجاد تحول آموزشي در كشور نقش آفريني كند و با 
حضور نيروهاي تحول خواه، نگاه نو و خلاقانه در آن حاكم 
شود. رييسي افزود: نيروهاي باكفايت و متعهد فراواني 
در نقاط مختلف كشور حضور دارند كه مي توانند منشأ 
تحول در حوزه هاي مختلف باشند و ضرورت دارد از اين 
ظرفيت استفاده شود. رييس جمهور در ادامه با اشاره 
به س��خنان يكي از معلمان در خصوص نظام عادلانه 
پرداخت حقوق، تصريح كرد: دولت معتقد است كه در 
همه حوزه ها بايد بر مبناي عدالت رفتار شود و لازم است 
عدالت در جذب نيرو، عدالت در به كارگيري، عدالت در 
ارتقاء و عدالت در پرداخت حقوق همزمان مورد توجه 
قرار بگيرد. آيت الله رييسي با تاكيد بر ايجاد فضاي رقابتي 
براي جذب نيرو به آموزش و پرورش، افزود: براي جذب 
نيروي متعهد به آموزش و پرورش بايد بستري فراهم 
ش��ود كه در رقابت عادلانه بهترين ها جذب آموزش و 
پرورش شوند، چرا كه اين حوزه، جايگاه ويژه اي دارد و 
لازم است كساني در آن فعال باشند كه نگاه انسان ساز و 
تربيتي داشته باشند. همچنان كه خداوند براي تربيت 

انسان ها بهترين مخلوقات خود را فرستادند.

جزييات افزايش هزينه 
بين 10 دهك

نرخ تورم بين ۱۰ دهك بين ۳۸.۱ تا ۴۱.۷ درصد گزارش 
ش��ده اس��ت. اخيرا مركز آمار ايران از كاهش نرخ تورم 
سالانه به ۳۹.۲ درصد در فروردين امسال خبر داد. تورم 
نقطه به نقطه كه بيانگر تغيير ش��اخص نسبت به مدت 
مشابه سال قبل با رشد ۰.۹ درصدي به ۳۵.۶ درصد رسيد 
و تورم ماهانه با افزايش دو درصدي ۳.۳ درصد اعلام شد.  
بررسي تازه ترين گزارش از وضعيت تورم بين دهك هاي 
هزينه اي در ماه ابتدايي س��ال جاري نشان مي دهد كه 
بالاترين ت��ورم به دهك اول با ۴۱.۷ درصد و كمترين به 
دهك نهم با ۳۸.۱ درصد اختصاص دارد. در ساير دهك ها 
نيز براي دهك دوم ۴۱.۴ درصد، سوم ۴۰.۶، چهارم ۴۰.۱، 
پنجم ۳۹.۷، ششم ۳۹.۲، هفتم ۳۸.۸، هشتم ۳۸.۳، نهم 
۳۸.۱ و دهم ۳۸.۲ درصد بوده است. بر اساس اين گزارش، 
فاصله تورمي دهك ها در فروردين به ۳.۶ درصد رسيد كه 

نسبت به ماه قبل بدون تغيير بوده است.

پرداخت 60 ميليارد تومان 
ماليات خودرويي

مديركل طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي اعلام كرد: 
از محل شناس��ايي خودروهاي لوكس مربوط به سال 
گذشته تاكنون حدود ۵۰ تا ۶۰ ميليارد تومان ماليات 
وصول ش��ده اس��ت. جهانگير رحيمي درباره آخرين 
وضعيت اخذ ماليات از خودروهاي لوكس اظهار كرد: 
تاكنون صاحبان خودروهاي لوكس شناس��ايي شده 
در سال گذشته حدود ۵۰ تا ۶۰ ميليارد تومان ماليات 
پرداخت كرده اند. از آنجا كه ماليات خودروهاي لوكس 
براي سال جاري نيز تعيين شده است، اطلاعات سال 
۱۴۰۱ مالك قرار مي گيرد.  وي با بيان اينكه خودروهاي 
لوكس براي ابتداي امس��ال احصا ش��ده اند و ناجا بايد 
اطلاعات آنها را به س��ازمان امور مالياتي بدهد، گفت: 
با دريافت اطلاعات خودروهاي لوكس مربوط به سال 
جاري، ممكن اس��ت كه خودروهاي مشمول در سال 
۱۴۰۰، امسال مش��مول اين ماليات نشوند.  مديركل 
طراحي و تحليل فرآيندهاي مالياتي افزود: امسال براي 
اخذ ماليات از خودروهاي لوكس، مجموع ارزش ملاك 
نيس��ت و همه خودروهاي بالاي ي��ك ميليارد تومان 
مشمول ماليات خواهند بود. ممكن است كه فردي ۱۰ 
تا خودروي بالاي يك ميليارد تومان داشته باشد، ارزش 
تمام اين خودروها جمع مي شود و به فرد مشمول ماليات 
اعلام خواهد شد.  طبق اين گزارش، در قانون بودجه سال 
گذشته، مالكان انواع خودروهاي سواري و وانت دو كابين 
كه در ابتداي سال ۱۴۰۰ مالك خودروي مزبور بوده اند، 

به شرح زير مشمول ماليات شدند: 
۱( اشخاص حقوقي غيردولتي به ازاي هر خودروي با 

ارزش روز بالاتر از يك ميليارد تومان.
۲( اشخاص حقيقي كه مجموع ارزش خودروهاي خود 
و فرزندان كمتر از ۱۸ سال تحت تكفل خود بالاي يك 

ميليارد تومان باشد. 
در اين بين، نرخ ماليات سالانه مجموع ارزش روز انواع 
خودروهاي سواري و وانت دو كابين به شرح زير است: 

۱- تا مبلغ ۱.۵ ميليارد تومان نسبت به مازاد يك ميليارد 
تومان معادل يك درصد 

۲- تا مبلغ سه ميليارد تومان نسبت به مازاد ۱.۵ ميليارد 
تومان معادل دو درصد 

۳- تا مبلغ ۴.۵ ميليارد نسبت به مازاد سه ميليارد تومان 
معادل سه درصد 

۴- نسبت به مازاد ۴.۵ ميليارد معادل چهار درصد

تعيين تكليف افزايش
مستمري بازنشستگان كارگري

بازنشس��تگان كارگري در انتظار افزايش مستمري ها 
هس��تند و اين انتظار طولاني، آنها را نگران كرده است. 
حس��ن صادقي )رييس اتحاديه پيشكسوتان جامعه 
كارگ��ري( در اي��ن رابطه مي گوي��د: در حال پيگيري 
مساله هستيم؛ حسب تعهدي كه مديرعامل سازمان 
تامين اجتماعي داده، بايد در ارديبهشت احكام جديد 
بازنشستگان صادر و افزايش حقوق اعمال شود. امروز 
ششم ارديبهشت هست اما متاس��فانه دود سفيدي از 
دودكش دفتر مديرعامل مشاهده نمي كنيم كه بتوانيم 
اميدوار باشيم. وي با بيان اينكه »اين تاخير نگراني بسيار 
به وجود آورده« ادامه مي دهد: سوال ما اين است كه چرا 
س��ازمان تعلل مي كند و احكام جديد صادر نمي شود؛ 
مديرعامل اس��بق سازمان در دو س��ال مديريت خود، 
يك روال عرفي درس��ت را بنيان گذاشت كه در همان 
ماه فروردين افزايش حقوق صورت مي گرفت و احكام 
جديد صادر مي شد. امسال اين روند برخورد با موضوع 
افزايش حقوق بازنشستگان، عرف درست سابق را به هم 
مي ريزد و همه چيز را برمي گرداند به قبل آن، به زماني 
كه ماه ها طول مي كشيد تا احكام سال جديد صادر شود و 
بازنشستگان تكليف شان را بدانند. صادقي تاكيد مي كند: 
مديرعامل سازمان قول داده در ارديبهشت افزايش اعمال 
ش��ده و متناسب سازي اجرا مي ش��ود؛ بنابراين بايد به 
سرعت احكام را براساس بودجه ۱۴۰۱ تامين اجتماعي 
كه متعهد به اجراي افزايش حقوق و متناسب سازي است، 
صادر كنند و بيش از اين تكليف قانون را معطل نگذارند. 
در هفته هاي اخير، نگراني بازنشس��تگان كارگري بالا 
گرفته است؛ صادقي دلايل اين نگراني را برمي شمارد: 
نگران هستيم تامين اجتماعي نگاه توام با ترس به دولت 
داش��ته باش��د و دولت تحكم كند و از سازمان بخواهد 
كه سياست هاي فرمايش��ي را دنبال كند؛ اين در حالي 
اس��ت كه ما در تامي��ن اجتماعي قانون مج��زا داريم و 
دولت تامين كننده منابع تامين اجتماعي نيست؛ اينكه 
خودمان را به دولت قلاب كنيم اشتباه است؛ اگر سازمان 
منويات دولت و س��ازمان برنامه و بودجه را دنبال كند، 
كار غيرقانوني صورت داده و به بيراهه رفته است. رييس 
اتحاديه پيشكسوتان جامعه كارگري با تاكيد بر اينكه »تا 
روز كارگر تكليف را مش��خص كنند« مي افزايد: اينكه 
يك نگاه به جلو و يك نگاه به عقب داشته باشند مديريت 
اشتباه است و نوعي فرار از زير بار تعهد محسوب مي شود.

سخنگويقوهقضاييهخبرداد

»تعادل«بررسيميكند

170 سال حبس براي متهمان بانك سرمايه

تاثير شاخص هاي اقتصادي بر دلار امريكا

تحقق شعار سال يعني شكل گيري ارتباط صنايع با دانش بنيان ها!

حجمبالاينقدينگيعاملاصليتورم

سيد محمود حسيني|
سه ش��نبه ۲۶ آوريل، عمده شاخص هايي كه در حوزه 
دلار منتش��ر ش��د مربوط به بخش مسكن بود. بخش 
مس��كن يكي از بخش هاي مهم هر اقتصادي اس��ت. 
افزايش قيمت مسكن مي تواند اعتماد مصرف كننده را 
تقويت كند و منجر به افزايش هزينه هاي مصرف كننده 
ش��ود كه به نوبه خود مي تواند منجر به افزايش توسعه 
اقتصادي و تورم شود. قرائت بالاتر از مقدار پيش بيني 
شده براي دلار امريكا مطلوب تلقي مي شود، در حالي 

كه قرائت پايين تر منفي تلقي مي شود.
 طبق آمار منتشر شده توسط آژانس مالي مسكن فدرال، 
بهاي مسكن نسبت به ماه گذش��ته رشد دو درصدي 
داشته اس��ت. همچنين اين آمار نسبت به ماه مشابه 
سال گذشته رشد ۱۹/۴ درصد را تجربه كرده است كه 
هر دوي اين ارقام بالاتر از مقدارهاي پيش بيني ش��ده 

بود. البته بايد در نظر گرفته ش��ود كه اين رشد مربوط 
به خانه هاي نوساز نمي باشد و آمار مربوط به خانه هاي 

نوساز به صورت جداگانه منتشر مي شود. 
 شاخص فروش خانه جديد نشان دهنده تغيير ماهانه 
در فروش خانه هاي تازه ساخته شده در ايالات متحده 
در ماه گزارش ش��ده نس��بت به ماه قبل است و ارزش 
فروش خانه هاي جديد براي يك خانواده را اندازه گيري 
مي كند. اغلب، چنين معامله اي با وام مس��كن همراه 
است. فروش خانه نوساز در مقايسه با فروش خانه هاي 
غيرنوساز به عنوان يك شاخص پيشرو در نظر گرفته 
مي ش��ود. اقتصاددانان از اين ش��اخص براي ارزيابي 
وضعيت بازار مسكن اس��تفاده مي كنند. رشد فروش 
مسكن نوس��از حاكي از گس��ترش بازار املاك و رشد 
فعاليت اقتصادي ملي اس��ت. صاحبان س��ازمان هاي 
مالي از اين ش��اخص براي پيش بين��ي حجم وام هاي 

رهني كوتاه مدت استفاده مي كنند. رشد اين شاخص 
نيز مي تواند تأثير مثبتي بر قيمت دلار داشته باشد.

با توجه ب��ه توضيح فوق، آمار اين بخش توس��ط اداره 
سرش��ماري ايالات متحده منتش��ر مي شود كه طبق 
آنچه ديروز منتشر كرد، حدود منفي هشت درصد بود 
كه با مقدار تخميني كارشناسان فاصله ۷/۵- درصدي 

داشت. 
از ديگر شاخص هاي منتشر شده در حوزه دلار امريكا 
مي توان به ش��اخص هاي مربوط به سفارش كالاهاي 
سرمايه اي و بادوام اشاره كرد. آمار مربوط به اين حوزه 
تغييرات آنچناني را نشان نمي دادند و اعداد منتشر شده 
به گون��ه اي نبودند كه تغيير منفي در نرخ برابر دلار در 

مقابل ساير ارزها داشته باشد. 
علي رغم اين موارد طي دوهفته گذشته دلار در مقابل 
بس��ياري از ارزهاي عمده دني��ا، روند صعودي به خود 

گرفته اس��ت. به طوري كه پوند طي دو هفته گذشته 
حدود ۳/۲ درصد ارزش خود را در مقابل دلار از دست 
داده است. همچنين يورو نيز به ميزان يك ونيم درصد 
در مقابل دلار تضعيف شده و به نرخ برابري ۱/۰۶ سقوط 
كرده است. اين ش��رايط در مقابل ساير جفت ارزهاي 
اصلي مانند فرانك سوييس هم صادق است و دلار امريكا 
به ميزان ۱/۸ درصد در مقابل فرانك سوييس تقويت 
شده است. با نگاه به شاخص دلار DX اين صعود مشهود 

است كه رشد ۱/۵ درصدي داشته است. 
هرچند اين تغيي��رات اعداد قابل توجهي نيس��تند و 
مي توانند جزو نوسانات روزانه بازار به حساب بيايند، اما 
به نظر نمي رسد كه اين روند به اين زودي متوقف شود 
و احتمال ادامه دار بودن آن در ماه آتي نيز بسيار است و 
دلار به شرايط سال ۲۰۱۷ كه قدرتمند بود و نقطه دلار 

در بيست سال اخير بوده است دست يابد.

 R&D ش��ركت هاي دانش بنيان ب��ا ايجاد ي��ك واحد
مي توانند پيچيده ترين فنون دانش را در اختيار بگيرند و 
با نوآوري و خلاقيت، كيفيت محصولات شان را افزايش 
داده، استاندارد سازي كرده و اين توليدات دانش بنياني 
را وارد بازار رقابت خارجي كنند. يكي از اصول موفقيت 
كشورهاي توسعه يافته، دانش محور بودن آنها است. در 
واقع دانش، با استراتژي هوشمندانه راه حل هاي ميانبر 
را به منظور افزايش ميزان بهره  وري، جايگزين روش هاي 
سنتي و پرهزينه مي كند. همچنين ساختاري كه دانش 
را بنيان اصلي خود قرار دهد، كش��ور را به خودكفايي و 
در نهايت به اس��تقلال سياسي مي رساند.  شركت هاي 
دانش بنيان، موسسه هاي خصوصي يا تعاوني هستند 
كه با هدف پيش��رفت علم و افزايش دارايي، گس��ترش 
منابع اقتصادي، دس��تيابي به خط مشي هاي دانش در 
حوزه  رش��د اختراعات، تجاري كردن دس��ت يافته ها و 
گسترش در زمينه تكنولوژي هاي نوين با ارزش افزوده، 
فعاليت مي كنند. از سال ۹۸ در معاونت علمي مصوبه اي 
در خص��وص توليد ب��ار اول ش��ركت هاي دانش بنيان 
مورد پيگيري قرار گرفت كه بر مبناي آن، دستگاه هاي 
اجرايي كه از قانون مناقصات پيروي مي كنند، مي توانند 
قراردادهايي با شركت هاي دانش بنيان بدون احتياج به 

انجام تشريفات قانون مناقصات منعقد كنند. توليد بار 
اول، در حوزه محصولات دانش بنيان يك نوع خط شكني 
محسوب مي شود كه علاوه بر تامين نياز وارداتي شركت ها 
و صنايع ب��زرگ، مي توان��د به ص��ادرات خدمات فني 
مهندسي و كالاهاي دانش بنيان ختم شود. اين مصوبه 
در معاونت علمي امكان بومي سازي ساده تر محصولات 
را فراه��م مي كند و روند واردات اين محصولات را تغيير 
مي ده��د، به طوري كه محص��ولات ايراني دانش بنيان 
جايگزين محصولات وارداتي مي شود؛ از اين رو معاونت 
علمي با اين مصوبه مي تواند با بررسي هاي فني، توانايي 
شركت هاي دانش بنيان براي تأمين كالاهاي مورد نياز 
دستگاه ها را بررس��ي و آنها را به دستگاه ها معرفي كند. 
پيش از سال ۹۸، دس��تگاه هاي دولتي بر مبناي قانون 
مناقصات به سختي مي توانستند كالاهاي فناورانه مورد 
نياز خويش را بومي س��ازي كنند و ب��راي رفع نياز خود 
به برگزاري مناقص��ه و واردات محصولات فناورانه اقدام 
مي كردند. از طرفي برخي شركت هاي دانش بنياني كه 
در اين مناقصات شركت مي كردند به علت اينكه هنوز 
محصولي را به توليد نرس��انده بودند، رد مي ش��دند. در 
حال حاضر يكسري از صنايع ، تجهيزات و كالاها درون 
شركت هاي دانش بنيان در حال توليد است ولي چون 

ارتباط بين اين صنايع و شركت هاي دانش بنيان شكل 
نگرفته است، همچنان واردات انجام مي شود. بخشي از 
نياز هاي صنايع، درون شركت هاي دانش بنيان به همان 
دقتي كه مورد نياز آنها است ساخته نمي شود و نيازمند 
ايجاد يك واحد R&D است تا پيچيده ترين فنون دانش را 
در اختيار بگيرند و با نوآوري و خلاقيت، كيفيت محصولات 
را افزايش داده، استاندارد سازي كرده و شركت را وارد بازار 
رقابت خارجي كنند.  در اين راستا نايب رييس كميسيون 
بهداشت و درمان، بهترين راه مقابله با تحريم ها را توجه 
به توليد و فعاليت هاي دانش بنيان و بحث اشتغال دانست 
و به »تعادل« توضيح داد كه اگر بخواهيم انقلاب، نظام و 
مردم كشور را در مقابل تحريم هاي ظالمانه بيمه كنيم، 
بايستي به خودباوري و خوداتكايي به واسطه دانش مبتني 
ب��ر نيروهاي بومي خلاق و جوان و ب��ه ويژه فعاليت ها و 
پژوهش ها در حوزه دانش بنيان برسيم. پاك مهر اظهار كرد 
كه به منظور حمايت از اين شركت ها در اولين گام بايستي 
محصولات آنها را خريداري كرده و از سطح پژوهشي و 
علمي به صنعتي تبديل كرد. همچنين واردات مشابه 
توليدات دانش بنيان ها را بايستي از خارج ممنوع كرد، 
چراكه اين اقدام به منزله زمين گير كردن اين شركت هاي 
نوپا است. وي معتقد است شركت هاي نوپا به دليل اينكه 

توان رقابتي چنداني ندارند، بايستي از طرف مسوولان 
هرسه قوه به مورد توجه قرار بگيرند چرا كه در بسياري از 
حوزه ها چون كشاورزي، گردشگري، صنعت و دامپروري 
عملكرد بسياري خوبي داشته و نياز به حمايت دارند؛ در 
واقع اين حمايت بايد عملي باشد نه صرفا شعار و از بالاترين 
سطوح نظام اتفاق بيفتد. پس از سال هاي متوالي كه توليد 
به عنوان شعار سال انتخاب شده، همچنان واردات به شكل 
يك بيماري بلاي جان كشور و به خصوص توليدكنندگان 
شده است؛ قرار گرفتن مساله »دانش بنيان« در كنار توليد، 
نشانگر اين اس��ت كه فرصتي براي ناكارآمدي و ناديده 
گرفتن اين مس��اله نيست و بايستي به عنوان مساله اي 
اساس��ي در دستور كار مس��وولان قرار بگيرد. پاك مهر 
در اين راس��تا تصريح كرد كه تحقق عملي شعار، يعني 
ارتباط صنايع مختلفي چون جهاد كشاورزي، خودرو، 
وزارت بهداشت و درمان منظور و ... با شركت دانش بنيان 
شكل بگيرد؛ وقتي اين ارتباط بين صنايع و شركت هاي 
دانش بنيان به وجود بيايد، محصولاتش��ان خريداري 
شده، وارد بازار رقابت داخلي مي شوند و كشور در كميت و 
كيفيت ارتقاء خواهد داشت. وي همچنين تاكيد كرد كه 
شكي نيست كه كيفي سازي محصولات دانش بنيان ها 
كه قابل رقابت با محصولات خارجي است اتفاق مي افتد.

   با توجه به محدوديت ظرفي��ت اعتباردهي بانك ها و 
تخصيص اعتبار از طريق س��از و كار قيمت در ش��رايط 
كنوني اقتصاد و ترازنامه ضعيف بانك ها، اولويت گذاري در 
تخصيص اعتبارات ضروري است. سياست هايي كه افراد 
را تشويق به افزايش پس اندازهاي مالي مي كند و ظرفيت 
واسطه گرهاي مالي )بانك ها( را براي تامين مالي افزايش 

مي دهد، مورد توجه بيشتر قرار گيرد.
    اولويت بندي يا هدف گ��ذاري اعتبارات بايد همراه با 
نظارت دقيق بر حسن اجراي آن از جانب بانك ها و التزام 
عملي به تخصيص كاراي اعتبار بر اساس مباني اقتصادي 
و نيز ارايه عملكرد در مقابل دريافت اعتبار توصيه باشد. 
تقويت زيرس��اخت ها و سيستم نظارتي و كاهش شدت 
سركوب مالي براي اجراي موثرتر سياست هاي هدايت 

اعتباري ضروري است.
    انبساط هدف گذاري نشده اعتبارات و فقدان نظارت 
موثر در نحوه تخصيص اعتبارات به مشتريان خرد و كلان 
و در اختيار نداشتن ابزارهاي لازم جهت برگشت ديون نه 
فقط باعث تخريب بيشتر ترازنامه نظام بانكي مي شود، 
بلكه معارض و مزاحم سياست هاي كنترل رشد پولي و 

تورم خواهد بود.
    تدوين و اجراي سياست ارتباطي مشخص و سازمان 
يافته براي اطلاع عموم از سياست هاي اتخاذ شده جهت 
كنترل تورم و نوسانات نرخ ارز و به تبع آن كنترل انتظارات 

تورمي از اقدامات شايسته بانك مركزي خواهد بود.
جمع بندي

بحث نقدينگي در كش��ور بعضا به مس��اله معماگونه 

تبديل شده اس��ت، زيرا دو سطح كلان و خرد در اين 
موضوع را تفكيك نمي كنند. در حالي كه رشد حجم 
نقدينگي در كشور ناشي از رشد پايه پولي بانك مركزي 
و رش��د اعتبارات بانك ها بيش از رشد توليد ناخالص 
داخلي است و همين امر منجر به استمرار تورم هاي بالا 
در كشور شده است، بخش توليدي يكي از اصلي ترين 
كمبودهاي خود را كمبود نقدينگي و دسترسي مشكل 
به اعتبارات بانك ها عنوان مي كند. در اين راستا، نه فقط 
كارايي بنگاه هاي در مديريت توليد و فروش و جريان 
نقد آنها بلكه نحوه گردش نقدينگي و اعتبارات بانك ها 
در بخش هاي مختلف نيز دخيل اند. درحالي كه شرايط 
حاكم بر اقتصاد ايران باعث جذاب تر شدن فعاليت هاي 
سفته بازي شده، سوالي كه مطرح مي شود اين است كه 

آيا مي توان نقدينگي در كشور را در راستاي رسيدن به 
اهداف كلان مديريت كرد. معضل نرخ رشد نقدينگي 
يك مش��كل س��اختاري بلندمدت اس��ت كه بخش 
عمده آن ناشي از كسري بودجه، مشكل دسترسي به 
درآمدهاي ارزي و وضعيت سلامت مالي بانك هاست. 
كنترل موثر و پايدار رشد نقدينگي در كشور در گروي 
برطرف كردن مشكلات ساختاري بودجه، مشكلات 
ساختاري بانك ها و رفع مش��كلات گردش ارزي در 

كشور است.
منب��ع: »برگرفته از گزارش پژوهش��ي سياس��تي: 
مديريت رش��د نقدينگ��ي و سياس��ت هاي هدايت 
اعتبارات به سمت فعاليت هاي مولد اقتصادي، بانك 

مركزي«

ادامه از صفحه اول



گروه بانك و بيمه | محسن شمشيري|
رييس ش��وراي عالي كانون صراف��ان گفت: معافيت 
مالياتي ورود ارز به كشور، اقدام هوشمندانه اي است كه 

يكي از خود تحريمي هاي داخلي را شكست.
س��ازمان ام��ور ماليات��ي هفته گذش��ته ب��ا صدور 
بخش��نامه اي، معافيت مالياتي ورود ارز به كشور را 
از طريق گمركات ورودي جهت اجرا به ادارات امور 
مالياتي سراس��ر كش��ور ابلاغ ك��رد.در ابلاغيه داود 
منظ��ور، خطاب به ادارات كل امور مالياتي سراس��ر 
كش��ور آمده است: با عنايت به مصوبه مراجع قانوني 
ذيربط، ورود ارز )اعم از اس��كناس و حواله( معاف از 
ماليات است. براساس اين مصوبه، هر شخص حقيقي 
و حقوقي مي تواند با اظهار ارز در گمركات ورودي، به 
هر ميزان اسكناس ارز به كشور وارد كند و وزارت امور 
اقتصادي و دارايي و ساير دستگاه هاي ذيربط مكلف 
هستند ترتيبي اتخاذ كنند تا ورود ارز تسهيل شود و 
فعالان در اين حوزه نگران موضوع ماليات و واكاوي 

منشأ سرمايه نشوند.
پيش از اين معافيت مالياتي ورود ارز به كشور منوط 
به ارايه اس��ناد مبني بر منش��أ خارجي و پرداخت 
ماليات در مبدا بود كه با وجود تحريم هاي ظالمانه 
مشكلاتي را براي فعالان به وجود آورده بود.ابلاغ اين 
مصوبه از جهات مختلف حائز اهميت است و فعالان 
اقتصادي آن را شكسته ش��دن يكي از تحريم هاي 
داخلي در حوزه ارز مي دانند، زيرا معتقدند زماني كه 
كشور با تحريم هاي بانكي و ورود ارز به كشور مواجه 
اس��ت، نبايد اين موضوع در داخل تشديد و تحريم 
داخلي اعمال شود.با اين ابلاغيه، واردكننده ارز به 
كشور به هر ميزان اسكناسي كه وارد كشور كند، در 
صورت اظهار آنها به گمرك، از ماليات معاف خواهد 
بود.»احمد لواساني« رييس ش��وراي عالي كانون 
صرافان كشور درباره اهميت اين مصوبه، گفت: اين 
مصوبه بسيار هوش��مندانه است و در شرايط فعلي 
بسياري از شركت ها و افراد خواهان واردات ارز براي 
واردات خود هستند، اما با دو مشكل مواجه بودند.

يكي از معضلات مربوط به وزارت اقتصاد و مبارزه با 
پولشويي است و ديگر مربوط به سازمان امور مالياتي 
است كه نظرات شفاف و روشني نداشت.هم اكنون 
با تلاش هايي كه نهادهاي بالادستي همچون بانك 
مرك��زي و وزارت اقتص��ادي، واردات ارز از طريق 
گمرك تسهيل شده و هر شهروند ايراني يا خارجي 
بخواهد هر مبلغ ارزي را از مبادي ارزي وارد كشور 
كند، به سهولت و در كمترين زمان ممكن مي تواند 

اين كار را انجام دهد.
رييس ش��وراي عال��ي كانون صرافان گف��ت: افراد 
مي توانن��د ارز خ��ود را وارد كش��ور كنن��د و در 
فعاليت هاي خود مورد استفاده قرار دهند يا اينكه 
با عرضه در بازار تبديل ب��ه ريال كرده و در بانك ها 
سپرده گذاري كنند يا در پروژه هاي مورد نظرشان 
س��رمايه گذاري كنند.حتي اگر افراد بخواهند اين 
مناب��ع را در پروژه هاي��ي به كار بگيرن��د، معاونت 
سرمايه گذاري وزارت اقتصاد با ارايه مشاوره مناسب 
به اين اف��راد كمك مي كند.اين بخش��نامه يكي از 
پيگيري هاي كانون صرافان بود و با ابلاغ آن يكي از 
خودتحريمي هاي داخلي در حوزه ارز برطرف شد.

    قيمت ارز و طلا در بازار 
روز سه ش��نبه 6 ارديبهش��ت 1401 قيمت اونس 
جهاني طلا به 1904 دلار رس��يد و روند كاهش��ي 
آن ادامه دارد. در بازار آزاد در ساعات صبح هر دلار 
امريكا در برابر 27 هزار و 930 تومان معامله ش��د و 
در ساعات عصر نيز به 28.050 تومان رسيد. براين 
اساس قيمت س��كه نيز به 13 ميليون و 130 هزار 

تومان رسيد. 
قيمت سكه طرح جديد سه شنبه، 6 ارديبهشت ماه 
1401 ب��ا افزايش 120 هزار توماني نس��بت به روز 

گذشته 13 ميليون و 100 هزار تومان شد.
س��كه تمام بهار آزادي طرح قديم نيز با قيمت 12 
ميلي��ون و 600 هزار تومان معامله ش��د.همچنين 
نيم سكه بهار آزادي هفت ميليون و 150 هزار تومان، 
ربع سكه چهار ميليون و 250 هزار تومان و سكه يك 

گرمي 2 ميليون و 600 هزار تومان قيمت خورد.
علاوه بر اين، در بازار طلا نيز نرخ هر گرم طلاي 18 
عيار به يك ميليون و 285 هزار تومان رسيد و قيمت 
هر مثقال طلا پنج  ميليون و73 هزار تومان شد.اونس 
جهاني طلا نيز با قيم��ت يك هزار و 902 دلار و 42 
سنت معامله شد.رشد بهاي اونس جهاني طلا پس از 
جنگ روسيه و اوكراين ركورد جديد قيمتي را براي 
اين فلز زرد ثبت كرد و اين امر بر قيمت انواع سكه و 
طلا در بازار داخل نيز تاثير گذاشته و موجب افزايش 

قيمت فلز زرد در داخل كشور شده است.
سكه طرح جديد در ماه هاي پاياني سال گذشته در 
كانال 11 ميليون و 12 ميليون تومان نوسان داشته 
است و اين رويه در سال جديد نيز ادامه داشت. سكه 
از 14 فروردين ماه وارد كانال 13 ميليون تومان شد 

اما دوباره به كانال 12 ميليون تومان بازگشت. 

   تداوم كاهش قيمت دلار 
در صرافي هاي بانكي 

ن��رخ دلار در صرافي ه��اي بانك��ي سه ش��نبه، 6 
ارديبهش��ت 1401 با 57 تومان كاهش نسبت به 
روز كاري گذش��ته 25 ه��زار و 271 تومان معامله 
شد.قيمت فروش يورو با 63 تومان افزايش نسبت به 
روز كاري گذشته برابر با 28 هزار و 593 تومان بود.
قيمت خري��د هر دلار 25 ه��زار و 19 تومان و نرخ 
خري��د هر يورو ني��ز 28 ه��زار و 308 تومان اعلام 
شد.علاوه بر اين، بهاي خريد دلار در بازار متشكل 
ارزي 25 ه��زار و 355 توم��ان و نرخ فروش آن 25 
هزار و 585 تومان بود.اين در حالي اس��ت كه نرخ 
خريد يورو در اي��ن بازار 27 ه��زار و 143 تومان و 
ن��رخ فروش آن ني��ز 27 ه��زار و 390 تومان اعلام 
شد.همچنين، در س��امانه نيما در معاملات، حواله 
يورو به قيمت 26 هزار و 566 تومان فروخته و حواله 
دلار به به��اي 24 هزار و 815 تومان معامله ش��د. 
افزايش قيمت دلار در صرافي هاي بانكي از ابتداي 
سال 1400 شروع ش��د و خرداد ماه وارد كانال 26  
هزار تومان شد و نوسان قيمت  دلار در صرافي هاي 
بانك��ي ادامه ياف��ت. قيمت دلار به طور مش��خص 
24 آذرماه در كانال 27 ه��زار تومان ثابت ماند. در 
روزهاي سرد زمستاني نرخ ارز سير نزولي را شروع 
كرد و پس از 6 ماه دوب��اره به كانال 26 هزار تومان 
بازگشت و در آخرين روزهاي دي ماه مصادف با 27 

اين ماه دوباره به كانال 25 هزار تومان بازگشت.
س��ير نزولي قيمت ها ادامه داش��ت تا اينكه در 17 
بهمن ماه در كانال 24 هزار تومان نوسان داشت. با 
شروع سال جديد قيمت دلار در صرافي هاي بانكي 

در همان قيمت 25 هزار تومان افت و خيز داشت.

    درخواست دلارزدايي و يوروزدايي روسيه 
از شركاي تجاري

روسيه از متحدان خود خواست تا كاربرد دلار و يورو را 
در تجارت كاهش دهند و به ارزهاي ملي روي بياورند. 
روز دوش��نبه دنيس مانتوروف، وزير صنعت و تجارت 
روسيه در نشست عمومي نمايشگاه بين المللي اينوپروم 
در ازبكس��تان گفت: روسيه بايد تسويه حساب ها را بر 
حسب ارزهاي ملي با كشورهاي شريك افزايش دهد. 
 ،)EAEU( وي به كشورهاي اتحاديه اقتصادي اوراسيا
بريكس و سازمان همكاري شانگهاي )SCO( كه روسيه 
يكي از اعضاي آن اس��ت، اشاره كرد. به گفته اين وزير، 
در سال 2021، رشد گردش تجاري روسيه با شركاي 
عضو اين انجمن ها به حدود 38 درصد رسيد، در حالي 
كه اين اتحاديه ها تقريبا روي هم نيمي از اقتصاد جهاني 
را تشكيل مي دهند. به گفته مانتوروف، آينده همكاري 
موفق آنها به اين بس��تگي دارد كه شركاي روسيه در 
تسويه حساب هاي متقابل با چه سرعتي از دلار امريكا 
و يورو به سوي ارزهاي ملي بروند.آنچه در اقتصاد جهان 
اتفاق مي افتد اشاره مي كند كه چگونه بايد همكاري هاي 
صنعتي خود را بازسازي كنيم، و در چه جهتي مي توانيم 
اقتصاد خود را توسعه دهيم. كه اين در واقع دلارزدايي 
است، و اكنون يوروزدايي، يعني گذر به ارزهاي خودمان 
را اضافه كرده ايم تا در تسويه حساب هاي متقابل تا حد 
امكان مستقل باشيم. وي افزود: اروپاي غربي و ايالات 
متحده اكنون ت��ورم فوق العاده اي تجربه مي كنند كه 
به طور كلي بر توس��عه بخش هاي صنعت��ي و اقتصاد 
تأثير مي گذارد. وي اف��زود: تغيير همكاري به ارزهاي 
ملي در اتحادهايي كه اتحاديه اروپا و ايالات متحده را 
شامل نمي شود در توسعه پروژه هاي مشترك حداكثر 

استقلال را به شركاي روسيه مي دهد.
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شرطي نكردن اقتصاد
به تحولات بين المللي

ش��رطي نك��ردن اقتص��اد 
ب��ه تح��ولات بين المللي، 
شاه كليدي است كه بايد به 
دنبال آن باشيم، البته منظور 
اين نيست كه مي شود اقتصاد 
را صددرص��د ب��ه گونه اي 
طراحي كنيم كه چشمان 
خود را به تحولات بين المللي 
و مذاكرات ببنديم. 1400 سالي بود كه توانستيم انطباق 
تجارت خارجي با شرايط تحريمي را بهتر كنيم. پيدا 
كردن راه هايي براي مبادله ارزي و بهتر ش��دن فروش 
كالاها، همچنين فروكش كردن موان��ع صادراتي در 
دوران كرونا و همچنين ثبات نسبي اقتصاد ايران به ويژه 
در نيمه دوم س��ال 1400 را شاهد بوديم كه مجموعا 
بستري را ايجاد كرد تا در حوزه صادرات بتوانيم موفق تر 
باشيم. منتهي مساله اصلي در صادرات اين است كه ما 
بتوانيم راهبرد ارزي كشور را به گونه اي اصلاح كنيم تا 
صادركننده بتواند برنامه ريزي بلندمدت داشته باشد؛ 
صادرات )به ويژه صادرات غيرنفتي( زماني مي تواند براي 
كشور به صورت پايدار ارزآوري به همراه داشته باشد كه 
صادركننده بتواند چشم انداز كلي و رو به رشدي نسبت 
به مقوله اصلاح سياست هاي ارزي داشته باشد. بي ثباتي 
و نوسانات ارزي كه اتفاق مي افتد، يك سم جدي براي 
صادرات اس��ت. در حقيقت صادرات نياز به ثبات دارد؛ 
در كنار اين، مساله بازارس��ازي، ديپلماسي اقتصادي 
و تقوي��ت رايزني بازرگانان را ني��از داريم كه همه اينها 
ذيل ثبات ارزي و اقتصادي خودش را نشان مي دهد و 
مي تواند صادرات غيرنفتي را در سال هاي آينده تضمين 
كند.با توجه به اينكه سرمايه گذاري در كشور منفي شده 
است بايد اولا درآمد ارزي را خرد نكنيم و ثانيا يك سري 
از پروژه هاي بزرگ را تعريف كنيم و با مشاركت بخش 
خصوصي و ورود دولت، اين پروژه هاي سرمايه گذاري 
اولويت دار را در كش��ور تعريف كنيم و منابع ارزي را به 
صورت هدفمند براي اينها در نظر بگيريم. به طور كلي 
نااطميناني و بي ثباتي يكي از عوامل اصلي عدم رش��د 
اقتصادي است. در واقع كاهش سرمايه گذاري و منفي 
شدن انباشت س��رمايه گذاري اتفاق مي افتد. وقتي به 
گذشته نگاه مي كنيم، متوجه مي شويم كه تلاطم هاي 
اقتص��ادي، عامل اصلي بودند تا س��رمايه گذار، بخش 
خصوصي و مردم، چش��م اندازي ب��راي ورود به عرصه 
اقتصادي متصور نبودند و در نتيجه س��رمايه گذاري 
هم اتفاق نمي افتد. بنابراين اين روند باعث ش��د كه در 
گذشته اقتصاد ايران به سمت سوداگري برود و هر كسي 
سرمايه اي داشت به سمتي رفت تا بر شوك هاي ارزي 
و تورمي، يك موج سواري كند.چرا سرمايه گذار در آن 
شرايط پولش را به سمت سرمايه گذاري نياورد؟ بخشي از 
اين مساله بر مي گردد به مشكلات نظام مالياتي كه اساسا 
مالياتي از بخش نامولد دريافت نمي شود؛ هرچند اخيرا 
كارهايي در دست بررسي و انجام است تا با قانون ماليات 
بر عايدي سرمايه، جهت دهي خوبي به سرمايه گذاري 
بدهد. ولي بايد به مس��اله بي ثبات��ي و نااطميناني در 
اقتصاد توجه داشت، زيرا اصلي ترين مساله اي است كه 
بر رشد و توسعه اقتصادي، تاثير منفي مي گذارد. بنده 
فكر مي كنم كه ش��رطي نكردن اقتص��اد به تحولات 
بين المللي، شاه كليدي است كه بايد به دنبال آن باشيم. 
منظور اين نيست كه مي شود اقتصاد را صددرصد به 
گون��ه اي طراحي كنيم كه چش��م مان را به تحولات 
بين المللي و مذاكرات ببنديم، ولي واقعيت اين است 
كه بيماري هايي در اقتصاد ايران داريم كه اين بيماري ها 
مي خواهند مذاك��رات در حد اعلا پيش برود و امريكا 
بگويد هيچ شرط تحريمي ندارم و همه دنيا با اقتصاد 
ايران كار بكند؛ اين در حالي است كه اين سوال مطرح 
است كه كدام بخش اقتصاد ايران را به عنوان پيشران 
ص��ادرات مي توان در نظر گرفت؟ ما ظرفيت س��ازي 
نكرده ايم كه بخواهيم از آن تحولات بين المللي استفاده 
بكنيم. بنابراين ناگزيريم با فرض ماندگاري تحريم ها، 

اقتصاد را با ثبات نسبي پيگيري كنيم.

طلسم وام ۲۰۰ ميليون توماني 
مسكن روستايي شكسته مي شود

رييس بنياد مس��كن از آغاز پرداخت وام 200 ميليون 
توماني مسكن به روستاييان از هفته آينده خبر داد. اكبر 
نيكزاد در حاشيه مراسم امضاي تفاهم نامه با دانشگاه 
صنعتي شريف از آغاز پرداخت وام 200 ميليون توماني 
مسكن روس��تايي از هفته آينده خبر داد و اظهار كرد: 
طي صحبتي كه با معاون اول رييس جمهوري داشتيم، 
قرار ش��د پرداخت وام مذكور با س��ود 5 درصد با دوره 
بازپرداخت 20 ساله به روستاييان از هفته آينده آغاز شود.
20 فروردين امسال رييس بنياد مسكن با انتقاد از عدم 
پرداخت وام 200 ميليون توماني مس��كن روستايي و 
مانع تراشي سازمان برنامه و بودجه گفته بود: اين ترك 
فعل است و مسوولان بايد پاسخگو باشند. نيكزاد ثمرين 
با بيان اينكه 25 آبان س��ال گذش��ته در شوراي عالي 
مسكن با حضور رييس جمهوري مصوب شد وام مسكن 
روس��تايي به 200 ميليون تومان افزايش يابد، افزود: 
س��ود اين وام 5 درصد و زمان بازپرداخت آن 20 ساله 
است. سازمان برنامه و بودجه مقابل اين مصوبه ايستاده 
است با وجود اينكه حدود يك زونكن نامه زده ايم حتي 
با رييس جمهوري هم مكاتبه  كرده ايم و با وجود دستور 
اكيد آيت الله رييسي اين وام پرداخت نمي شود. وي با 
تاكيد بر اينكه 40 هزار روستا 40 هزار دژ مستحكم ايران 
است و به بركت اين روستاها امنيت پايداري است كه 
داريم، اضافه كرد: سازمان برنامه و بودجه مي گويد اين 
وام تورم زاست، اگر نوسازي مسكن روستايي نبود الان با 
زلزله هاي 5 و 6 ريشتري آمار خسارت ها اين نبود. ترك 
فعل اگر موجب ضرر و زيان به مردم ش��ود، مسوولان 
بايد پاسخگو باشند. عزيزاني كه همراهي نمي كنند اگر 

زلزله اي بيايد بايد پاسخگو باشند.

چندين شركت بزرگ
بانك ملي امسال فروخته مي شود

در س��ال جاري چندين شركت بزرگ بانك ملي، 
حتما به ف��روش خواهد رس��يد. تفاهم نامه مالي 
طرح احداث مخزنگاه شهيد نادر مهدوي در استان 
هرمزگان ب��ا حضور جواد اوج��ي، وزير نفت بين 
جليل س��الاري، مديرعامل شركت ملي پالايش 
و پخ��ش فرآورده هاي نفتي اي��ران و محمدرضا 
فرزين، مديرعامل بانك ملي امضا شد. فرزين در 
اين مراسم گفت: بانك ملي ايران در اين طرح 90 
ميليون يورو س��رمايه گذاري مي كند و اين طرح 
آغازي براي مش��اركت بانك ملي در اجراي ديگر 

پروژه هاي صنعت نفت خواهد بود.
به گفته فرزين: بانك ملي با نزديك به س��ه هزار 
ش��عبه در داخل كش��ور يك��ي از بزرگ ترين و 
قديمي ترين ش��بكه هاي بانكي كشور است. وي 
يادآور شد: عموم ش��عبات بانك ملي با توجه به 
اينكه از قديم دولتي بوده اند، وظايف حاكميتي 
كش��ور را اجرا مي كنند. يعني جاهايي كه هيچ 
بانكي حضور ندارد، بانك ملي وظايف حاكميتي 

كشور را انجام مي دهد.
در خارج از كش��ور، بزرگ ترين ش��بكه خارج از 
كشور در حوزه بانكي متعلق به بانك ملي است. 
به گفته فرزين، در كش��ورهاي لندن، روس��يه، 
امارات، عراق، آلمان و شهرهاي مختلف حاشيه 
خليج فارس شعبات بسيار زيادي بانك ملي دارد. 
وي افزود: ان ش��اءالله به زودي در چين، برزيل و 
هند نيز قصد داريم حضور داشته باشيم و شبكه 

خارج از كشور را توسعه بدهيم.
وي با اشاره به اينكه ما حتي مي توانيم شعب خارج 
از كشور را به هاب )مركز( جذب سرمايه گذاري 
خارجي براي كشور تبديل كنيم، اظهار داشت: 
اي��ن كار را در يك بانك روس��ي ب��ا مجوز بانك 
مركزي روسيه، ش��روع كرده ايم تا محلي باشد 
براي اينكه سرمايه گذاران ايراني و روسيه بتوانند 
ب��ا يكديگر تب��ادل ايده و قرارداده��اي مختلف 
داشته باش��ند. بنابراين اين آمادگي را داريم كه 
در جذب سرمايه گذاري خارجي به اقتصاد كشور 
كمك كنيم و از ظرفيت هاي كشور استفاده شود. 
اين افتخار را داريم كه همكاري هاي مشتركي در 
دهه هشتاد در بحث انرژي داشتيم؛ آرمان هاي 
مشتركي داش��تيم تا مصرف انرژي را در كشور 
كاهش دهيم و س��رمايه گذاري انرژي را توسعه 
بدهيم. در هر صورت ما هنوز به اهداف و آرمان ها 
پايبند هستيم و در بانك ملي در خدمت توسعه 
انرژي و توس��عه فعاليت ها، س��رمايه گذاري ها و 
تجارت بخش انرژي خواهيم بود و تمام تلاشمان 
را مي كنيم كه در تامي��ن مالي پروژه هاي حوزه 

انرژي مشاركت كنيم.

    اولين بار ۵ ميليارد دلار صندوق انرژي
 در كشور راه اندازي كرديم

زماني كه مسووليت صندوق توسعه ملي را برعهده 
داشتم، اولين بار 5 ميليارد دلار صندوق انرژي در 
كشور راه اندازي كرديم كه از منابع صندوق توسعه 
ملي به آن اختصاص يافت و بس��ياري از اقداماتي 
كه بع��دا در بحث س��رمايه گذاري در بخش نفت 
اتفاق افتاد، از محل آن 5 ميليارد دلار بود. الان هم 
تقريبا با تمام همكاران وزارت نفت صحبت كرده ام 
و مذاكره داش��ته ام و اعلام آمادگي كرده ام كه در 
تمام پروژه هاي نفتي در حوزه انرژي و در شكل هاي 

مختلف انرژي آمادگي حضور داريم.
وي با اشاره به اينكه اينها از مهم ترين پروژه هاي 
اولويت دار كش��ور اس��ت افزود: بانك ملي ايران 
قص��د دارد در امس��ال و س��ال هاي آتي حضور 
بس��يار موثرتري در بخش تامي��ن مالي ريالي و 
ارزي بخش انرژي و به ويژه بخش نفت داش��ته 
باش��د، و در حال حاضر، در حال مذاكره در ساير 
حوزه هاي وزارت نفت هم هس��تيم كه در تامين 
مالي پروژه ه��اي آنها هم مش��اركت كنيم. وي 
تاكيد ك��رد: ما ب��ه دليل برخورداري از ش��بكه 
بسيار گس��ترده بانكي در خارج و داخل كشور، 
اين توانايي را داري��م كه در بانك ملي هم تامين 
مالي ريالي و هم تامين مالي ارزي انجام دهيم. 

    استراتژي ما خروج از مديريت بنگاه است
فرزين در ادامه در خص��وص موضوع بنگاه داري 
نيز با اشاره به اينكه بارها از زماني كه آمده ام اعلام 
كرده ام كه استراتژي ما خروج از مديريت بنگاه و 
ورود به خلق بنگاه است اظهار داشت: بنده معتقدم 
وظيفه بانك ملي مديريت بنگاه نيست و ما بايستي 
به دنبال خلق بنگاه باش��يم. اين پروژه اي هم كه 
مشاركت مي كنيم )طرح احداث مخزنگاه شهيد 
نادر مهدوي( صرفا در ايجاد و خلق آن مش��اركت 

مي كنيم و به دنبال مديريت آن نيستيم.
وي با بيان اينكه ليس��ت تمام ش��ركت هاي قابل 
فروش بانك ملي را اع��لام كرده ايم و برنامه ريزي 
براي مذاكرات فروش آنها در س��ال جاري انجام 
شده اس��ت، گفت: هر شركتي كه بانك ملي دارد 
قابليت فروش دارد؛ چه سودآور باشد و چه سودآور 
نباشد، زيرا ما نمي خواهيم بنگاه داري كنيم، بلكه 
مي خواهيم ب��ه نظام تامين مالي كش��ور و خلق 

بنگاه هاي جديد كمك كنيم.
وي در پاي��ان در خصوص زمان اجرايي ش��دن 
اين برنامه تاكيد كرد: اين فرآيند وابسته به بازار 
سرمايه است، زيرا بسياري از پروژه هاي ما بزرگ 
است و يك پروتكل بسيار طولاني براي فروش آن 
نياز داريم. وي افزود: هرچند ما براي تك تك آن 
پروژه ها، زمان بندي فروش داريم. بنابراين بنده 
برنامه خ��ودم را دارم ولي اينكه بتوان در زمان و 
موقع مناسب به فروش برسد يا نه، بستگي به بازار 
سرمايه و خريداران دارد، ولي اين قول را مي دهم 
كه در سال جاري چندين ش��ركت بزرگ بانك 

ملي، حتما به فروش خواهد رسيد.

سكه۱۳ميليونو۱۰۰هزارتومانشد
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كاهش۱۱واحددرصديپايهپوليدردولتسيزدهم

استقبال كانون صرافان از رفع محدوديت ورود ارز به كشور

ادامه تورم و رشد نقدينگي 39 درصدي با وجود كاهش يازده واحدي رشد پايه پولي
گروه بانك و بيمه | 

بررسي آخرين داده هاي آماري حاكي از اين است كه 
پس از افزايش 42.6 درص��دي پايه پولي در 12 ماه 
منتهي به تيرماه 1400 اين ش��اخص با 11.2 واحد 
درصد كاهش در اسفندماه به 31.4 درصد رسيد.رشد 
يك س��اله پايه پولي در تيرماه 1400 معادل 42.6 
درصد نسبت به تيرماه 1399 بوده است و در شهريور 
به 39.5 درصد در بهمن 1400به 33.2 درصد و در 
اسفندماه به 31.4 درصدكاهش يافته است اما رشد 
نقدينگي يكساله نيز از 39.4 درصد در تيرماه به 39.7 
درصد در بهمن 1400 رسيده و تقريبا روند قبلي رشد 
نقدينگي ادامه يافته اس��ت. در نتيجه به دليل خلق 
پول بانك ها و رشد ضريب فزاينده، اثر كاهش رشد 
پايه پولي روي رشد نقدينگي خنثي شده است و در 
نتيجه تورم همچنان رقم بالاي 39 درصد و 40 درصد 
را تجربه مي كند. پايه پولي از رقم 517 همت در تير 
1400 ب��ه 519 همت در ش��هريور و 580 همت در 
بهمن 1400 رسيد و نقدينگي نيز از 3820 همت در 
تير 1400 به 4067 همت در شهريور و 4624 همت 
در بهمن 1400 رس��يده است. رش��د يك ساله پايه 
پولي در تيرماه 1400 معادل 42.6 درصد نسبت به 
تيرماه 1399 بوده است و در شهريور رشد پايه پولي 
يكساله نسبت به شهريور 99 به 39.5 درصد رسيده 
و در بهمن 1400 نيز رشد پايه پولي نسبت به بهمن 

99 به 33.2 درصد كاهش يافته است. 
براين اساس روشن است كه رشد پايه پولي در مدت 
7 ماه مع��ادل 9.4 واحد درصد كاهش يافته اس��ت. 
رشد نقدينگي يكس��اله نيز از 39.4 درصد در تيرماه 
به 40.5 درصد در ش��هريور و 39.7 درصد در بهمن 
1400 رسيده و تقريبا روند قبلي رشد نقدينگي ادامه 
يافته اس��ت. ضريب فزاينده ني��ز از 7.589 در بهمن 
99 به 7.962 در بهمن 1400 افزايش داش��ته است 

كه نشان دهنده اثر رشد بيشتر خلق پول در بازار بين 
بانكي و خلق پول در بانك ها در يك سال اخير است. 
در نتيجه حتي با وجود كاهش رشد پايه پولي، به دليل 
رشد ضريب فزاينده همچنان رشد نقدينگي در حد 39 
درصد باقي مانده است و اثر خود را بر تورم داشته و نرخ 
تورم را به 39 درصد درفروردين 1401 رسانده است. 
پاي��ه پولي كه به آن پول پرقدرت نيز گفته مي ش��ود 
مجموع اسكناس، مسكوك و سپرده هاي بانكي نزد 
بانك مركزي است. به عبارتي پايه پولي، منبعي است 
كه بانك مركزي منتشر و در چرخه اقتصاد در اختيار 
بانك هاي تجاري قرار مي دهد و بانك ها به كمك اين 
منابع و از طريق خلق پول بانكي حجم پول را افزايش 
مي دهند.دولت ها تلاش مي كنند از پول پرفشار و منابع 
بانك مركزي استفاده نكنند، زيرا رشد پايه پولي رابطه 
مستقيمي با تورم دارد. به گفته بسياري از كارشناسان و 
صاحب نظران هر دولتي كه بتواند پايه پولي و نقدينگي 

را كنترل كند تورم را نيز كنترل خواهد كرد.بررس��ي 
آمارها حاكي از اين است كه در دولت گذشته با وجود 
شعار ممنوعيت بهره مندي از منابع بانكي و كنترل رشد 
پايه پولي، اما شاهد رشد ماهانه پايه پولي و نقدينگي و 
به تبع آن تورم بوديم.رشد پايه پولي در يك سال پاياني 
دولت روحاني به بالاترين رقم رسيد به گونه اي كه در 
12 م��اه منتهي به تيرماه 1400 اين ش��اخص 42.6 
درصد بود كه بالاترين رقم در يك دهه اخير محسوب 
مي ش��د.همانطور كه اشاره شد رشد پايه پولي در 12 
ماهه منتهي به تيرماه 1400 بي سابقه بود اما با روي 
كارآمدن دولت سيزدهم و تاكيد آن بر عدم استقراض 
از بانك مركزي، س��رعت رشد پايه پولي كنترل شد و 
مردادماه 1400 كاهش نيم درصدي نسبت به تيرماه 
و شهريورماه نيز كاهش 2.6 درصد نسبت به مردادماه 
داشت. براساس آمارهاي اعلامي بانك مركزي به عنوان 
مرجع اعلام آمارهاي اقتصادي، سير نزولي رشد پايه 

پولي در نخستين فصل پاييز فعاليت دولت سيزدهم 
تكرار شد. براين اساس پايه پولي به ترتيب در ماه هاي 
مهر، آبان و آذر برابر 36.4 درصد، 35.8 درصد و 37.8 
درصد بود.با گذشت حدود هش��ت ماه از عمر دولت 
كنوني و اجراي سياست هاي مناسب در كنترل پايه 
پولي، اين شاخص در 12 ماه منتهي به دي ماه 35.5 
درصد، در بهمن ماه 33.2 درصد بود و در اسفند سال 
گذش��ته به 31.4 درصد رسيد.براساس اين گزارش، 
روند رش��د پايه پولي كه در تيرماه 1400 مصادف با 
آخرين آمار اعلامي فعاليت دولت قبل به 42.6 درصد 
رس��يده بود ب��ا 11.2 واحد درصد كاه��ش به 31.4 
درصد در اس��فندماه 1400 رسيده است كه حاكي از 
جهت گيري درست بانك مركزي و دولت سيزدهم در 

اين زمينه است.

    جزييات افزايش هزينه بين ۱۰ دهك
نرخ تورم بي��ن 10 دهك بين 38.1 ت��ا 41.7 درصد 
گزارش شده است. اخيرا مركز آمار ايران از كاهش نرخ 
تورم س��الانه به 39.2 درصد در فروردين امسال خبر 
داد. تورم نقطه به نقطه كه بيانگر تغيير شاخص نسبت 
به مدت مشابه سال قبل با رشد 0.9 درصدي به 35.6 
درصد رسيد و تورم ماهانه با افزايش دو درصدي 3.3 
درصد اعلام شد. بررسي تازه ترين گزارش از وضعيت 
تورم بي��ن دهك هاي هزينه اي در ماه ابتدايي س��ال 
جاري نش��ان مي دهد كه بالاترين تورم به دهك اول 
با 41.7 درصد و كمترين به دهك نهم با 38.1 درصد 
اختصاص دارد.در س��اير دهك ها نيز براي دهك دوم 
41.4 درصد، سوم 40.6، چهارم 40.1، پنجم 39.7، 
شش��م 39.2، هفتم 38.8، هشتم 38.3، نهم 38.1 و 
دهم 38.2 درصد بوده است.بر اس��اس اين گزارش، 
فاصله تورمي دهك ها در فروردين به 3.6 درصد رسيد 

كه نسبت به ماه قبل بدون تغيير بوده است.

موسي شهبازي 



بر اساس صحبت هاي مسوولان بورسي قرار است انواع 
سرمايه گذاري ها در بورس به عنوان وثيقه وام استفاده 
شود. اين موضوع تقريبا يك سال اخير نيز مطرح شده 

بود اما به جايي نرسيد. 
برزو حق شناس، كارشناس بازار سرمايه در اين خصوص 
مي گويد: ضمانت وام ها توسط سهام، اوراق و سهام عدالت 
مي تواند نقدينگي جديد وارد تالار شيشه اي كند. اين 
موضوع ميزان سرمايه گذاران جديد را در بورس افزايش 
مي دهند. ضمانت وام توسط سهام بورسي تقريبا يك 
سال پيش مطرح شد اما س��ازمان بورس و دولت عملا 
نتوانستند كاري انجام بدهند. اگر اين موضوع تبديل به 
قانون شود به نفع بازار سرمايه است. با اين طرح ضمانت 
ش��ركت هاي حقوقي نيز مي توانند وارد بورس و در آن 
س��رمايه گذاري كنند. يك سري شركت هاي حقوقي 
مي خواهند سرمايه گذاري مطمئن داشته باشند، اگر 
مطمئن شوند كه امكان تضمين وام با سرمايه گذاري 

بورسي وجود دارد، وارد اين بازار مي شوند.
حال بايد ديد كه با اين وضعيت اين مصوبه جديد اجرايي 
مي ش��ود يانه؟ موضوع مهم تر اينجاست كه آيا بانك ها 
س��هام عدالت و سهام بورس��ي را به عنوان وثيقه قبول 

مي كنند يا خير؟

سهامعدالتوبورسوثيقهوامميشوند؟
٢٢ اسفندماه بود كه محس��ن خدابخش، نايب رييس 
هيات مديره س��ازمان بورس و اوراق بهادار، با اشاره به 
وثيقه قرار دادن اوراق براي دريافت وام بانكي گفت: به طور 
قطع وثيقه سهام براي دريافت وام از سال ۱۴۰۱ اجرايي 
خواهد ش��د. البته از س��هام عدالت به عنوان وثيقه وام 
مي توان استفاده كرد. به گفته نايب رييس هيات مديره 
سازمان بورس، هر بانك با توجه به منابعي كه در اختيار 
دارد، مي تواند به س��هامداران وام دهد و سهام آنها را به 
عنوان وثيق��ه بپذيرد. به همان صورت كه اكنون كارت 
اعتباري سهام عدالت از طريق بانك ها به مشمولان اين 
سهام اختصاص پيدا كرده است. خدابخش تصريح كرد: 
بانك ها با ارتباطي كه با شركت سپرده گذاري دارند، اين 
اقدام را به طور حتم انجام مي دهند و س��هام را به عنوان 
وثيقه مي پذيرند. تاكنون حداقل و حداكثري براي آن 
در نظر گرفته نش��ده و اين امر وابسته به سياست هاي 
مربوط به بانك ها است. از سوي ديگر ۱5 اسفندماه سال 
گذشته بود كه مجيد عش��قي، رييس سازمان بورس 
و اوراق به��ادار، از امكان ارايه توثي��ق اوراق بهادار براي 
وام هاي بانكي و اجراي آن از س��وي تمام بانك ها خبر 
داد و گفت: در سال گذشته در حوزه توثيق، بحث امكان 

توثيق اوراق بهادار مطرح بود تا به صورت الكترونيكي 
به اجرا برسد، اما بانك ها از اين موضوع استقبال نكردند. 
به گفته وي، قرار بر اين اس��ت كه از فروردين ۱۴۰۱ با 
همكاري شركت سپرده گذاري مركزي، اين امكان فراهم 
شود تا اوراق بهادار، سهام و تمام دارايي هاي مالي در بازار 
مالي بتوانند پش��توانه و توثيق وام هاي بانك به صورت 
الكترونيكي قرار گيرند. بر اساس اعلام عشقي در اواسط 
 ETF اسفندماه سال ۱۴۰۰، سهامداران عدالت، صاحبان
و همچنين اوراق بدهي مي توانند از اولين ماه سال ١۴٠١ 
اقدام به دريافت وام كنند. بنابراين، صاحبان اوراق بهادار 
مي توانند از اين طريق و با وثيقه قرار دادن اوراق خود و 
بدون نياز به ضمانت ديگري، از شبكه بانكي وام دريافت 
كنند رييس سازمان بورس و اوراق بهادار تصريح كرد: 
زماني كه قرار است يك حكم قضايي اجرا شود و دارايي 
فرد به عنوان وثيقه در نظر گرفته شود، معمولا توثيق 
دارايي هاي فيزيكي زمان بر است و فرآيند پيچيده اي دارد 
و بايد به دفترخانه مراجعه كرد. اما در نظر گرفتن سهام 
به عنوان وثيقه به صورت الكترونيكي در حال راه اندازي 

اس��ت و با يك درخواست از سوي سازمان ثبت اسناد و 
املاك كش��ور و با توجه به مدارك و اسناد و مجوزهاي 
قانوني انجام مي شود روز گذش��ته نيز رييس سازمان 
بورس خبر داد كه زماني كه قرار است يك حكم قضايي 
اجرا شود و دارايي فرد به عنوان وثيقه در نظر گرفته شود، 
معمولا توثيق دارايي هاي فيزيكي زمان بر است و فرايند 
پيچي��ده اي دارد و بايد به دفترخانه مراجعه كرد. اما در 
نظر گرفتن سهام به عنوان وثيقه به صورت الكترونيكي در 
حال راه اندازي است و با يك درخواست از سوي سازمان 
ثبت اس��ناد و املاك كشور و با توجه به مدارك و اسناد 
و مجوزهاي قانوني انجام مي شود. وي با اشاره به تفاهم 
همكاري با سازمان ثبت اسناد و املاك كشور و با تاكيد 
بر ضرورت تس��ريع در ثبت تغيير و تحولات نهادهاي 
مالي و ثبت افزايش سرمايه سهامداران گفت: با تسريع 
در اين امور ش��اهد كاهش تبعات مالي براي صاحبان 
شركت ها هستيم. رييس سازمان بورس و اوراق بهادار 
اظهارداشت: يكي از مسائل بازار سرمايه اين است كه با 
وجود دو هزار نهاد مالي و شركت در مجموعه سازمان 

بورس كه يا پذيرفته ش��ده هستند يا تحت نظارت اين 
سازمان قرار دارند اما امور مربوط به ثبت اين شركت ها 
به صورت سنتي انجام مي شود، يعني اگر مجوزي لازم 
داشته باشند، به صورت فيزيكي به اداره ثبت شركت ها 
مراجعه مي كنند يا استعلام هايي كه اداره ثبت شركت ها 

از سازمان بورس دارد عمدتا با مراجعه حضوري است.
وي اضافه كرد: توافقي با سازمان ثبت اسنا و املاك كشور 
در حال پيگيري است تا اين موارد به صورت الكترونيكي 
انجام شود حتي موضوع افزايش سرمايه شركت ها نيز 
ديگر به صورت تحويل لوح فش��رده )سي دي( نباشد 
بلكه به صورت مستقيم ارتباط الكترونيكي برقرار شود تا 
فرآيند افزايش سرمايه ها تسهيل شود و شركت ها بتوانند 
زودتر سرمايه هاي خود را ثبت كنند. عشقي افزود: اين 
اقدام اثر بسيار زيادي دارد زيرا بعضا به دليل عدم ثبت 
افزايش س��رمايه در موعد مناس��ب، نماد يك شركت 
ممكن است ۲ ماه بسته بماند و اين موضوعي است كه 
براي دارايي مردم اتفاق مي افتد و سعي داريم تا با برقراري 

ارتباط الكترونيكي در انجام امور تسريع شود.
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دربارهكتابهنرتسلطبرخود
س�نا| همه ما در ذهن خ��ود افكاري داري��م كه به ما 
انگيزه حركت مي دهند، اما بسياري از آنها صرفا انگيزه 
نمي دهند، بلكه جهت حركت را هم مشخص مي كنند. 
به طور مثال اگر نياز به خريد داشته باشيم هم انگيزه و 
اجبار داريم و هم جايي كه بايد برويم كاملا مشخص است، 
ولي گاهي حس مي كنيم كه بايد بيرون از خانه برويم و 
هوايي تازه كنيم. در اينجا هر جايي مي تواند مقصد ما 
باشد. با توجه به اين مثال، افكار و ايده هاي يك معامله گر 
از نوع اول است. هم انگيزه و اجبار دارد، هم مسير و هم 
چگونگي مسير را مشخص مي كند. كتاب »هنر تسلط 
بر خود« نوشته سيدمحمود حسيني توسط انتشارات 
آراد كتاب در ۱۷۶ صفحه منتشر شده است. در اين كتاب 
مطالبي بيان شده كه بايد با آنها براي كسب هنر تسلط بر 
خود آشنا شويم. در هر فصل با يكي از آنها آشنا مي شويم 
كه بسياري از معامله گران با آنها دست به گريبان هستند 
و انگيزه و سمت و سوي حركت خود را از آنها مي گيرند. 
افكاري در ظاهر درس��ت و شيرين اما با باطني مخرب 
كه بايد تغيير حاصل شود و هنر تسلط بر خود محصول 
اين تغييرات خواهد بود. اگر اين تغيير حاصل نشود راه 
نفوذ بازار به ذهن ما باز خواهد بود و ذهن ما در واكنش به 
اتفاقات بازار دچار نوسان خواهد شد. مطالب اين كتاب 
صرفا تئوري نيست بلكه سعي شده است كه بعد از بيان 

مطالب راهكارهاي عملي به شكل تمرين نيز ارايه شود.

فروشسهامعدالت
چهزمانيآزادميشود؟

فارس| محمد خزايي كوهپر، در مورد آخرين خبرها 
از معاملاتي ش��دن س��هام عدالت گفت: ت��ا زماني كه 
آيين نامه اجرايي س��هام عدالت به اتمام نرسد كه اين 
آيين نامه در حال اصلاح و تدوين اس��ت و همچنين تا 
زماني كه شوراي عالي بورس در مورد معاملاتي شدن 
سهام عدالت تصميم نگرفته باشد، معاملاتي شدن سهام 
عدالت دركار نيست، در حال حاضر نماد معاملاتي سهام 
عدالت متوقف اس��ت، چون اگر در اين شرايط باز شود، 
باعث متضرر شدن سهامداران عدالت مي شود. وي افزود: 
آيين نامه اجرايي سهام عدالت در حال بررسي و اصلاح 
است تاكنون جلسات زيادي برگزار شده اين آيين نامه 
در كارگروه��ي در زير مجموعه ش��وراي عالي بورس 
مركب از ۸ نفر ش��امل نماينده اي از كانون شركت هاي 
سرمايه گذاري استاني، اتاق تعاون، اتاق ايران، سازمان 
بازرسي كل كشور، وزارت تعاون، وزارت اقتصاد، سازمان 
بورس و سازمان خصوصي سازي بررسي مي شود. اين 
مس��وول در مورد اينكه تاكنون چه تع��داد از بندهاي 
آيين نامه اجرايي س��هام عدالت تصويب ش��ده است، 
گفت:  همه بندها به هم ارتباط دارند و مراحل تدوين و 
اصلاح آيين نامه جلو مي رود، اميدواريم هر چه زودتر اين 
آيين نامه اصلاح شود، بعد از آن بايد جلسه شوراي عالي 
بورس تصميم بگيرد كه در صورت تصميم جلسه شوراي 
عالي بورس، معاملاتي شدن سهام عدالت آغاز مي شود. 
دبيركل كانون شركت هاي سرمايه گذاري سهام عدالت 
در مورد سود ۱۳ شركت غيربورسي حاضر در پرتفوي 
سهام عدالت گفت: كارگروه زيرمجموعه شوراي عالي 
بورس در مورد اين مس��اله مذاكره داش��ت، تعدادي از 
شركت هاي غيربورسي سهام عدالت افزايش سرمايه 
داشتند، قرار شد با موافقت سازمان خصوصي سازي اين 
شركت ها از محل س��ود به دست آمده اقدام به افزايش 
سرمايه كنند، اما سود بقيه ش��ركت ها بايد در شوراي 
عالي بورس تصويب شود كه چگونه واريز شود. خزايي 
كوهپر گفت: ۴ شركت از شركت  هاي حاضر در پرتفوي 
سهام عدالت كه غيربورسي هستند، سودده بودند، حدود 
۴ شركت زيان ده و ۲، ۳ شركت نيز نه وضعيت سوددهي 
و نه زيان دهي داشتند. به هر حال تلاش مي شود سود 
برخي از اين شركت ها براي افزايش سرمايه شركت ها 
و رونق آنها استفاده مي شود، برخي از اين شركت هاي 
غيربورس��ي بايد وارد بورس ش��وند، قبلا قرار بود اين 
ش��ركت ها در قالب هلدينگ وارد بورس ش��وند، اما در 
آيين نامه جديد كه در حال اصلاح است، قرار شده است 
شركت ها به صورت جداگانه وارد بورس شوند و آنهايي كه 
وارد بورس نمي شوند، بايد از پرتفوي سهام عدالت خارج 
كنيم. دبيركل كانون شركت هاي سرمايه گذاري سهام 
عدالت در مورد اينكه اين شركت ها در پرتفوي سهامداران 
عدالت قرار دارند، چگونه مي خواهيد آنها را خارج كنيد، 
 گفت: اگر تصميم بر خارج شدن اين شركت ها باشد آنگاه 
بايد به جاي آن سهام بورسي در پرتفوي سهام عدالت قرار 
گيرد. برخي از شركت هاي بورسي راكد هستند، تلاش 
مي شود آنها را از پرتفوي سهام عدالت خارج كنيم و از ابتدا 
قرار بود فقط سهام شركت هاي بورسي وارد سهام عدالت 
شوند. خزايي كوهپر در مورد معاملاتي شدن سهام عدالت 
گفت: اين مساله به دو شرط خواهد بود كه اولًا آيين نامه 
اجرايي سهام عدااصلاح شود ثانيا شوراي عالي بورس در 
مورد آن تصميم گيري كند. دبيركل كانون شركت هاي 
سرمايه گذاري س��هام عدالت در مورد واريز سود سهام 
عدالت گفت: طي توافقي كه صورت گرفته بود س��ود 
مربوط به عملكرد سال ۹۹ شركت هاي بورسي حاضر در 
پرتفوي سهام عدالت در مجموع ۳۲ هزار ميليارد تومان 
بود كه اين سود به حساب شركت سپرده گذاري مركزي و 
تسويه وجوه واريز شد. در اينجا لازم است از تلاش شركت 
س��پرده گذاري، وزير اقتصاد و رييس سازمان بورس و 
شوراي عالي بورس تشكر كنيم كه سود مردم را قبل از 
عيد واريز كردند. از سود كه به دليل مشكل حساب هاي 
مردم يا نداشتن شماره شبا برگشت خورده است تا پايان 
اين ماه گزارش كاملي از س��وي شركت سپرده گذاري 
مركزي ارايه مي ش��ود. خزايي در مورد انتخاب هاي 
هيات مديره كانون شركت هاي سپرده گذاري استاني 
گفت:  انتخابات برگزار ش��ده و اعضاي جديد بايد از 
سوي سازمان بورس احراز صلاحيت شوند و تا زماني 
كه اعضاي جديد هيات مديره معرفي نشده اند، اعضاي 
ثبتي و قبلي به كار خود ادامه مي دهند.اعضاي كنوني 
هيات مديره كانون شركت هاي سرمايه گذاري ظرف 
سه سال گذشته زحمات زيادي كشيدند، به گونه اي 
كه س��هام عدالت با يك پرتفوي حدود 5۰ ميليون 

نفري با زحمات آنها به نقطه كنوني رسيد.

كداممديرانازمسووليت
بورسيمحرومشدند؟

ايرنا| هشت تن از اعضاي هيات مديره شركت بورس 
تهران در دولت قبل به سلب صلاحيت دائم از تصدي 
س��مت مديريت در بورس ها و تشكل هاي خودانتظام 
محكوم شدند. آذرماه سال گذشته سخنگوي قوه قضاييه 
در پاسخ به سوالي درباره دستور رييس قوه قضاييه براي 
پيگيري موضوع بورس گفت: همكاران ما در سازمان 
بازرسي قبلا بازرسي هايي را انجام داد بودند و اقدام به 
هشدار و پيشنهادهاي به وزارت اقتصاد و سازمان بورسي 
كرده بودند، اما از آنجايي كه به اين موارد توجه نشده بود 
برخي مسوولان حكم بدوي گرفته اند. البته براي برخي 
از مسوولان سابق بورس و اقتصاد و دارايي پرونده اي در 
سازمان بازرسي مطرح است و اگر توضيحات كافي نباشد 
پرونده به مرجع قضايي مي رود و هم اكنون بازرسي از 
سازمان بورس در حال انجام است. برخي از مسوولان 
محكوم شدند، البته حكم در مرحله بدوي است و هنوز 
قطعي نشده است. خداييان در اسفندماه گذشته نيز در 
اين باره بيان كرد: در همين مدتي كه ورود پيدا كرديم، 
علاوه بر هشدارهاي جديدي كه محضر رييس جمهور و 
وزير داده شد، پرونده تخلفاتي اعضاي هيات مديره سابق 
بورس را جهت بررسي به ش��وراي عالي بورس ارسال 
كرديم، پرونده كيفري براي آنها تشكيل داديم، دعوت و 
اخذ توضيح شدند و پرونده تقريباً در حال تكميل است تا 

پرونده كيفري هم به مرجع قضايي ارسال شود.

موافقتباعرضهتلفيقي
پتروشيميهادربورسكالا

كالا خبر| وزارت صنع��ت، معدن و تجارت مصوبات 
بيستمين جلس��ه مديريت بازار كالاهاي پايه را اعلام 
كرد كه در رديف ۳ آن بر موضوع واردات و عرضه تلفيقي 
محصولات پتروشيمي مش��ابه الگوي عرضه تلفيقي 
ورق فولادي در بورس كالا تاكيد شده است. در رديف 
۳ مصوبات اين جلسه كه ۳۱ فروردين ماه برگزار و روز 
گذشته از س��وي مديركل دفتر صنايع معدني وزارت 
صمت ابلاغ شد آمده است: انجمن صنفي كارفرمايي 
صنعت پتروش��يمي با كليات واردات و عرضه تلفيقي 
كالاهاي��ي كه داراي كمبود عرضه هس��تند، مش��ابه 
الگوي عرضه تلفيقي ورق هاي فولادي موافقت كرده 
و مقرر ش��د قبل از برنامه ريزي ب��راي واردات و عرضه 
تلفيقي محصولات پتروشيمي، جلسه اي با محوريت 
دفتر صنايع پتروشيميايي و پليمري برگزار و موضوع 
جمع بندي و عملياتي ش��ود. همچنين در بند ۸ اين 
مصوبات آمده است: مطابق مصوبات قبلي تنظيم بازار و 
كارگروه مديريت بازار كه قيمت پايه ميلگرد در بورس 
كالا را ۱۱ درصد بالاتر از قيمت كشف شده شمش در نظر 
گرفته اند، قيمت پايه تيرآهن در بورس كالا نيز ۱۴ درصد 
بالاتر از قيمت كشف شده شمش فولادي در نظر گرفته 
شود. علاوه بر اين در بند ۷ اين مصوبات مقرر شد براي 
تعيين قيمت پايه كالاهاي زنجيره فولاد نظير سنگ 
اهن، كنسانتره، گندله، آهن اسفنجي و شمش فولادي 
با ارايه پيشنهاد از صاحب نظران و فعالين حوزه، مشابه 
ميلگرد درصدي از قيمت كشف شده، موضوع بررسي و 

در كارگروه مطرح و تصميم گيري شود.

واگذاريسايپاوايرانخودرو
قطعيشد

تس�نيم| احمد اميرآبادي فراهاني با اشاره به اينكه 
جلس��ه هيات واگذاري با حضور خان��دوزي در محل 
وزارت امور اقتصاد و دارايي روز گذش��ته برگزار ش��د، 
گفت: در اين نشست يك بار ديگر ليست شركت هاي 
واگذاري بررس��ي و مورد تجديد نظر ق��رار گرفت و در 
ادامه بسياري از شركت هاي دولتي و مقداري از اموال 
دولت در ليس��ت نهايي واگذاري ها قرار گرفتند. عضو 
ناظر مجلس در هيات واگذاري بنگاه هاي دولتي تصريح 
كرد: اين واگذاري ها مربوط به اموال و دارايي هاي مرتبط 
با وزارتخانه هاي مختلف اس��ت، از جمله واگذاري دو 
باشگاه استقلال و پرسپوليس، شركت زيرساخت توسعه 
و نگهداري ورزشگاه ها مانند شيرودي و مجموعه انقلاب 
از زيرمجموع��ه وزارت ورزش و جوانان، ش��ركت هاي 
ايران خودرو و س��ايپا از زيرمجموع��ه وزارت صمت، 
ش��ركت هايي مانند شركت كش��ت و صنعت نيشكر 
هفت تپ��ه از زيرمجموع��ه وزارت جهاد كش��اورزي و 
بس��ياري ديگر از اموال و دارايي هاي دولتي در ليست 
واگذاري سال ۱۴۰۱ به صورت قطعي قرار گرفت. عضو 
كميس��يون اقتصادي مجلس اظهار كرد: مقام معظم 
رهبري در ديدار با كارگ��زاران نظام از روند واگذاري ها 
اظهار نارضايتي كردند، بنابراين موضوع روند واگذاري  
اموال و دارايي هاي دولت در جلسه ديروز مورد تجديدنظر 
قرار گرفت. اكثريت اعضاي هيات واگذاري معتقدند، 
بسياري از واگذاري ها طي سال هاي اخير روند درستي 
را نداشته و بيشتر خصوصي سازي ها به سمت رد ديون 
دولت به سازمان تامين اجتماعي و سازمان بازنشستگي 
كشوري و لشكري و ... پيش رفته است . نماينده مردم 
قم در مجلس ادامه داد: دولت طي اين سال ها شركت ها 
يا كارخانه هايي را از زيرنظر وزارت اقتصاد يا نفت خارج 
كرده و به وزارتخانه ديگري سپرده است و براين اساس 
مقرر شد، رويه جديدي براي واگذاري ها در سال جاري 
پيش بيني شود تا ضمن اجراي دقيق فرمايشات رهبري 
انقلاب در اين خص��وص، واگذاري ها به صورت اصولي 
و حقيقي انجام ش��ود. اميرآبادي فراهاني تاكيد كرد: 
البته يك س��ري احكام بودجه اي نيز براي پرداخت 
بدهي هاي دولت وج��ود دارد، مانند پرداخت ۱۳۰ 
هزار ميليارد تومان به سازمان تامين اجتماعي و بنياد 
ش��هيد به موجب بند )ي( تبصره )۲( بودجه سال 
۱۴۰۱ كه بايد عملياتي شود. عضو ناظر مجلس در 
هيات واگذاري بنگاه هاي دولتي با بيان اينكه در بحث 
واگذاري ها تلاش شده تا در سال جاري هيچ شركتي 
از ليست نهايي هيات واگذاري خارج نشود، گفت: همه 
اموال و دارايي هاي دولتي بايد در ليست باشند حتي 

اگر روند خصوصي سازي نسبت به آنها انجام نشود.

»تعادل«بررسيميكند

اجراي وعده هاي بورس در هاله اي از ابهام

دامنهنوسانبه10درصدميرسد
رييس سازمان بورس در اين بخش از ايجاد دامنه نوسان 
پويا در بازار سهام، ورود رمزارزها به بورس، آخرين وضعيت 
سهام عدالت و فروش آن و رصد آنلاين معاملات گفت: با 
توجه به صحبت هاي انجام شده در دولت، اكنون مقررات 
و قانوني ب��راي رمزارزها و نيز رمز دارايي ها در حال تدوين 
است كه در اين قانون وظايفي براي سازمان بورس در نظر 
گرفته شده اس��ت البته اين قانون تاكنون نهايي نشده و 
بايد به جمع بندي هاي لازم برسد. در كل جنس اين بازار 
)رمزارزها( متفاوت با بازار س��هام اس��ت و با ريسك هاي 
كاملًا متفاوتي روبرو است، همچنين در اين ميان برخي از 
مباحث فقهي جدي هم در خصوص آن وجود دارد كه در 
سازمان بورس مطرح و اكنون در حال بررسي آن هستيم. 
با توجه به وجود چنين مسائلي، تاكنون تصميم جدي در 
خصوص معامله رمزارزها در بازار سرمايه گرفته نشده و به 
جمع بندي نهايي نرسيده است. در كنار اين مساله، موضوع 
استفاده از فناوري هاي بلاكچين و نيز فناوري هاي مشابه 
آن در فرآيندها مطرح اس��ت؛ اين موضوع داراي بحث و 
مقوله متفاوتي اس��ت و بايد برخي از فرآيندها را از طريق 
استفاده از نوآوري هاي جديد در دستور كار قرار دهيم، در 
اين زمينه هم با كمك ساير نهادهاي مالي در حال بررسي و 
تصميم گيري هستيم تا مشخص شود كه چگونه مي توان 
از نوآوري هاي جديد در فرآيند تسويه و نيز ثبت و نگهداري 
دارايي ها استفاده كرد. در خصوص معامله رمزارزها صندوقي 
پيشنهاد شده كه قرار است به صورت آزمايشي در سندباكس 
اجرايي شود، اكنون اقدامات آن انجام شده و اين صندوق ها 

در صورت تاييد مسائل فقهي راه اندازي خواهند شد.

افزايشدامنهنوسانبه١٠درصد
تاپايانسال

وي با اشاره به بحث دامنه نوسان مي گويد: موضوع دامنه 
نوسان جزو بحث هاي بسيار مهم تلقي مي شود كه داراي 
مخالفان و نيز موافقاني هس��تند. بر اس��اس بررسي هاي 
انجام شده به اين نتيجه رسيده ايم كه دامنه نوسان به تدريج 
افزايش يابد و تغيير آن در هر فصل نيازمند گزارش و نتيجه 
اجراي فاز نخست تغيير دامنه نوسان است. تكليف كرده ايم 
تا مسوولان شركت بورس تهران و فرابورس معاملات بازار را 
مورد رصد قرار داده و نتيجه را بعد از سه ماه به سازمان بورس 
ارايه دهند. با توجه به گزارش ارايه شده اگر مشاهده شود كه 
افزايش دامنه نوسان در مرحله نخست با تأثير مثبتي همراه 
باشد، در خصوص افزايش دوباره دامنه نوسان و نيز بازارهايي 
كه بايد شامل اين افزايش شوند، تصميم گيري خواهيم كرد 
و دامنه نوسان بايد به طور حتم به صورت تدريجي افزايش 
مي يابد؛ البته تاكنون تصميم نهاي��ي براي افزايش دامنه 
نوسان تا ۱۰ درصد اتخاذ نشد، اما هدف ما اين است كه دامنه 

نوسان را تا پايان سال ۱۴۰۱ به ۱۰ درصد افزايش دهيم.

برنامهسازمانبورس
براياجرايدامنهنوسانپويادربازارسهام

عشقي با اشاره به حذف دامنه نوسان اظهارمي كند: حذف 

كامل دامنه نوسان نيازمند الزاماتي است كه در موقعيت فعلي 
بازار، شرايط اجراي آن فراهم نيست. قرار بر اين است تا در 
بلندمدت بحث دامنه نوسان پويا را پيگيري كنيم تا دامنه 
نوسان متناسب با وضعيت بازار تغيير كند. از اين طريق ضمن 
وجود محدوديت، دامنه نوسان باز خواهد بود كه در كنار آن 
بحث دست كاري معاملات و نيز انجام نظارت ها قابل اعمال 
باشد. دامنه نوسان پويا، مدل منطقي در نظر گرفته شده براي 
دامنه نوسان است. اين اقدام نيازمند سامانه هايي است كه 
مسوولان در حال تلاش براي راه اندازي آن هستند. به نظر 
مي رسد كه استفاده از اين سامانه ها به امسال نرسد و براي 
سال جاري افزايش تدريجي دامنه نوسان را در دستور كار 
قرار داده ايم، اما براي بلندمدت دامنه نوس��ان پويا را اجرا 
خواهيم كرد. اين مس��وول بازار سرمايه در توضيح دامنه 
نوسان مي گويد: دامنه نوسان پويا به تعبيري به عنوان دامنه 
نوسان باز تلقي مي شود، اما به طور حتم كنترل هايي بر روي 
آن انجام خواهد شد، بدين صورت كه اگر سهام شركتي بيش 
از مقدار مشخص شده رشد كرد، وقفه اي در معاملات آن نماد 
به منظور ايجاد شفاف سازي صورت مي گيرد. در دنيا هم به 
اين صورت نيست كه دامنه نوسان به طور كامل باز باشد. 
در اين زمينه نقش بازارگردان ها بسيار پررنگ است و بايد 
داراي نقش اساسي باشد. هفته گذشته هم اعلام كرده ايم 
اگر بازارگردان ها از توانايي لازم براي كنترل سهام برخوردار 
باشند، دامنه نوسان را با توجه به درخواست بازارگردان تا 
۲ برابر دامنه نوسان مشخص شده، بازخواهيم كرد. وي در 
پاسخ به پس از آزادسازي سهام عدالت، فروش ۶۰ درصد آن 
در بازار سرمايه فراهم شد اما طي يك سال گذشته و تحت 
تأثير نوسانات شديد ايجادشده در بازار، فروش آن متوقف 
شد، آيا برنامه اي براي آغاز فروش سهام عدالت وجود دارد 
و فروش اين سهام از چه زماني دوباره از سر گرفته خواهد 
ش��د؟ مي گويد: نحوه فروش س��هام عدالت در سال ۹۹ با 
ايرادات جدي مواجه بود، اكنون در ش��وراي عالي بورس و 
كارگروهي كه به عنوان زيرمجموعه اين شورا فعال است، 

در حال بررسي شيوه فروش سهام عدالت هستيم تا آن را به 
مرحله نهايي برسانيم. طبق فرمايشات رهبر معظم انقلاب 
در ابلاغيه سهام عدالت، اصل بر اين است تا مردم از سهام 
عدالت خود به عنوان دارايي آينده دار نگه داري كنند. افرادي 
كه در سال ۹۹ اقدام به فروش سهام عدالت خود نكردند و 
آن را در اختيار دارند، كسب سود سالانه خوبي كسب كردند 
كه اين سود در سال ۱۴۰۱ به طور حتم بيشتر خواهد شد و 
اين منافع به صورت بلندمدت در اختيار مردم قرار مي گيرد. 
فراهم شدن بسترهاي لازم براي فروش يك باره سهام عدالت 
توسط سهامداران، ضمن ايجاد زيان مشمولان سهام عدالت، 
سبب ايجاد هيجان شديد در كليت بازار سرمايه مي شود؛ 
بنابراين تصميم بر اين اس��ت تا روشي درنظر گرفته شود 
كه مردم آن را به عنوان دارايي نزد خود نگه دارند و آن را به 
فروش نرسانند. با توجه به تصميم اتخاذشده بعد از مصوبه 
شوراي عالي بورس، فروش سهام عدالت به صورت مستقيم 
و غيرمستقيم باز خواهد شد، اما اكنون نمي توان زمان دقيقي 

را براي آغاز فروش سهام عدالت اعلام كرد.

سودشركتهايغيربورسي
سهامعدالتمانده

رييس سازمان بورس با اش��اره به دامنه نوسان مي گويد: 
بخش از سود سهام عدالت س��ال ۹۷ و ۹۸ باقيمانده بود 
كه در تاريخ ۲۱ اسفند ۱۴۰۰ همراه با سود عملكرد سال 
۹۹ به حساب سهامداران واريز شد، اكنون بخشي از سود 
سهام شركت هاي غير بورسي باقيمانده است كه در ابتدا 
بايد آن را در شوراي عالي بورس تعيين تكليف كنيم. وي 
در پاسخ به اين سوال رييس كميسيون اقتصادي مجلس 
در م��ورد انجام تعيين تكليف جاماندگان س��هام عدالت 
صحبت هايي را مطرح كردند، آيا در اين زمينه، وظيفه اي 
به سازمان بورس محول ش��ده است؟ اظهار كرد: تعيين 
تكليف جاماندگان سهام عدالت در حيطه اختيار سازمان 
بورس نيست، بر اساس قانون در ابتدا بايد دولت از طريق 

سازمان خصوصي سازي افراد مشمول را شناسايي كند و 
زمان در نظر گرفته شده را براي ثبت نام به آنها اعلام كند. 
بعد از تخصيص سهام عدالت به جاماندگان، سازمان بورس 
وارد كار مي شود و اقدامات لازم را براي اجراي هر چه زودتر 
اختصاص سهام به جاماندگان را در دستور كار قرار مي دهد.

تعيينتكليفوراثسهامعدالت
تاپايانسال1۴01

اين مس��وول نايب رييس هيات مديره س��ازمان بورس در 
اس��فندماه اعلام كرد كه قرار اس��ت وراث سهام عدالت تا 
پايان سال ۱۴۰۱ تعيين تكليف شوند، سازمان بورس چه 
اقداماتي را در اين زمينه انجام داده است؟ توضيح مي دهد: 
بحث س��هام عدالت متوفيان و وراث آن و نيز سودهايي كه 
داشتند، امسال تعيين تكليف مي شود، با توجه به جمعيت 
زيادي كه به عنوان وراث وجود دارد، انجام اقدامات در اين 
زمينه بسيار سخت است و بايد وضعيت وراث طبق گواهي 
انحصار وراثتي كه افراد در اختيار دارند، مشخص شود. اكنون 
سامانه اي در حال تهيه است كه بر اساس آن قطعاً وضعيت 
وراث سهام عدالت مشخص مي شود و اين كار را به مرحله 
پاياني اجرا مي رسانيم. وي با اشاره به اينكه سال گذشته با 
مس��اله انتخابات هيات مديره شركت هاي سرمايه گذاري 
استاني سهام عدالت مواجه بوديم كه اين اقدام تحت تأثير 
وجود برخي از مش��كلات متوقف شد مي گويد: اين مساله 
هم جزو مواردي است كه در ش��وراي عالي بورس در حال 
بحث است؛ اميدواريم كه بزودي در اين زمينه به جمع بندي 
برسيم، اما اين اقدام نيازمند جمع بندي آيين نامه آزادسازي 
سهام عدالت است كه در كارگروه مورد نظر در حال بررسي و 
پيگيري است. عشقي در پاسخ به سوال فعاليت نوسان گيرها 
و برخي معاملات مشكوك در بازار سرمايه جزو مواردي بود 
كه منجر به افزايش نوسان در معاملات بازار سرمايه در دو 
سال اخير شده بود كه برخي معتقد بودند بايد اين موضوع 
ساماندهي شود، آيا برنامه اي را براي جلوگيري اين موضوع 
در بازار س��هام مدنظر وجود دارد؟ اظه��ار مي كند: يكي از 
برنامه هاي سازمان بورس در س��امانه پايش و نظارت بازار 
سرمايه كه در اس��فندماه ۱۴۰۰ افتتاح شد، اين است كه 
اشخاصي كه در حال نوسان گيري از بازار هستند را به صورت 
آنلاين كنترل كند، البته نوسان گيري ذات بازار سرمايه است 
و نوسان گيرها بخش عمده اي از بازار را تشكيل مي دهند كه 
باعث نقد شوندگي بازار مي شود و نمي توان در هيچ بازاري 
نوسان گيري را حذف كرد. وي ادامه مي دهد: اگر نوسان گير 
سبب تغيير جريان معاملات بازار شود و به نوعي معاملات 
بازار را دس��تكاري و قيمت ها را تغيير دهد، به طور حتم با 
آنها برخورد خواهد شد. اكنون س��امانه اي را در اين زمينه 
ايجاد و تقويت كرديم و بازهم برنامه هاي جديدي براي اين 
اقدام در دستور كار داريم تا دستكاري ها به صورت هم زمان 
 توسط سامانه نظارتي تشخيص داده شود و از ادامه فعاليت 
نوسان گيرها در بازار جلوگيري شود. تاكنون تصميمي در 
اين زمينه اتخاذ نشده، اما در كل با دولت در ارتباط هستيم و 
موارد را براي تصميم گيري بهتر به مسوولان منتقل مي كنيم



گروه راه و شهرسازي|
در حالي كه آمارهاي رس��مي وزارت راه و شهرس��ازي از 
همبستگي بالا ميان شاخص رش��د مهاجرت داخلي به 
تهران و افتتاح طرح مس��كن مهر در اين استان حكايت 
دارد، معاون شهرسازي و معماري شهرداري پايتخت با اين 
استدلال كه تهران نيازمند ۱۵۰ هزار مسكن است و ۸۰ 
درصد تهراني ها زير خط فقر مسكن هستند، بر لزوم ساخت 
مسكن دولتي در تهران متناسب با جمعيت آن تاكيد كرده 
است. به عبارت روشن تر، آمارهاي رسمي نشان مي دهد، 
با ساخت پروژه هاي مسكني دولت در تهران، خانوارهاي 
تهراني بدمسكن موجود نتوانسته اند در اين پروژه ها ساكن 
شده و اصطلاحا خانه دار شوند، بلكه واحدهاي مسكوني 
يادشده از سوي مهاجراني از مناطق غربي و جنوب غربي 
كشور خريداري شده و اين مهاجران در اين واحدها مستقر 
شده اند. بر اساس محتواي يك گزارش تصويري كه به تازگي 
ايسنا منتشر كرده است، مسوولان نسبت به مساله مهاجرت 
داخلي بي توجهي دارند و از موج مهاجرت به نيمه شمالي 
كشور غافل شده اند. شهروندان بومي مناطق جنوبي و به 
ويژه مناطق غربي و جنوب غربي كشور به دليل مسائلي نظير 
گرد و غبار، نبود يا كمبود آب، بيكاري، فقر و تنگناي معيشت 
و ... راهي شهرهايي همچون اصفهان، تبريز، مشهد و در راس 
همه اين شهرها »تهران« شده اند. حال آنكه ظرفيت هاي 
زيست پذيري تهران )وحتي اصفهان و مشهد نيز( كشش 
تحمل بار جمعيتي بيشتري را ندارد. همانطور كه اشاره 
شد، اجراي طرح مسكن مهر در سال هاي 9۰ تا 92 بيش 
از 66 درصد از علل مهاجرت به تهران را پوشش داده است. 
بي گمان، در چنين شرايطي، تمركز بخش قابل توجهي از 
انبوه سازي دولتي در استان تهران نه تنها مشكل مسكن 
در اين استان را حل نخواهد كرد كه به مشكلات زيستي و 

شهري كنوني اين استان دامن خواهد زد.

   11 درصد جمعيت در تهران
حميدرضا صارمي معاون شهرسازي و معماري شهرداري 
تهران ديروز در شصت و يكمين جلسه شوراي شهر تهران 
درباره قرارگاه اجتماعي مسكن اظهار كرد: تهران ۱۱ درصد 
جمعيت كشور را در اختيار خود دارد و در بحث مسكن ملي 
بايد آمار زيادي به تهران اختصاص يابد. عمده تلاش دولت 
براي ساخت مسكن ملي بايد در تهران باشد.وي ادامه داد: 
بر اساس شاخص هاي جهاني تنها دمشق وضعيتي بدتر از 
تهران دارد و اين درحالي است كه در قانون شهرداري ملزم به 
برنامه ريزي در خصوص مسكن است. همچنين شهرداري 
مكلف به بهسازي و نوسازي اس��ت. صارمي درباره اهداف 
قرارگاه اجتماعي مسكن گفت: تقويت پژوهش هاي كاربردي 
در حوزه مسكن و برنامه ريزي براي ايجاد سازوكارهاي تأمين 
مس��كن گروه هاي كم برخوردار از اوليت هاي اين قرارگاه 

است. اگر دولت از ظرفيت شهرداري ها براي ساخت مسكن 
استفاده كند قطعاً عملكرد خوبي از خود به جاي مي گذارد.

   آمار اعطاي پروانه را 2 برابر مي كنيم
وي با بيان اينكه طي سال هاي اخير نياز به مسكن افزايش 
يافته است گفت: شهر تهران با افزايش جمعيت مواجه 
است و از سويي ديگر قيمت خانه ها افزايش يافته است كه 
توجه به اين موضوعات در دستور كار قرارگاه اجتماعي 
مسكن است. شهرداري نسبت به رفاه و كيفيت شهر تهران 
بي تفاوت نيست و در بحث افزايش مسكن به دنبال جلب 
مشاركت مردم و نقش آفريني بخش خصوصي هستيم 
و در اين راستا اعطاي پروانه ساخت تسهيل مي يابد و به 
دنبال اين هستيم كه آمار اعطاي پروانه ها را حداقل 2 برابر 
كنيم. معاون شهرسازي و معماري شهرداري تهران با بيان 
اينكه متوسط رشد تهران كاهش نيافته است گفت: تهران 
داراي رشدي بالاتر از متوسط كشوري است و اگر فرض 
را بر افزايش جمعيت قرار دهيم بايد مسكن مورد نياز آنها 
را هم فراهم كنيم. تهران نيازمند ۱۵۰ هزار مسكن است و 
انجام اين كار مشكلات شهرداري تهران را مي كاهد و ۸۰ 
درصد تهراني ها زير خط فقر مسكن هستند. صارمي گفت: 
۳۴ درصد جامعه تهران يك خانوار و دو خانوار هستند و ۴۳ 
درصد تهراني ها مستأجر هستند و اين درحالي است كه 

آمار اجاره نشيني در كشور 2۵ درصد است.

    رشد 1625 درصدي قيمت مسكن 
در يك دهه

معاون شهرس��ازي و معماري شهرداري تهران با اشاره به 
رشد قيمت هر واحد مسكن گفت: اين رشد از سال 9۰ تا 
سال ۱۴۰۰ حدود هزار و 62۵ درصد بوده است و قيمت هر 
متر مربع نيز حدود هزار و ۴۳۸ درصد افزايش يافته است. 
وي گفت: تا پايان سال عمليات اجرايي ساخت ۵ محله آغاز 
مي شود و حدود ۵ هزار واحد براي اولين بار با مركزيت محله 
ايجاد مي شود. ساخت اين مسكن ها به صورت تفاهم نامه اي 
و با همكاري بخش خصوصي انجام مي ش��ود و از محلات 
مي خواهم تا زمين هاي خود را به سازمان نوسازي دهند 
زيرا انجام اين كار ما را در راه ساخت مسكن كمك مي كند. 
اراضي مستعد ساخت مسكن در مناطق مختلف تهران 
كه امكان بارگزاري مسكن در آنها وجود دارد را شناسايي 
كرده ايم. وي با اشاره به تفاهم نامه با بنياد مسكن گفت: در 
اين رابطه براي ساخت ۱۰ هزار مسكن قرارداد امضا كرده ايم 
كه عمليات اجرايي ۴ هزار واحد در منطقه ۱6 و ۵ آغاز شده 
است. صارمي درباره اهداف تفاهم نامه ها گفت: بايد به كمك 
ظرفيت هاي بين بخشي فعاليت كرد دولت بايد ظرفيت 
مديريت شهري را پياده سازي كند و شهرداري تهران نشان 
مي دهد كه ظرفيتش از دولت بيشتر خواهد بود.يكي ديگر از 

مباحث مهم در حوزه ساخت مسكن اعطاي پروانه ها است.

    لزوم توجه به جمعيت پذيري تهران
ديروز اما اعضاي شوراي شهر تهران پس از استماع گزارش 
معاون شهرسازي شهردار در خصوص قرارگاه جهادي 
ش��هرداري به بيان نظرات خود پرداختن��د.  اقراريان با 
بيان اينكه تهران امروز بيش از 9 ميليون جمعيت دارد و 

جمعيت استان تهران حدود ۱۵ ميليون نفر است، گفت: 
يعني يك ششم جمعيت كشور در استان تهران ساكن 
هستند و از آنجايي كه تهران به نقطه اشباح رسيده بايد 
در توليد مسكن به ظرفيت جمعيت تهران هم توجه شود. 
اماني نيز گفت: برايمان جاي سوال است كه قرارگاه مسكن 
با چه هدفي تشكيل شده چرا كه حرف هاي امروز معاون 
شهردار با حرف هاي قبلي خودش و آقاي زاكاني متفاوت 

است و براساس برداشت ها فكر مي كرديم كه شهرداري 
از طريق تسهيلات سازوكار مي خواهد كمك كند اما حالا 
بحث واگذاري زمين مطرح است. وي اضافه كرد: تا حالا 
س��ه آمار ۱۸۰ هزار، ۱2۰ هزار و ساخت ۱۰ هزار واحد 
مسكوني مطرح شده كه جزو تعهدات اين قرارگاه است؛ 
اما دقيقا چه مي خواهيد انجام دهيد و اينكه واگذاري زمين 

براي انجام هر كاري نياز به مصوبه شورا دارد.
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تلفات تصادفات جاده اي
 20 درصد بالاتر از نرخ جهاني

هر س��ال حدود ۱۸ هزار كشته، ۱۸ هزار قطع نخاعي و 
۳۰۰ هزار مجروح تصادفات داريم و از ۱۸ هزار نفر كشته 
۵ هزار نفر آن مربوط به موتورسواران هستند. در تهران 
نيز ۵۰ درصد آمار كشته شدگان مربوط به موتورسواران 
بوده است. به گزارش ايلنا، محمد بخارايي، رييس انجمن 
جمعيت طرفداران ايمني راه ها در يك نشست خبري به 
مناسبت روز ملي ايمني حمل و نقل با بيان اينكه در حال 
حاضر 9۰ درصد جابه جايي مسافر و كالا از طريق جاده 
انجام مي شود و بايد مسائل مرتبط با حمل و نقل به عنوان 
يكي از مولفه هاي مهم پيشرفت در نظر قرار بگيرد، اظهار 
كرد: امروز حمل و نقل و سوانح رانندگي به يك دغدغه 
اجتماعي و اقتصادي در كشور تبديل شده است. بخارايي 
با تاكيد بر اينكه درمقياس جهاني، ميزان كش��ته هاي 
سوانح رانندگي و تلفات تصادفات 2۰ درصد از دنيا بيشتر 
است، گفت: در بحث سوانح و تصادفات رانندگي به شرايط 
بحراني رسيده ايم و بايد جامعه به اين موضوع حساسيت 
نشان دهد. وي با اشاره به عوامل موثر در افزايش تلفات 
جاده اي يادآور ش��د: ۳ عامل نيروي انساني، زيرساخت 
جاده و وسايل نقليه در بروز سوانح و تصادفات جاده اي 
7۰ درصد است و كم هزينه تر و زودبازده ترين عاملي كه 
باعث كاهش تصادفات جاده اي مي شود، فرهنگ سازي 
بين عامل انسان است. رييس انجمن جمعيت طرفداران 
ايمني راه ها با اشاره به ۳ س��ند بالادستي براي كاهش 
س��وانح جاده اي بيان كرد: از سال هاي گذشته ۳ سند 
بالادس��تي تعريف ش��ده اما به دلايل مختلف از جمله 
كم كاري دستگاه ها به اين اس��ناد پرداخته نشد. سند 
آيين نامه انضباط اجتماعي و ارتقاء فرهنگ ايمني، سند 
آيين نامه دهه ملي اقدام براي ايمني راه ها و سند مديريت 
ايمني و س��وانح حمل و نقل رانندگي از جمله اس��ناد 
بالادستي براي كنترل سوانح ترافيكي و حمل و نقل است. 
بخارايي با بيان اينكه متاسفانه تصادفات موتورسواران در 
كشورمان بسيار قابل توجه است، گفت در حال حاضر 2۵ 
درصد تلفات مربوط به تصادفات موتورسواران است كه 
براي كاهش ميزان تلفات و تصادفات جاده اي، مديريت 
سرعت، آموزش، برگزاري مستمر شوراي عالي ايمني 
راه ها، جلوگيري از توليد خودروي ناايمن، مش��اركت 

بيمه ها، كاهش نقاط حادثه خيز و... را دنبال مي كنيم.

رشد 3.7 درصدي قيمت مسكن 
در آمارهاي غيررسمي

داده هاي غيررسمي از افزايش ۳.7 درصدي قيمت هاي 
قطعي نسبت به اسفند پارسال حكايت دارد اما نرخ هاي 
پيش��نهادي ۱.6 درصد افت كرده كه مي تواند علامت 
كوچك ش��دن حباب اين بازار باش��د.  به گزارش ايسنا، 
بررس��ي هاي غيررسمي گوياي آن اس��ت كه نرخ هاي 
پيش��نهادي كانال ۵۰ ميليون تومان را از دس��ت داده و 
از ۵۰ ميليون و 776 ه��زار تومان در هر متر مر بع به ۴9 
ميليون و 96۵ هزار تومان رس��يده ك��ه افت ۱.6 درصد 
را نشان مي دهد. در س��وي مقابل اما نرخ هاي قطعي بر 
اس��اس وزن دهي به مناطق با توج��ه به تعداد معاملات 
صورت گرفته از افزايش ۳.7 درصد حكايت دارد؛ به طوري 
كه بررسي غيررسمي معاملات صورت گرفته گوياي آن 
است كه ميانگين قيمت هاي قطعي از متري ۳۳.7 ميليون 
تومان در اسفندماه ۱۴۰۰ به متوسط ۳۴.۱ ميليون تومان 
در فروردين ماه ۱۴۰۱ رسيده است. اين در حالي است كه 
بانك مركزي ميانگين قيمت هر متر مربع مسكن شهر 
تهران در اسفندماه سال گذشته را ۳۵.۱ ميليون تومان در 
هر متر مربع اعلام كرد. مطابق اطلاعات به دست آمده از 
سامانه كيليد، عرضه مسكن در فروردين امسال ۳۱ درصد 
نسبت به اسفند پارسال كاهش يافته است. اين شاخص 
از تغييرات تعداد آگهي هاي فروردين نس��بت به اسفند 
به دس��ت آمده است. البته با توجه به نيمه تعطيل بودن 
فروردين و همزماني آن با ماه مبارك رمضان، افت تعداد 
آگهي ها نمي تواند ملاك كاهش تمايل براي فروش باشد. 
از طرف ديگر تقاضاي خريد ملك با رشد مواجه شده است. 

معاونشهردار:۸۰درصدتهرانيهازيرخطفقرمسكنهستند

درخواست »غيركارشناسي« شهرداري از دولت

»اصفهان«خطرپذيرترينشهرايراندركامفرونشست

هشدار درباره غروب تمدن در »نصف جهان«
فروردين م��اه امس��ال و در ي��ك بازه زماني كوتاه، س��ه 
فروريزش در خيابان هاي اصفهان، نگراني كارشناس��ان 
زمين شناسي را از ميزان خطرپذيري اين شهر دوچندان 
كرد؛ فروريزش هايي كه به باور آنها، هش��داري اس��ت تا 
مس��وولان پيش از آنكه دير بشود به فرياد دشت اصفهان 
برسند. كارشناسان مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي، 
اصفهان را خطرپذيرترين شهر ايران در فرونشستِ زمين 
مي دانند. آنها معتقدند بحران فرونشست در اين خطه بسيار 
جدي و تااندازه اي است كه مي تواند در آينده نه چندان دور 
سكونت در اصفهان را ناممكن كند. آنها پيش بيني كرده اند با 
روند خشكي زاينده  رود و نبود جريان دايمي آن، آثار مخرب 

فرونشست روزبه روز در اين شهر بيشتر خواهد شد.
آنگونه كه ايرنا گزارش كرده است، فرو ريزش هاي اخير در 
شهر اصفهان كه كارشناسان زمين شناسي آنها را حاصل 
فرونشست هاي ناگهاني مي دانند نشان داد اين كلان شهر 
تا چه اندازه خطرپذير شده است؛ فروردين  امسال و در يك 
بازه زماني كوتاه، س��ه فروريزش در خيابان هاي آمادگاه، 
آپادانا و حكيم نظامي، نگراني كارشناسان زمين شناسي را 
از ميزان خطرپذيري اصفهان دوچندان كرد. دشت اصفهان 
با جريان زاينده رود زنده است و حالا با توسعه خارج از توان 
بر گُرده  اين دش��ت، بارگذاري هاي صنعتي و كشاورزي 
بر زاين��ده رود و آبخواني كه با خش��كي زاينده رود تغذيه 
نمي شود، به ته مانده  اندوخته هاي آبي رسيده است. تمام 
دارايي و حيات يك دشت به خاك و آبش است؛ اندوخته اي 
كه در دشت اصفهان از كف مي رود و به عقيده  كارشناسان، 
با روند شتابناك فرونشست، موجوديت اصفهان در هاله اي 

از ابهام فرو مي رود.  بررسي هاي كارشناسان نشان مي دهد 
گنجايش آبخوان دشت اصفهان به طور ميانگين بين 9 تا 
۱2 ميليارد مترمكعب است؛ 6۵ درصد از آبخوان اصفهان 
مصرف شده و حالا براي اين دشت تنها ۳۵درصد ذخيره 
آبي باقي مانده است. جريان زاينده رود دايمي نيست و در 
خوش بينانه ترين حالت، س��ه يا چهار بار آب براي كشت 
كشاورزان رها مي شود، به تعبيري سهم رودخانه و تالاب 
گاوخوني از حقابه طبيعي  اندك و نزديك به هيچ اس��ت. 
به تعبير آنها، اگر زاينده رود خشك بماند و برداشت از۳۵ 
درصد حجم آبخوان باقيمانده در دشت اصفهان ادامه داشته 
باشد، دور از انتظار نخواهد بود كه نگين فلات مركزي ايران 
بر باد برود و خالي از سكنه شود. وقتي برداشت از آبخوان 
ادامه داشته باشد، درحالي كه تغذيه نمي شود، تعبيرش آن 
است كه دشت زيست پذيري اش را ازدست داده است. دفتر 
مطالعات پايه آب و سازمان آب منطقه اي، برداشت هاي 
سالانه از آبخوان دشت اصفهان را رقمي بين ۳۱۱ تا ۵۱۱ 
ميليون مترمكعب اعلام كرده است؛ از سويي آبخوان دشت 
اصفهان از زاينده رود تغذيه مي شود و اگر جريان دايمي و 
دستكم حداقلي آب در زاينده رود وجود نداشته و هم زمان 
برداشت ها بدون جبران ادامه داشته باشد، مطابق با آخرين 
بررسي ها، آبخوان دش��ت اصفهان در خوش بينانه ترين 

حالت در سال ۱۴۱۸ به پايان كار خود نزديك مي شود.

    آينده  مبهم براي موجوديت اصفهان
در اين پيوند، علي بيت اللهي مدير بخش زلزله و خطرپذيري 
مركز تحقيقات راه، مسكن وشهرسازي كشور با ابراز نگراني 

از روند افزايشي فرونشست در دشت اصفهان، اين شهر را 
خطرپذيرترين ش��هر ايران در فرونشست زمين دانست 
و گفت: آثار فرونشست شامل بروز فروچاله ها، فرسايش 
خندقي يا تونلي، بروز شكاف ها، كج شدگي هاي لوله آب و 
گاز، گسيختگي و فروريزش هاي ناگهاني است كه در رويداد 
پنجشنبه 2۵ فروردين، يك نمونه از آن را چهارراه حكيم 
نظامي ديديم و من تصورم اين است كه در ادامه از اين نوع 

آثار فرونشستِ زمين در محدوده  شهر زياد خواهيم ديد.
 آن طور كه بيت اللهي روايت مي كند، در زماني كه زاينده رود

 به صورت نيم فصل جريان داش��ت، بر اس��اس داده هاي 
چاه هاي پيزومتري )جهت اندازه گيري آب هاي زيرزميني(، 
سطح آب پنج تا 6 متر بالا مي آمد؛ اين اثر به تعبير وي آنقدر 
واضح و آشكار است كه هيچ جاي شكي باقي نمي گذارد 
كه در مس��ير رودخانه، بخش��ي از آب زاين��ده رود وارد 
سفره هاي آب زيرزميني مي ش��ود و محدوده ساختگاه 
شهري اصفهان را در لايه هاي زيرين تغذيه مي كند. مدير 
بخش زلزله و خطرپذيري مركز تحقيقات راه، مسكن و 
شهرسازي در گفت وگو با خبرنگار ايرنا افزود: اگر اين آب 
نباشد، حفره هاي زير سطحي خالي مي ماند و بر اثر وزن 
لايه هاي فوقاني متراكم مي شود و زمين نشست مي كند؛ 
آن وقت ساختمان هايي كه روي چنين زمين هايي بنا 
نهاده شده اند دچار ترك خوردگي هاي گسترده خواهد 
شد به طوري كه قابل زيست و سكونت نخواهد بود و با 
يك زلزله كوچك يا متوس��طي، احتمال خسارت بالا 
داده مي ش��ود. به تعبير بيت اللهي در چنين شرايطي 
قابليت سكونت در كلان شهر اصفهان زير سوال مي رود؛ 

شرايطي كه مي تواند در آينده نه چندان دور، موجوديت 
اين خطه را به طور غيرقابل باوري تهديد كند.

    حالِ خراب دشت اصفهان
بيت اللهي اف��زود: صحبت ما نه بحث حقاب��ه و نه بحث 
تخصيص به آبياري مزارع بلكه بحث ما سكونت و موجوديت 
يك شهر بزرگ است كه بايد تضمين ش��ود؛ در غير اين 
صورت ريس��ك هايمان )خطرپذيري( بالا خواهد رفت و 
روز به روز، حوادث مربوطه را كه به صورت فروريزش ها در 

خيابان هاي اصفهان بروز مي كند، بيشتر خواهيم داشت.
وي گفت: جاي تاسف دارد كه ما چنين مسائلي را به مرزهاي 
شهري و استاني محصور كرده ايم و انگار معضل اصفهان 
معضل كشور ما نيست؛ حل مشكلات فرونشست زمين، نه 
تنها در اصفهان بلكه در تمامي استان هاي كشور نيازمند 
يك هم افزايي ملي است. مدير بخش زلزله و خطرپذيري 
مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي با اشاره به بررسي 
و تجزيه و تحليل داده هاي فرونشستي در استان ها، يادآور 
شد: بدون ش��ك و با اطمينان مي گويم كه شهر اصفهان 
پرريسك ترين ش��هر از نظر فرونشست زمين در تمامي 
كشور اس��ت و اين را همه جا گوشزد كرديم؛ اميدوارم كه 
اين حوادث بدون خسارت مالي و جاني تذكري باشد براي 
مسوولان كه تا قبل از اينكه دير بشود اقدام كنند.  بيت اللهي 
تاكيد كرد: فرونشست زمين در استان به ويژه در محدوده 
كلان شهر اصفهان بر اثر افت سطح آب زيرزميني و دليل 
عمده اين افت سطح آب زيرزميني، خشكي زاينده رود است. 
معبر تغذيه پهنه اصفهان، يكي از سمت دشت نجف آباد و 

ديگري از سمت جنوب و از رودخانه  زاينده رود بوده است؛ 
در دشت نجف آباد، از طريق چاه هاي زياد، آب پايين رفته 
و به سمت اصفهان نمي آيد. زاينده رود هم كه خشك شده 
اس��ت. از سويي استحصال بي رويه  آب در محدوده دشت 
بُرخوار )شمالِ دشت اصفهان( نيز ادامه دارد. در نتيجه آب 
باقي مانده در زير محدوده  شهر به پايين كشيده و سطح 
زيرزميني فاقد آب مي شود. در چنين شرايطي فرونشست 

با سرعت بيشتري اتفاق مي افتد.

 نظر به دستور مواد او3 قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمان های فاقد سند رسمی مصوب 1390/9/20   املاک متقاضیان واقع 
در قریه کلیج خیل پلاک 495 فرعی 137 –اصلی بخش 15 حوزه ثبت سوادکوه شمالی   به مالکیت معظمه قربانی نسبت به شش دانگ یک قطعه 

زمین با بنای احداثی به مساحت 134/02 متر مربع خریداری بدون واسطه ازآقای بهرام سیاوشی ارات نبی مالک رسمی .
لذا مطابق ماده 3 قانون و ماده 13 آیین نامه فوق ، این آگهی در 2 نوبت به فاصله 15 روز در روزنامه های کثیرالانتشار و محلی منتشر و در روستاها 
رای هیئت الصاق می شود تا اگر اشخاص ذی نفع به آن اعتراض داشته باشند از تاریخ انتشار نوبت اول آگهی و نیز در روستاها از تاریخ الصاق در 
محل ، تا 2 ماه اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تس�لیم و رسید اخذ نمایند. سپس ظرف 1 ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، مبادرت به 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نمایند و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل ارائه نمایند، در این صورت اقدامات ثبت موکول 
به ارائه حکم قطعی دادگاه است . در صورتی که اعتراض درسند می نماید. صدور سند مالكیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست. بدیهی است 
طبق ماده 13 آیین نامه فوق در مورد املاکی که قبلا اظهارنامه ثبتی پذیرفته نشده ، اداره ثبت مراتب را پس از تنظیم اظهارنامه حاوی تحدید 
حدود ، در اولین آگهی نوبتی و تحدید حدود به صورت همزمان به اطلاع عموم می رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت فاقد تحدید حدود ، 

آگهی تحدید حدود را به صورت اختصاصی منتشر می نماید. م الف 1297242
تاریخ انتشار نوبت اول :1401/1/20       تاریخ انتشار نوبت دوم :  1401/2/7

مهدی آزاد - رئیس ثبت واسناد واملاک سوادکوه  شمالی

آگهي موضوع قانون تعيين تکليف وضعيت ثبتي اراضي
 و ساختمان هاي فاقد سند رسمي حوزه ثبتی سوادکوه  شمالی

 دولت جمهوري اسلامي ایران بهره بردار وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکي و خدمات درماني 
کرمانشاه، درخواست رسیدگي به قولنامه ي عادي خود و صدور سند مالکیت را از پلاک 9 اصلي برده 
رش بازان واقع در بخش 4 کرمانشاه تقدیم اداره ي ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است 
و پرونده اي تحت کلاسه ي 68 سال 1400 تشکیل و به هیات موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیات 
موضوع قانوني مذکور، پس از رسیدگي ، برابر راي شماره ي 140060316007001001 مورخ 1400/12/23 
حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ یک باب ساختمان به مساحت 186/20 متر مربع به نام دولت 
جمهوري اسلامي ایران بهره بردار وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکي و خدمات درماني کرمانشاه 
صادر نموده اس�ت و طبق گواهي بند )د( شماره 105/48777 مورخ 1400/08/08 به دولت جمهوري 
اسلامي ایران بهره بردار وزارت بهداشت درمان و آموزش پزشکي و خدمات درماني کرمانشاه واگذار 
گردیده اس�ت ،  لذا؛مراتب،در دو نوبت ،به فاصله ي پانزده روز آگهي مي گردد.تا چنانچه؛شخص یا 
اشخاصي،نسبت به مورد تقاضا،اعتراض داشته باشند،از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهي ،به مدت دو 
ماه ،اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد.معترض ،باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض،مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومي محل نماید و گواهي تقدیم 
دادخواست را به اداره ي ثبت محل تحویل دهد.بدیهي است؛پس از انقضاء مدت مقرر،اداره ي ثبت برابر 
مقررات ،سند مالکیت مورد تقاضا را به نام دولت جمهوري اسلامي ایران بهره بردار وزارت بهداشت 
درمان و آموزش پزشکي و خدمات درماني کرمانشاه صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت ،مانع از 

مراجعه ي متضرر احتمالي به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/01/22- تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/02/07

رئیس اداره  ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود-شهریار خدري

آگهي موضوع ماده 3 قانون تعيين تکليف 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي 

سامانه 
پيامكي 
روزنامه 
 تعادل 

30005320

آقاي فایق قادري فرزند محمد امین ، درخواست رسیدگي به قولنامه عادي خود و صدور سند 
مالکیت را از پلاک 128 فرعي از 1 اصلي جوانرود واقع در بخش 13 کرمانشاه }که از مالکین 
اولیه پلاک 128 فرعي از 1 اصلي جوانرود خریداري نموده{ تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان جوانرود نموده است و پرونده اي ،تحت کلاسه 43 سال 1400 تشکیل و به هیأت 
موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور ،پس از رس�یدگي،برابر راي 
شماره 140060316007001005 مورخ 1400/12/23 حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ 
یک قطعه زمین پي کني شده ، به مساحت 328.35 متر مربع در پلاک 128 فرعي از 1 اصلي 
جهت الحاق به پلاک 4926 فرعي ) ملکي ایشان ( به نام آقاي فایق قادري فرزند محمد امین 
صادر نموده است و نام مالکین اولیه پلاک مزبور، آقاي محمد قادري مي باشد. لذا؛مراتب،در 
دو نوبت ،به فاصله ي پانزده روز آگهي مي گردد.تا چنانچه؛شخص یا اشخاصي،نسبت به مورد 
تقاضا،اعتراض داشته باشند،از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهي ،به مدت دو ماه ،اعتراض خود 
را کتبا به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد.معترض ،باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض،مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومي محل نماید و گواهي تقدیم 
دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل دهد.بدیهي است؛پس از انقضاء مدت مقرر،اداره ثبت 
برابر مقررات ،س�ند مالکیت مورد تقاضا را به نام آقاي فایق قادري فرزند محمد امین صادر 

خواهد نمود.صدور سند مالکیت ،مانع از مراجعه متضرر احتمالي به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/01/22- تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/02/07

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود-شهریار خدري

آگهي موضوع ماده 3 قانون تعيين تکليف 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي 

آقاي فرامرز علیزاده فرزند مصطفي ، درخواست رسیدگي به قولنامه عادي خود و صدور سند 
مالکیت را از پلاک 3 فرعي از 54 اصلي سرخیدر واقع در بخش 13 کرمانشاه }که از مالکین 
اولیه پلاک 3 فرعي از 54 اصلي سرخیدر خریداري نموده{ تقدیم اداره ثبت اسناد و املاک 
شهرستان جوانرود نموده است و پرونده اي ،تحت کلاسه ي 85 سال 1400 تشکیل و به هیأت 
موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور ،پس از رسیدگي،برابر راي شماره 
140060316007000981- 1400/12/22حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ یک قطعه زمین 
مزروعي، به مساحت 20679.61 متر مربع به نام آقاي فرامرز علیزاده فرزند مصطفي صادر 
نموده است و نام مالکین اولیه پلاک مزبور، آقاي مصطفي علیزاده مي باشد. لذا؛مراتب،در 
دو نوبت ،به فاصله پانزده روز آگهي مي گردد.تا چنانچه؛شخص یا اشخاصي،نسبت به مورد 
تقاضا،اعتراض داشته باشند،از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهي ،به مدت دو ماه ،اعتراض خود 
را کتبا به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد.معترض ،باید ظرف یک ماه از تاریخ 
تسلیم اعتراض،مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومي محل نماید و گواهي تقدیم 
دادخواس�ت را به اداره ثبت محل تحویل دهد. بدیهي است؛پس از انقضاء مدت مقرر،اداره 
ي ثبت برابر مقررات ، سند مالکیت مورد تقاضا را به نام آقاي فرامرز علیزاده فرزند مصطفي 

صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت ،مانع از مراجعه ي متضرر احتمالي به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/01/22- تاریخ انتشار نوبت دوم:1401/02/07

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود-شهریار خدري

آگهي موضوع ماده 3 قانون تعيين تکليف 
اراضي و ساختمان هاي فاقد سند رسمي 

پرويز سروري، نايب رييس شوراي شهر تهران با اشاره به 
روز ايمني حمل و نقل گفت: پايين بودن كيفيت خودروها 
زمينه از دست رفتن و مصدوميت هموطنان ما را فراهم 
مي كند و اين در شأن ملت ما نيست كه اتومبيل هاي با 
كيفيت و استانداردهاي پايين داشته باشند. سروري در 
ابتداي جلسه شصت و يكم شوراي شهر تهران در نطق 
پيش از دستور خود با اشاره به روز ايمني حمل و نقل گفت: 
رسيدن به ارتقاي ايمني قطعا بايد با استانداردسازي راه ها 
و  وسايل نقليه شكل بگيرد. پايين بودن كيفيت خودروها 

زمينه از دست رفتن و مصدوميت هموطنان ما را فراهم 
مي كند و اين در ش��أن ملت ما نيست كه اتومبيل هاي 
با كيفيت و اس��تانداردهاي پايين داشته باشند. او ادامه 
داد: همان گونه كه رهبر انقلاب فرمودند كه بايد كيفيت 
خودروها ارتقا يابد و مرگ يك نفر هم ضايعه بزرگي است 
ان ش��اءالله اين موضوع مدنظر همه عزيزان قرار گيرد. 
سروري با اشاره به توقع شوراي شهر از شهرداري گفت: 
در تهران توقعي كه شوراي شهر از شهرداري دارد اين است 
كه با شناسايي نقاط حادثه خيز و اصلاح و بهبود كيفيت 

معابر زمينه هاي رسيدن به يك استاندارد قابل قبول را 
فراهم كند. او ادامه داد: همين كه براساس گزارش پليس 
راهبر اعلام شد نسبت به سال گذشته كاهش مرگ و مير 
و مصدومان را داشتيم نشان مي دهد اصلاح معابر و تقويت 
فرهنگ عبور و مرور راه حل هاي مناسبي است كه شورا 
و شهرداري بر آن تاكيد خواهند كرد. سروري تاكيد كرد: 
بايد به سمتي برويم كه مدل حمل و نقل را از شخصي به 
عمومي تغيير دهيم و اين جز توسعه وسايل نقليه عمومي 

امكان پذير نيست.

جانشين چمران: پايين بودن كيفيت خودروها در شأن ملت نيست
نطق در پارلمان شهري پايتخت



گزارش ش��اخص هاي آماري بخش ارتباطات و فناوري 
اطلاعات تا زمستان 1400 نشان از استقبال اندك مردم از 
فناوري ارتباطي فيبر نوري دارد. در حالي كه دولت توجه 
ويژه اي به توسعه فناوري FFTH در كشور دارد و با وجود 
راه اندازي 500 هزار پورت فيبر نوري، اين فناوري ارتباطي 
تنها 204هزار اش��تراك داشته كه نس��بت به پاييز سال 
1400، رشدي 5.5درصدي داشته است. به نظر مي رسد 
هزينه راه اندازي اوليه و تعرفه هاي فيبر نوري، از عوامل عدم 
اس��تقبال از آن باشد. گزارش س��ازمان تنظيم مقررات و 
ارتباطات راديويي از آخرين وضعيت نفوذ اينترنت در كشور 
از رشد 14 درصدي اشتراك اينترنت موبايل در يك سال و 
عدم استقبال كاربران از اينترنت ثابت خبر مي دهد.  وضعيت 
نفوذ فناوري ارتباطات در كش��ور در سال 1400 توسط 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي منتشر شده 
و ضريب نفوذ اينترنت ثابت و موبايل و تعداد مشتركان هر 
يك از اين فناوري ها با سال 1۳۹۹ مقايسه شده است. آمار 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي نشان مي دهد 
كه هم اكنون 10۶ ميليون و ۹1۹ نفر در كشور مشترك 
 4G، ،۳G اينترنت پرس��رعت هس��تند و از فناوري هاي
ADSL، TDLTE و واي فاي و فيبر براي اتصال استفاده 
مي كنند. ضريب نفوذ اينترنت در كشور هم اكنون 12۷.20 
درصد است كه در پايان س��ال ۹۹ حدود 112.۸4 درصد 
اعلام شده بود. تا پايان سال 1400 ضريب نفوذ اينترنت 
همراه به 114.0۶ درصد رسيده است و اين در حالي است 
كه ضريب نفوذ اينترنت موبايل تا پايان سال 1۳۹۹، 100 
درصد بود. اين ارقام نشان مي دهد كه در يك سال ميزان 
اشتراك اينترنت موبايل در كشور، 14 درصد رشد داشته 
است. اين در حالي است كه ضريب نفوذ اينترنت ثابت در 
يك سال كمتر از يك درصد رشد كرده و از 12.۶2 درصد 
در س��ال 1۳۹۹ به 1۳.15 درصد در سال 1400 رسيده 
است. اين ارقام نشان مي دهد كه كاربران ايراني از اينترنت 

ثابت استقبالي نكرده اند. هم اكنون تعداد مشتركان اينترنت 
ثابت 11 ميليون و 50 هزار نفر اعلام شده كه اين ر قم در 
سال ۹۹ بيش از 10 ميليون نفر بوده است. تعداد مشتركان 
اينترنت موبايل از ۸4 ميليون و 1۹۶ هزار نفر در سال ۹۹ 
به ۹5 ميليون و ۸۶۹ هزار نفر در سال 1400 رسيده است. 
اين آمار حاكي از آن است كه از نظر تفكيك فناوري هاي 
دسترس��ي نيز ۸۹ درصد كاربران براي اتصال از اينترنت 
۳G و 4G استفاده مي كنند. ۸ درصد مشتركان از اينترنت 
 TDLTE و 1.۶ درصد مشتركان نيز براي اتصال از ADSL
استفاده مي كنند. سهم اينترنت فيبر )FTTX( و واي فاي 

كمتر از يك درصد است.

    افزايش چهار درصدي اشتراك
 اينترنت سيار 

آمارهاي رگولاتوري همچنين خبر از افزايش 4 درصدي 
اشتراك اينترنت سيار در كشور مي دهد. اين در حالي است 
كه ضريب نفوذ اينترنت ثابت نسبت به پاييز 1400 رشد 
قابل توجهي نداشته و به نظر مي رسد كاربران همچنان 
از كيفيت اينترنت ثابت ناراضي هستند. نكته جالب توجه 
 ۳G ديگر اين گزارش، وجود نزديك به 14 ميليون اشتراك
در كشور است، نسل ارتباطي كه در كشورهاي پيشرفته دنيا 
تقريبا منسوخ شده است. تنها 4 ميليون مشترك به اينترنت 
با سرعت بالاي 10 مگابيت بر ثانيه دسترسي دارند، اين رقم 
نزديك به ۳۸ درصد از كل مشتركان اينترنت ثابت است. 
بر اساس گزارش رگولاتوري هم اكنون 10۶ميليون و ۹1۹ 
هزار اشتراك اينترنت پهن باند در كشور وجود دارد كه در 
مقايسه با پاييز 1400، حدود ۳ درصد افزايش يافته است. 
از اين تعداد اشتراك اينترنت، 11 ميليون و 50 هزار اشتراك 
مربوط به اينترنت ثابت است و ۹5 ميليون و ۸۶۹ هزار و 252 
اشتراك سيار وجود دارد كه نسبت به پاييز 1400 با افزايش 
رو به رو بوده است. ضريب نفوذ اينترنت ثابت و سيار طبق 

آخرين آمار به ترتيب 1۳.15 درصد و 114.0۶درصد است. 
طبق آمارهاي موجود، تعداد اشتراك فناوري FFTH كه در 
دولت جديد به آن توجه ويژه اي شده نسبت به پاييز 1400، 
حدود 5.5درصد افزايش يافته است. اين امر نشان مي دهد 
با وجود تلاش هاي دولت، همچنان افراد زيادي علاقه مند 
به استفاده از اين سرويس نيستند؛ شايد تعرفه فيبر نوري 
و هزينه هاي راه اندازي اوليه آن يكي از دلايل اين امر باشد. 
اين درحالي است كه يكي از برنامه هاي وزارت ارتباطات تا 
سال 1404، عرضه 20 ميليون پورت فيبر نوري است. نكته 
جالب توجه ديگر اين گزارش، وجود نزديك به 14 ميليون 
اش��تراك ۳G در كشور است، نس��ل ارتباطي كه در دنيا 
تقريبا منسوخ شده است. رگولاتوري آماري از اشتراك هاي 
ارتباطات پهن باند ثابت به تفكيك سرعت، فناوري و اپراتور 
را تا پايان س��ال 1400 منتش��ر س��اخته است كه نشان 
مي دهد تنها 4 ميليون مشترك به اينترنت با سرعت بالاي 
10 مگابيت بر ثانيه دسترس��ي دارند، اين رقم نزديك به 
۳۸ درصد از كل مشتركان اينترنت ثابت است. آمارهاي 
رگولاتوري در بخش تلفن همراه خبر از عبور ضريب نفوذ 
موبايل در كش��ور از 1۶۶ درصد مي دهد كه نسبت به سه 
ماهه پاييز 1400، رشدي 5 درصدي داشته است. همچنان 
همراه اول با ۷4 ميليون و 525هزار مورد، بيشترين خط 
فعال را داشته و پس از آن ايرانسل با ۶0 ميليون و ۳۷0هزار 
خط فعال و رايتل با 5 ميلي��ون و 1۶2هزار خط فعال در 
رتبه هاي بعدي قرار گرفته اند. اما از نظر ميزان رشد خطوط 
فعال نسبت به پاييز 1400، ايرانسل با رشدي 4 درصدي 

بالاتر از دو اپراتور ديگر قرار گرفته است.

    ضريب نفوذ موبايل در كشور
اگرچه مجموع خطوط تلفن همراه فعال در كشور چيزي 
در حدود 140 ميليون مورد اس��ت اما تعداد كل خطوط 
واگذار شده به بيش از 20۸ ميليون رسيده است كه به ازاي 

هر ايراني، تقريبا 2.4 خط تلفن همراه واگذار شده وجود 
دارد. تعداد سايت هاي فعال شبكه تلفن همراه به تفكيك 
اپراتور و فناوري از رش��د اين س��ايت ها در مقايسه با سه 
ماهه سوم سال حكايت دارد. رتبه بندي اپراتورها از حيث 
درصد پوشش جمعيتي 4G نشان مي دهد همراه اول با 
۸1 درصد در صدر ايستاده و ايرانسل و رايتل به ترتيب با 
۶1 و 2۹درصد در رتبه هاي بعدي قرار دارند. مش��تركان 
همراه اول طي سال 1400 بيش از ۳05 ميليارد پيامك 
ارسال كرده اند كه ۹0درصد آنها درون شبكه اي بوده است. 
ايرانسلي ها نيز طي 12 ماه گذشته نزديك به 42 ميليارد 
پيامك ارسال كرده كه سهم پيامك هاي درون شبكه، 40 
درصد است. تعداد پيامك رد و بدل شده در شبكه رايتل 
نيز ۳ ميليارد و 245 ميليون عدد بوده كه سهم پيامك هاي 

درون شبكه تنها ۸ درصد است.

    رشد اندك ضريب نفوذ تلفن ثابت
 در كشور

ضريب نفوذ تلفن ثابت در كش��ور هم اكنون به ۳4.۹۶ 
درصد رسيده اس��ت. تا پاييز 1400، ضريب نفوذ تلفن 
ثابت ۳4.۸۷ درصد اعلام ش��ده بود و اين افزايش بسيار 

اندك نشان مي دهد توسعه تلفن ثابت در كشور تقريبا 
متوقف شده است. براساس آمارهاي اعلام شده از سوي 
رگولاتوري در حال حاضر 2۹ ميليون و ۳۸۳ هزار و ۳4۸ 
خط داير ثابت در كشور اعم از خطوط مخابرات، FCPها و 
Servco وجود دارد. البته تعداد خط ثبت شده در كشور 
بيش از ۳۸ ميليون است. تهران، اصفهان و خراسان رضوي 
نيز بيشترين تعداد خطوط تلفن ثابت داير را دارا هستند. از 
كل تعداد خطوط داير در كشور، طبق انتظار بيشترين سهم 
در اختيار مخابرات ايران است كه نزديك به ۹۸.۷درصد 
است. در ميان FCPها نيز بيشترين سهم را »رسانه مهر 
وطن« با بيش از 214هزار خط ثابت دارد. همچنين تعداد 
تلفن همگاني در كشور چيزي حدود ۸5هزار مورد است؛ 
رقمي كه با توجه به فراگيري تلفن همراه در كشور، قابل 
قبول به نظر مي رسد. بخش ديگر اين گزارش به ترافيك 
ورودي و خروجي ش��ركت مخابرات اي��ران اختصاص 
دارد كه نش��ان از سهم بيشتر ترافيك ورودي بين الملل 
به ترافيك خروجي دارد. ش��ايد يكي از دلايل آن، تعرفه 
بالاي تماس بين الملل و س��هم آن از سبد اقتصاد خانوار 
باش��د كه افراد براي گفت وگو با عزيزان خود در خارج از 
كشور، ترجيح مي دهند تماس از سوي طرف مقابل باشد.
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بيگينژاد)نمايندهمردمملاير
درمجلس(درگفتوگوباخطاعتدال:

 افزايش قيمت اينترنت براي 
توسعه زيرساخت هاي ارتباطي 

و حفظ آن ضروري است
نماينده مردم ملاير در مجلس گفت: هزينه هاي نگهداري 
زيرس��اخت  ها و توسعه آنها بسيار سرس��ام آور است و 
نمي توان با اين مبالغ توس��عه زيرساخت ها ارتباطي را 
ادامه داد يا اينكه ش��رايط را استيبل نگه داشت. هادي 
بيگي نژاد در گفت وگو با خبرنگار خط اعتدال با ضروري 
دانستن افزايش قيمت بسته هاي اينترنت تلفن همراه 
گفت: طي سال هاي گذشته وزارت ارتباطات يك كف 
و س��قف قيمتي را تعيين كرده  و اكنون هم از آن سقف 
خارج نشده اس��ت. وي افزود: همچنين اپراتورها براي 
رقابت بسته ها را با تخفيف ويژه اعمال مي كردند و در حال 
حاضر با توجه به شرايط اقتصادي امكان تخفيف وجود 
ندارد. نماينده مردم ملاير در مجلس ش��وراي اسلامي 
بيان كرد: وقتي تورم در كشور شدت پيدا مي  كند و شرايط 
اقتصادي را براي همه ارگان ها و نهادها سخت مي كند، 
نمي توان انتظار داشت برخي خدمات ارزان باقي بماند. 
بيگي  نژاد متذكر شد: نهاد تنظيم گر در دولت وجود دارد 
و آنها مي بايست ورود كنند و قيمت صحيح و واقعي را 
اعلام كنند و نبايد نهادهاي��ي كه از جزييات و مباحث 
فني آگاه نيستند در اين امور دخالتي داشته باشند. وي 
برخورد دستوري با قيمت ها را مضر دانست و با بيان مثالي 
گفت: به عنوان مثال برخورد دس��توري صنعت برق را 
به جايي رساند كه امروز سرمايه گذاري در اين صنعت 
با مش��كل جدي مواجه اس��ت، لذا نبايد كاري كرد كه 
وضعيت ارتباطات در كشور به سرنوشت برق دچار شود. 
بيگي نژاد معتقد است، هزينه هاي نگهداري زيرساخت  ها 
و توسعه آنها بسيار سرسام آور است و نمي توان با اين مبالغ 
توسعه زيرساخت ها ارتباطي را ادامه داد يا اينكه شرايط 
را استيبل نگه داشت، بنابراين توصيه مي كنم افزايش 
قيمت حتماً صورت گيرد و اگر چنين اتفاقي نيفتد قطعاً 
بخش ارتباطي كشور متضرر خواهد شد و هزينه هاي 

بيشتري به اقتصاد و بازار كشور تحميل خواهد شد.

گزارشرگولاتوريازآخرينوضعيتارتباطاتكشور

 فيبر نوري فعلا طرفدار ندارد

وزير ارتباطات: اپراتورها خواهان افزايش قيمت اينترنت تا سقف تعرفه مصوب هستند
وزير ارتباطات اعلام كرد اپراتورها خواهان افزايش بيشتر 
قيمت اينترنت تا سقف مصوبه سال 1۳۹5 هستند. طبق اين 
مصوبه، سقف تعرفه هر يك گيگابايت براي سيم كارت هاي 
دايمي 40 هزار تومان است. به گفته وي افزايش فعلي تنها در 
چارچوب مصوبه قديمي كميسيون تنظيم مقررات رخ داده 
است. زارع پور شرط وزارت ارتباطات براي پذيرش افزايش 
قيمت ها را، 2 برابر شدن سرعت اينترنت و پوشش سراسري 
شبكه 4G تا سه سال آينده دانست. عيسي زارع پور حضور 
در برنامه تلويزيوني »صف اول« به تشريح اقدامات شش ماه 
گذشته خود پرداخت. در اين برنامه كه بخشي از سخنان 
وزير تكراري و همان گفته هاي قبلي وي بود، به بحث افزايش 
قيمت اينترنت اشاره شد. زارع پور در اين باره گفت: وزارت 
ارتباطات رگولاتور حوزه ارتباطات بوده و بايستي منابع لازم 
را براي شركت هاي خصوصي فراهم كنيم تا به مردم ارايه 
خدمت كنند. به طور مثال در حوزه تلفن همراه، فركانس 
2۳00 را واگذار كرديم تا كيفيت ش��بكه ارتباطي افزايش 
يابد. اما اپراتورها مي گويند براي فعال كردن اين فركانس 

نياز به تجهيزات و سرمايه گذاري دارند در حالي كه طي 5 
سال گذش��ته با تورم تجميعي بيش از 200درصد رو به رو 
بوده ايم و تعرفه اينترنت نيز ثابت باقيمانده است. از همين رو 
آنها خواهان افزايش قيمت ها هستند. به گفته وي افزايش 
اخير قيمت اينترنت و حذف برخي بس��ته ها در چارچوب 
مصوبه س��ال 1۳۹5 كميس��يون تنظيم مقررات بوده اما 
اپراتورها به دنبال تعريف بسته با تعرفه هاي جديد تا سقف 
همان مصوبه هستند. موضوعي كه البته وزارت ارتباطات با 
آن مخالفت كرده و برايش ش��رط گذاشته است. زارع پور با 
تاكيد بر اينكه وزارت ارتباطات با هرگونه افزايش قيمتي كه 
منجر به افزايش كيفيت نشود، مخالف است؛ اظهار داشت: 
»ما به دنبال افزايش سود اپراتورها نيستيم. از آنها توجيهات 
براي افزيش قيمت و برنامه براي توسعه و افزايش كيفيت 
خواسته ايم. اگر موارد مطرح شده از سوي اپراتورها معقول 
باشد، با اعمال قيمت جديد موافقت خواهيم كرد مشروط بر 
اينكه فشار زيادي به مردم وارد نشود.« گفتني است مصوبه 
كميسيون تنظيم مقررات در س��ال 1۳۹5، سقف تعرفه 

خدمات داده تلفن همراه براي سيم كارت هاي دايمي را به 
ازاي هر كيلوبايت، 0.4ريال تعيين كرده است؛ يعني 40هزار 
تومان به ازاي هر يك گيگابايت. وزير ارتباطات همچنين 
افزايش 2 برابري سرعت اينترنت، پوشش 100درصدي 
ش��بكه 4G و 10 درصدي شبكه 5G را از جمله شروط 
وزارت ارتباط��ات براي افزايش قيم��ت اينترنت عنوان 
كرد كه اپراتورها براي عملي شدن آنها بايد تعهد بدهند. 
او در بخ��ش ديگري از صحبت هاي خود ضمن اش��اره 
غيرمستقيم به جنگ روسيه و اوكراين گفت در حال حاضر 
بخشي از ظرفيت پهناي باند زميني و دريايي كشور قطع 
شده اما مردم آن را احساس نمي كنند؛ زيرا طي ۶ ماهه 
گذش��ته 40 تا 50 درصد ظرفيت پشتيبان براي تامين 

ترافيك بين الملل كشور پيش بيني كرده اند.

     امكان استعلام وضعيت فيبركشي با كد پستي 
در آينده اي نزديك

زارع پور با اش��اره به آخرين وضعيت فيبركش��ي در كشور، 

نسخه شفابخش ارتباطات ثابت را توسعه شبكه فيبر نوري 
دانست و گفت: »توسعه 20 ميليون پورت فيبرنوري در سه 
سال پروژه اي بسيار عظيم بوده و برآورد ما نشان مي دهد كه 
به سه ميليون كيلومتر فيبر نوري نيازمنديم. در اين راستا 
يك بسته حمايتي آماده كرده ايم تا بازيگران و اپراتورها در 
لايه دسترسي ترغيب ش��وند كه وارد اين پروژه شوند.« به 
گفته وي قرار است پروانه جديد اپراتوري فيبرنوري صادر 
شود كه در راستاي آن هم اپراتورهاي ثابت و هم اپراتورهاي 
س��يار مي توانند وارد اين عرصه شوند. دولت نيز 5 درصد از 
درآمد خود از محل اپراتورها را براي توسعه پورت فيبرنوري 
به آنها اختصاص مي دهد. زارع پور وعده داد با پاي كار آمدن 
اپراتورها جهت توسعه فيبر نوري در كشور، طي يك تا دو ماه 
آينده مردم مي توانند با وارد كردن كد پستي خود در سايت 
iranfttx.ir از زمان و وضعيت فيبركش��ي در محله شان 
مطلع شوند. وزير ارتباطات همچنين به بحث شبكه ملي 
اطلاعات اشاره كرده و خاطرنشان كرد هر هفته جلسه اي با 
شوراي معاونين براي پيشبرد شبكه ملي اطلاعات تشكيل 
مي شود: »تاكنون 2۸ جلسه در خصوص شبكه ملي اطلاعات 
تشكيل شده است. اكنون ميانگين سرعت اينترنت ثابت و 
سيار در حدود چند 10 مگابيت بر ثانيه است و ما به دنبال 
س��رعت چند 100 مگابيتي در شبكه بر بستر شبكه ملي 
اطلاعات هستيم. حتي گفته ايم كه 10 درصد پورت هاي 

فيبر نوري بايد يك گيگابيت باشد.«

     دولت هوشمند جايگزين دولت الكترونيك
زارع پور با تاكي��د بر تفاوت هاي دولت الكترونيك و دولت 
هوشمند اظهار داشت دولت الكترونيك بر بهينه كردن 
فرآيندها تمركز داشته اما دولت هوشمند با استفاده از هوش 
مصنوعي و حكمراني مبتني بر داده مي توان يك سري از 
فرآيندها را حذف كرد. او با اشاره به تبصره ۷ قانون بودجه 
1401 اظهار داشت تا شهريورماه كليه دستگاه هاي اجرايي 
بايد پنجره واحد خدمات الكترونيكي خ��ود را راه اندازي 
كنند و تا دي ماه امسال نيز وزارت ارتباطات پنجره واحد 
ملي را راه اندازي مي كند: »به اين ترتيب به جاي اينكه ده ها 
سامانه از سوي دستگاه هاي اجرايي وجود داشته باشد، هر 

دس��تگاه مي تواند همه خدمات را در يك پنجره واحد به 
مردم ارايه دهد و مردم طعم شيرين فناوري در حكمراني 
داده را مي چشند. مجموعه اي از خدمات با كيفيت در قالب 
اپراتورهاي خدمات رسان بر بستر شبكه ملي اطلاعات ارايه 
خواهد شد.« وزير ارتباطات در بخش ديگر سخنان خود به 
سامانه نظارت مردمي اشاره كرد و گفت در تعامل با معاونت 
اداري استخدامي رياست جمهوري، تا هفته دولت از فاز اول 
اين سامانه رونمايي خواهد شد. سامانه اي كه اين فرصت 
را در اختيار مردم قرار مي دهد تا به صورت آنلاين، نظرات 
خود را درباره استفاده از خدمات آنلاين دستگاه ها، كيفيت 
خدمت رساني و شيوه برخورد در مراجعات حضوري و… 
را اعلام كنند. دولت نيز در لحظه از رضايت و شكايات مردم 
از دس��تگاه هاي مختلف آگاه خواهد شد. وي چشم انداز 
تحول ديجيتال را مستلزم پياده سازي فناوري هاي هوش 
مصنوعي در دس��تگاه هاي اجرايي عنوان كرد و گفت: 
»دولت هوشمند، حكمراني مبتني بر داده است و مي تواند 
توسعه زيرساخت ها و حل مشكلات مجوز كسب و كارها 
را به همراه داشته باشد. تا شهريور ماه ۳0 درصد خدمات 
پركاربرد دستگاه هاي اجرايي به صورت غير حضوري و 

هوشمند در اختيار مردم قرار مي گيرد.« 

    به دنبال استقلال كامل در حوزه فضايي
زارع پور با بيان اينكه ايران جزو 10 كش��ور دنيا است كه 
توانمندي س��اخت ماهواره بومي و پرتابگر داخلي را دارد 
ابراز اميدواري كرد كشور به زودي تبديل به مركز منطقه اي 
پرتاب هاي لايه لئو ش��ود. او همچنين استقلال كامل در 
حوزه فضايي و قرار دادن ماهواره در لايه هاي مختلف را از 
اصلي ترين اهداف وزارت ارتباطات در اين حوزه عنوان كرد: 
»ظرفيت هاي بسيار خوب و نيروي انساني با انگيزه در حوزه 
فضايي داريم و راهبرد ما نيز استفاده حداكثري از ظرفيت 
فضا براي حل مش��كلات مردم و كاربردي كردن صنعت 
فضا است. براي كاربردي سازي صنعت فضايي از اطلاعات 
فضايي براي حل مشكلات استفاده خواهيم كرد و تاكنون 
نيز 4 سامانه از جمله سامانه پايش آتش سوزي، منابع آبي 

و گرد و غبار را در اين راستا راه اندازي كرديم. 

رييس اسبق رگولاتوري از 
دلايل ضروري براي افزايش 
تعرفه هاي اينترنت مي گويد

نويسنده: منصوره خالقي| 
در حالي كه توافق عمومي بر اين است كه عدد هزينه 
اينترنت در سبد خانوار با توجه به استفاده گسترده از 
آن و در مقايسه با ساير هزينه هاي زندگي بسيار كوچك 
است، اما همچنان از سوي مردم واكنشي عمومي در 
مقابل افزايش تعرفه ها احساس مي شود. در گزارش 
پيش رو ابعاد مختلف و چرايي اين موضوع از ديدگاه 
محمد كرم پور، رييس اسبق سازمان تنظيم مقررات و 
ارتباطات راديويي مورد بررسي قرار مي گيرد. از ديدگاه 
وي افزايش تعرفه نه تنها منطقي بلكه ضروري است. 
اما با اين حال مي توان نشان داد چرا افزايش تعرفه از 
ديدگاه مردم واكنش برانگيز است و راهكار آن چه بايد 
باشد. رييس اسبق سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي يكي از دلايل حساسيت مشتركان به تغيير 
تعرفه ها را جاي خالي اينترنت ثابت در زندگي روزمره 
آنها مي داند و مي گويد: در حال حاضر در كشور تعداد 
مشتركان اينترنت ثابت در حدود 12 ميليون نفر است 
كه در مقايسه با تعداد مشتركان اينترنت موبايل بسيار 
كمتر است. وي دليل عدم تمايل مردم به استفاده از 
اينترنت ثابت را به عملكرد سياست گذاران، اپراتورها 
و مردم مربوط مي داند و مي افزايد: اگر الگوي رفتاري 
مردم مانند ساير كشورها به گونه اي باشد كه در خانه و 
در محل كار از اينترنت ثابت استفاده كنند و وقتي خارج 
از اين محيط ها هستند از اينترنت موبايل استفاده كنند، 
در نتيجه ميزان مصرف اينترنت موبايل افراد به ميزان 
قابل توجهي كاهش مي يافت و بنابراين افزايش تعرفه ها 

براي آنها پيامد مالي چنداني نداشت.

آگهي فراخوان ارزيابي كيفي مناقصه عمومي يك مرحله اي شماره 1400/36 

شركت پالايش نفت امام خميني)ره( شازند در نظر دارد فراخوان ارزيابي كيفي جهت برگزاري مناقصه عمومي يك مرحله اي صدرالاشارهبه شماره فراخوان2001092447000012را از طريق سامانه 
تداركات الکترونيکی دولت )ستاد( برگزار نمايد. ضمناً خاطر نشان مي سازد كليه مراحل برگزاري فراخوان ارزيابي كيفي اعم از دريافت و تحويل اسناد استعلام ارزيابي كيفي تا ارسال دعوتنامه و ساير 
مراحل مناقصه، از طريق درگاه سامانه تداركات الكترونيكي دولت به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد.ضمناً تاريخ انتشار فراخوان در سامانه ستاد مورخ1401/02/10مي باشد. اطلاعات و 

اسناد مناقصه عمومي مورد نظر پس از برگزاري فرآيند ارزيابي كيفي از طريق سامانه ستاد به اطلاع مناقصه گران واجد شرايط خواهد رسيد. 
1- موضوع مناقصه :

الف( شرح مختصركار:

شركت پالايش نفت
 امام خميني)ره( شازند)سهامي عام(

نوبت دوم
شماره مجوز: 575 - 1401

روابط عمومي شركت پالايش نفت امام خميني )ره(شازند

ب( شرايط متقاضي:
1- داشتن شخصيت حقوقي ، شماره اقتصادي و شناسه ملي.

2- داشتن امكانات، توانايي مالي، نيروي انساني، تجربه كافي، سوابق كار مفيد و مرتبط با موضوع مناقصه و گواهي حسن انجام كار از كارفرمايان قبلي. 
3- داشتن گواهي تائيد صلاحيت از وزارت تعاون كار و رفاه اجتماعي وگواهينامه تائيد صلاحيت ايمني ويژه پيمانكاران الزامي مي باشد.

4- توان ارائه تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار و همچنين توان ارائه تضمين انجام تعهدات مطابق آئين نامه تضمين براي معاملات دولتي.
ج( برآورد هزينه انجام موضوع مناقصه معادل 28,000,000,000 )به حروف: بيست و هشت ميليارد( ريال مي باشد.

2( كليه اشخاص حقوقي واجد شرايط بند »ب «ميتوانندمطابق تاريخهاي مندرج در آگهي فراخوان جهت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي به آدرس اينترنتي سامانه تداركات الکترونيکی دولت 
)ستاد( مراجعه نمايند و پس از دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي ، كليه مدارك و مستندات مندرج در آن را مطالعه، تكميل و در مهلت مقرر در سامانه ستاد بارگذاري نمايند. ضمناً ارزيابي كيفي 

متقاضيان بصورت غيرحضوري و صرفاً از طريق سامانه ستاد صورت خواهد پذيرفت.بديهي است بارگذاري اسناد و مدارك جهت ارزيابي كيفي از سوي متقاضيان بعد از مهلت مقرر مقدور نمي باشد.
3( نام و نشاني دستگاه مناقصه گزار:شركت پالايش نفت امام خميني )ره( شازند واقع در استان مركزي، اراك ، كيلومتر20 جاده بروجرد- 

تلفن تماس 086-33491085
آخرين مهلت دريافت اسناد استعلام ارزيابي كيفي:                          روز:يكشنبه                        تاريخ : 1401/02/18
آخرين مهلت ارسال استعلام ارزيابي كيفي:                                                                                                        روز : يكشنبه                       تاريخ : 1401/03/01

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضويت در سامانه:
مركز تماس: 021-41934

دفتر ثبت نام: 88969737 و 85193768 
WWW.IKORC. IR       : آدرس اينترنتي  
WWW. SHANA.IR                                                                 

تحت عنوان انجام حجم خدمات مورد نياز واحد فناوري اطلاعات

مبلغ تضمين شركت در فرآيند ارجاع كار)ريال(مدت زمان انجام كارموضوع مناقصهشماره مناقصهرديف

1,400,000,000يكسال شمسيانجام حجم خدمات مورد نياز واحد فناوري اطلاعات 11400/36

شناسه آگهي :1304543

 آگهي ارزيابی کيفی مناقصه عمومي  دو مرحله ای 
شماره 400/10

شركت پالايش گاز پارسيان در نظر دارد مناقصه موضوع زير را پس از طي فرآيند ارزيابي كيفي و تأييد صلاحيت متقاضيان به پيمانكار واجد شرايط واگذار نمايد.    لذا از كليه شركتهاي متقاضي دعوت بعمل مي آيد در صورت تمايل به شركت 
در مناقصه نسبت به اعلام آمادگي اقدام نمايند.

 شركت ملي گاز ايران
شركت دولتی پالايش گاز پارسيان )سهامي خاص(

نوبت دوم
شناسه آگهي : 1304447

روابط عمومی شرکت دولتی پالايش گاز پارسيان

پروژه به روز رسانی و  توسعه سيستم های حفاظت الکترونيک پالايشگاه و مجموعه نخلستانموضوع مناقصه
400/10شماره مناقصه
دو مرحله اينوع مناقصه

18 ماهمدت انجام كار
11,900,000,000  ريالمبلغ تضمين شركت در فرايند ارجاع کار

شرکت پالايش گاز پارسيان واقع در شهرستان مهرمحل اجرا
حداكثر 14 روز پس از انتشار آگهي نوبت دوممهلت تحويل مدارك )رزومه (

استان فارس -  شهرستان مهر - صندوق پستي 115-74451 -  شرکت دولتی پالايش گاز پارسيان – امور حقوقی و پيمانهاآدرس پستي محل تحويل رزومه
تلفن : 07152112541,5                                    فاكس : 07152824729تلفن و فاكس

ساير توضيحات مهم :
1- ارائه »گواهينامه صلاحيت شرکت های انفورماتيکی« سازمان برنامه و بودجه کشور )دبيرخانه شورای عالی انفورماتيک کشور(، الزامی است. حضور مناقصه گر در »فهرست مناقصه گران صلاحيت دار اداره کل توسعه سيستم های حفاظت 

الکترونيک سازمان حراست وزارت نفت« و ارايه گواهي صلاحيت ايمني پيمانكاري، الزامي است .
2- ارايه آخرين صورت هاي مالي حسابرسي شده معتبر منتهي به سال قبل مالي جهت انعقاد قرارداد الزامي است.

3- كليه فرم هاي استعلام ارزيابي كيفي مناقصه گران مي بايست پس از دريافت از طريق سايت شركت تحت عنوانwww.Nigc- Parsian.ir )بخش مناقصات(، به دقت مطالعه، بررسي، تكميل و به همراه ساير مدارك )رزومه( تا قبل از 
اتمام مهلت مقرر تحويل نمايند. 

4- كليه فرم ها و اسناد مي بايست توسط شخص يا افراد مجاز امضاء و مهر گردند.
5- كليه مدارك مي بايست بصورت منظم و كلاسه شده در پاكت دربسته تحويل دبيرخانه امور حقوقی و پيمانها گردد. ضمناً ملاک تاريخ تحويل اسناد، زمان تحويل به دبيرخانه امور پيمانها می باشد.

6- ارائه سوابق و مدارك نيز هيچ گونه حقي را براي متقاضيان ايجاد نخواهد كرد.

»آگهی مناقصه عمومی شماره ۲001005۲65000004«
شهرداری کرج در نظر دارد برابر بودجه مصوب شورای اسلامی شهر ، پروژه مندرج در جدول ذيل را از طريق مناقصه عمومی به پيمانکاران 

واجد شرايط واگذار نمايد.

شهرداری کرج

1- سپرده شرکت در مناقصه به يکی از روش های ذيل ارائه گردد: ضمانت نامه بانکی معادل مبلغ فوق که به مدت 90 روز اعتبار داشته و 
قابل تمديد باشد و يا واريز فيش نقدی به مبلغ فوق به حساب 700786948623 بانک شهر. 2-برندگان نفر اول و دوم مناقصه هر گاه 
حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتيب ضبط خواهد شد. 3- مبلغ  1/000/000ريال به عنوان هزينه خريد اسناد به حساب 
700785313795 به نام شهرداری کرج از طريق سامانه الکترونيک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir می بايست واريز 
گردد. 4-متقاضيان می توانند از تاريخ انتشار آگهی تا ساعت 14:30 تاريخ  1401/2/14جهت خريد اسناد مناقصه به سامانه الکترونيک 
دولت )ستاد( مراجعه نمايند. 5-شرکت کنندگان می بايست ضمن بارگذاری ضمانت نامه شرکت در مناقصه در سامانه ستاد، نسبت به 
تحويل اصل ضمانت نامه تاپايان وقت اداری تاريخ  1401/2/24به آدرس کرج - ميدان توحيد - بلوار بلال - دبيرخانه ش�هرداری کرج 
واقع در طبقه اول اقدام نمايند. 6- در صورت بروز هر گونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با س�امانه ستاد، ملاک عمل سامانه ستاد 
خواهد بود. 7- پيشنهادات رسيده در مورخ  1401/2/25در کميسيون عالی معاملات شهرداری کرج مطرح و پس از بررسی و کنترل، 

برنده مناقصه اعلام خواهد شد. 8-هزينه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. 
٭جهت کسب اطلاعات بيشتر با شماره تلفن 35892423- 026 تماس و يا به سايت www.karaj.ir مراجعه نماييد. /03

اداره امور قراردادها و پيمانها - شهرداری کرج

درصد تهاتر قراردادرتبه لازممبلغ سپرده به ريالمبلغ پروژه به ريالشرح پروژهرديف
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تراش، تهيه قيرپاشی، حمل و پخش 
مکانيزه آسفالت سطح شهر 1401-1 
سازمان عمران و بازآفرينی فضاهای 

شهری- تا سقف اعتبار

50%5 راه و ترابري50/000/000/0002/500/000/000



تعادل |
افزايش قيمت آراد جنجال ساز شد. بر اساس دستورالعملي 
كه به كارخانجات ماكاروني سازي، كيك، كلوچه، نشاسته و 
رشته پزي ابلاغ شده، قيمت آرد تحويلي به اين مجموعه ها ۵ 
برابر مي شود. روزگذشته هم يكي از خبرگزاري ها تصويري 
نامه اي را منتشر كرد كه نرخ جديد آرد صنف و صنعت بر 
اساس درخواست وزارت جهاد كشاورزي و تاييد سازمان 
حمايت از مصرف كنندگان و توليد كنندگان اعلام شده 
اس��ت. بنابر اين اعلام، نرخ آرد ۱۸ درصد سبوس گيري 
ش��ده به ازاي هر كيل��و ۱۵۷۰۰ توم��ان، آرد ۲۱ درصد 
س��بوس گيري ش��ده ۱۶۰۰۰ توم��ان و آرد ۲۷ درصد 
سبوس گيري شده ۱۶۹۰۰ تومان تعيين شد. اما بر اساس 
اعلام س��ازمان حمايت قيمت جديد آرد صنف و صنعت 
برآورد شده، ولي نهايي شدن آن منوط به تصميم گيري 
در ستاد تنظيم بازار محصولات كشاورزي است. در همين 
حال، عضو شوراي عالي قيمت  گذاري گندم در اظهاراتي 
گفته بود كه نرخ آرد در بازار تغيير محسوسي كرده و اين 
وظيفه دس��تگاه هاي نظارتي است كه در اين زمينه ورود 
كنند. هنوز گندمي كه كيلوي��ي ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان از 
گندمكاران خريداري ش��ده تبديل به آرد نشده، از اين رو 
نبايد شاهد افزايش بي رويه قيمت آرد در بازار باشيم. او با 
انتقاد از اينكه 3۰۰ هزار تن ماكاروني با آرد يارانه اي صادر 
مي شود، عنوان كرد كه سود حاصل از صادرات اين محصول 
عايد عده اي خاص مي شودوبايد بساط اين يارانه ها برچيده 
شود. همچنين به گفته مرتضوي با ۵ برابر شدن نرخ آرد، 

قيمت ماكاروني ٢ برابر مي شود.

    نگراني ها از افزايش قيمت آرد
افزايش قيم��ت آرد در روز هاي اخير موجي از نگراني را در 
ميان فعالان اين حوزه ايجاد كرد. بر اساس دستورالعملي كه 
به كارخانجات ماكاروني سازي، كيك، كلوچه، نشاسته و 
رشته پزي ابلاغ شده، قيمت آرد تحويلي به اين مجموعه ها ۵ 
برابر مي شود. محمدرضا مرتضوي با بيان اينكه كارخانجات، 
آرد مورد نياز خود را از ش��ركت بازرگاني دولتي خريداري 
مي كنند، گفت: ش��ركت بازرگاني دولتي س��ه نوع آرد را 
توزيع مي كند. وي اضافه كرد: نوع اول آردي اس��ت كه در 
اختيار نانوايي ها قرار مي گيرد كه قيمت آن همچنان ثابت و 
كيلويي ۶۵٠ تومان است و نوع دوم آردي است كه در اختيار 
نانوايي هاي آزادپز )شامل نان هاي صنعتي، فانتزي و حجيم( 
قرار مي گيرد كه قيمت اين آرد نيز كيلويي ٩٠٠ تومان و 
ثابت مانده است. مرتضوي اضافه كرد: نوع سوم آردي است 
كه در اختيار كارخانجات ماكاروني سازي، كيك، كلوچه، 
نشاسته و رشته پزي قرار مي گيرد كه قيمت آن از كيلويي 
٢۵٠٠ تومان به ١٢ هزار تومان افزايش يافته است.به گفته 
رييس انجمن آردسازان، ١٠ روز پيش به كارخانجات ابلاغ 
شده كه قيمت آرد براي توليدكنندگان ماكاروني، كيك، 
كلوچه، نشاسته و رشته پزي ۵ برابر شده است. وي درباره 
اينكه بنابراين با اين شرايط فقط قيمت ماكاروني و كيك و 
كلوچه افزايش مي يابد و قيمت نان ثابت خواهد ماند؟، گفت: 
با توجه به افزايش حقوق كارگران و نرخ سوخت، قيمت نان 
نيز افزايش مي يابد، اما هنوز رس��ماً اين اتفاق نيفتاده، اما 
قاعدتاً بايد اين كار انجام شود. مرتضوي با بيان اينكه دولت 
و نانوايان بايد در جلساتي مش��ترك اين مساله را بررسي 
كنند، افزود: اگر هم در حال حاضر برخي نانوايي ها قيمت 
نان را گران كرده اند به دليل افزايش دستمزد و نرخ سوخت 
است. وي در بخش ديگري از س��خنان خود درباره اينكه 

قيمت ماكاروني چقدر گران مي شود؟، توضيح داد: قيمت 
هر كيلوگرم ماكاروني كه در برند هاي مختلف تاكنون بين 
١٣ تا ١۵ هزار تومان بوده احتمالًا به ٢٨ تا ٣٢ هزار تومان 
خواهد رسيد و قيمت بسته هاي ۵٠٠ گرمي اين محصول 
١۵ تا ١۶ هزار تومان خواهد بود. به گفته مرتضوي با ۵ برابر 

شدن نرخ آرد، قيمت ماكاروني ٢ برابر مي شود.

    نرخ جديد هنوز نهايي نشده! 
نرخ جديد آرد صنف و صنعت بر اساس درخواست وزارت 
جهاد كشاورزي و تاييد سازمان حمايت از مصرف كنندگان 
و توليد كنندگان اعلام ش��د. در بخش��ي از نامه سازمان 
حمايت مصرف كنن��دگان و توليدكنن��دگان به وزارت 
جهادكش��اورزي آمده اس��ت كه قيمت هر كيلو آرد ۱۸ 
درصد سبوس گيري شده ۱۵ هزار و ۷۰۰ تومان، آرد ۲۱ 
درصد سبوس گيري شده ۱۶ هزار تومان و آرد ۲۷ درصد 
سبوس گيري شده نيز ۱۶ هزار و۹۰۰ تومان برآورد شده 
است. قابل ذكر است، قيمت خريد تضميني گندم براي 
سال زراعي جديد كيلويي ۱۰ هزار و ۵۰۰ تومان تعيين 
شده، كه ۱۰۰۰ تومان هم به عنوان جايزه در نظر گرفته 
شده است. اما بر اساس اعلام سازمان حمايت قيمت جديد 
آرد صنف و صنعت برآورد شده، ولي نهايي شدن آن منوط 
به تصميم گيري در ستاد تنظيم بازار محصولات كشاورزي 
است. همچنين در اين نامه ذكر شده كه با توجه به بند دوم 
مصوبه جلسه بيست و دوم س��تاد تنظيم بازار ابلاغي به 
شماره3۸۷۲۹ مورخ ۲۴ اسفند ۱۴۰۰ لطفا دستور فرماييد 
موضوع در اولين جلسه تنظيم بازار محصولات كشاورزي 

مطرح و از نتيجه اقدام، اين سازمان را مطلع فرماييد.

    ماكاروني هايي كه با نرخ دولتي 
صادر شدند!

در همين راستا، عضو شوراي عالي قيمت  گذاري گندم 

با اشاره به دلايل افزايش نرخ آرد صنف و صنعت، گفت: 
چند نوع آرد در بازار موجود است؛ آرد نوع اول آرد نرخ 
دولتي اس��ت و به خبازان داده مي شود كه تغييري در 
نرخ اين آرد ايجاد نشده است. قيمت اين آرد بر مبناي 
گندم كيلويي ۶۶۵ تومان تعيين مي شود؛ آرد نوع دوم 
آرد نانوايان نيمه آزاد است كه قيمت اين آرد بر مبناي 
گندم كيلويي ۹۰۰ تومان معين مي شود. عليقلي ايماني 
با بيان اينكه آرد صنف و صنعت بر مبناي گندم ۲ هزار 
و ۷۰۰ توماني محاسبه مي شود، به »ايلنا« عنوان كرده: 
دولت بعد از افزايش نرخ تضميني گندم به اين نتيجه 
رسيد كه توليدكنندگان ماكاروني گندم كيلويي ۲ هزار 
و ۷۰۰ تومان خريداري و اقدام به صادرات آن را مي كند؛ 
به عبارت ديگر صنف و صنعت از دولت يارانه مي گيرد 
و اقدام به صادرات محصول مي كنند اما از يارانه اي كه 
پرداخت مي كنند چيزي عايد دولت و مردم نمي شود 
از اين رو شوراي عالي قيمت گذاري گندم تصميم گرفت 
كه اين صنف را از شمول دريافت يارانه گندم خارج كند.

به گفته ايماني؛ 3۰۰ هزار تن ماكاروني با آرد يارانه اي 
صادر مي شود بايد بگويم كه سود حاصل از صادرات اين 

محصول عايد عده اي خاص مي شود.

    دو راه پيش روي صنف و صنعت
او با بيان اينكه نرخ مواد اوليه ۷۰ درصد در تعيين قيمت 
نهايي محصولات تاثير مي گذارد، خاطرنش��ان كرد: اگر 
صنف و صنعت، آرد را ب��ا افزايش نرخ ۴ برابري خريداري 
كنند به همان نسبت ش��اهد افزايش قيمت شيريني در 
قنادي ها، نان هاي حجيم و ماكاروني خواهيم بود. رييس 
بنياد مل��ي گندمكاران ادامه داد: در اين ش��رايط صنف و 
صنعت ب��راي تامين گندم مورد نياز دو راه پيش��رو دارد؛ 
نخست اينكه مستقيم با كشاورزان وارد معامله شود يا اگر 
مي خواهد از دولت گندم خريداري كند بايد كيلويي ۱۲ 

هزار تومان خريداري كند. نرخ ۱۲ هزار تومان با احتساب 
نرخ تضميني گندم و هزينه هاي جانبي معين شده است. بنا 
به اظهارات ايماني؛ نرخ آرد در بازار تغيير محسوسي كرده 
و اين وظيفه دستگاه هاي نظارتي است كه در اين زمينه 
ورود كنند هنوز گندمي كه كيلويي ۱۱ هزار و ۵۰۰ تومان 
از گندمكاران خريداري شده، تبديل به آرد نشده است. از 
اين رو نبايد شاهد افزايش بي رويه قيمت آرد در بازار باشيم. 
بخشي از اين گندم در سيلوهاي دولتي ذخيره شده اما هنوز 
تبديل به آرد نشده است . وي با بيان اينكه دولت آرد دولتي 
را كيلويي ۸۲۰ هزار تومان به نانوايان مي دهد، افزود: خريد 
يك كيس��ه آرد ۴۰ كيلويي براي نانوايان 3۶ هزار تومان 
تمام مي شود اما همين آرد دولتي غير آزاد يارانه اي در بازار 
آزاد كيس��ه اي ۶۰۰ هزار تومان خريد و فروش مي شود و 
دستگاه هاي نظارتي متاسفانه بر اين روند فروش ندارند اما 
بايد اين رانت را كنترل كرد. به نظر من تنها راه اصلاح اين 
سيستم و پايان دادن به رانت اين است كه يارانه نان مستقيم 
به مردم داده شود. ايماني تصريح كرد: نرخ تضميني گندم 
در سال زراعي ۱۴۰۱ رضايت برخي از كشاورزان را جلب 
نكرده است چرا كه آنها بر اين باورند كه نرخ خريد تضميني 
گندم در داخل كش��ور با نرخ جهاني آن متفاوت است اما 
بايد بگويم كه دولت در بخش تحقيقات و اجرا به كشاورزان 
كمك مي دهد، همچنين يارانه كود شيميايي به گندمكاران 
مي دهد از اين رو نرخ گندم داخلي با بازار جهاني متفاوت 
است. ايماني ادامه داد: اگر دولت از توليدكنندگان حمايت 
نكند چالش هايي جهاني چون جنگ روسيه و اوكراين ما را 
در تامين نياز با دشواري هاي جدي مواجه مي كند از اين رو 
ما بايد امكان خوداتكايي توليد نان در كشور را فراهم كنيم. 
وي در پايان در پاس��خ به اين پرسش كه آيا تغيير نرخ آرد 
صنف و صنعت اعمال شده ؟ افزود: اين تغيير نرخ در شوراي 
عالي قيمت گذاري با رياست وزير كشاورزي تصويب شده و 
دولت براي اجراي آن اصرار دارد اما هنوز ابلاغ نشده است.

دريچه
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پازوكياقتصاددان:
 تغيير قانون اتاق
 فاجعه ملي است

يك اقتصاددان با اشاره به طرح ادعاهاي نادرست عليه 
اتاق ايران گفت: اتاق ايران هزينه استقلال خود و هزينه 
عدم هم��كاري با دولت پنهان و دف��اع از منافع ملي را 
مي دهد. مهدي پازوك��ي پازوكي در گفت وگو با »اتاق 
ايران آنلاين« بر ايستادگي تمام قد اتاق در مقابل عناصر 
رانت خوار تأكيد كرده و ادامه داد: امروز بخش خصوصي 
سالم، بهترين سربازان توسعه و پيشرفت ايران هستند. 
اگر در اتاق ايران و بخش خصوصي كسي سوءاستفاده 
كرده است قانون بايد به آن رسيدگي كند. اما در غير اين 
صورت شايعه پراكني عليه اين تشكل و تخريب آن، بازي 
با منافع ملي است. او افزود: فسادي كه در اقتصاد ايران 
نهادينه ش��ده نه محصول بخش خصوصي كه حاصل 
عملكرد رانت خواران شركت هاي دولتي و خصولتي است 
و در شرايطي كه اتاق ايران از منافع ملي، از توسعه ملي و 
از مكانيسم رقابت در اقتصاد حمايت مي كند مورد تعدي 
قرار مي گيرد. پازوكي با بي��ان اينكه عناصر رانت خوار 
شرايط كسب وكار را نامناس��ب كرده اند ادامه داد: يك 
حاكميت كارآمد براي بهبود اين فضا بايد سه اقدام انجام 
دهد: ايجاد رقابت، ايجاد شفافيت و از بين بردن هرگونه 
انحصار در اقتصاد. اما جالب اس��ت كه مجلس به جاي 
انجام اين وظايف و از بي��ن بردن انحصار خصولتي ها، 
ايجاد شفافيت در شركت هاي دولتي و ايجاد رقابت در 
اقتصاد قصد دارد تشكل بخش خصوصي را از استقلال 
خود خارج كرده و تبديل به نهاد عمومي غيردولتي كند.او 
افزود: جالب اينجاست كه شركت هاي دولتي كه هم زيان 
ده هستند و هم حقوق هاي نجومي پرداخت مي كنند و 
هم حياط خلوت بعضي از دستگاه هاي اجرايي شده اند 
از نظارت مصون هستند اما يك تشكل بخش خصوصي 
كه تلاش كرده از مناس��بات پنهان دور مانده و شفاف 
عمل كند اينگونه مورد هجمه قرار گرفته و اس��تقلال 
آن را ه��دف مي گيرند. پازوكي ادامه داد: چرا مجلس و 
رسانه ها به وضعيت بودجه صداوسيما ورود نمي كنند 
كه بدون بازدهي مناسب هرسال صدها ميليارد تومان به 
آن افزوده مي شود؟ چرا هيچ كس به نهادهايي كه وظيفه 
اصلي آنها خدمت به مردم اس��ت اما تجارت مي كنند، 
كاري ندارد؟ چرا مجلس هيات مديره بانك ها را رصد 
نمي كند كه چه كساني وارد آن شده اند؟ چرا مجلس به 
اين بخش ها سركشي نمي كند؟ اين اقتصاددان، با اشاره 
به تلاش برخ��ي نمايندگان مجلس براي تغيير قانون 
اتاق بيان كرد: اين اقدام فاجعه ملي اس��ت. مجلس به 
جاي اينكه بخواهد جلوي انحصارات موجود در برخي 
نهادها كه بر اقتصاد كشور چنبره زده اند را بگيرد، قصد 
دارد يك تشكل مدني خصوصي را تبديل به يك نهاد 
عمومي غيردولتي كند. او تأكيد كرد: تندروها به دنبال 
اين هستند قديمي ترين نهاد بخش خصوصي را از حيز 
انتفاع ساقط كنند. متاسفانه بر اثر همين جو اوايل انقلاب 
آنها موفق شدند بهترين نيروهاي بخش خصوصي را از 
كش��ور فراري بدهند. ظاهراً گروهي در تلاش هستند 
با ايجاد جو وحشت و رعب بخش خصوصي سالم را از 
ميدان به در كنند و خودشان بر اتاق حاكم شوند. پازوكي 
تصريح كرد: با تضعيف اتاق ايران بخش خصوصي ديگر 
حامي نخواهد داشت و اقتصاد به سمت كمونيستي شدن 
پيش خواهد رفت؛ در حالي كه كشورهاي كمونيستي 
مثل چين سعي مي كنند از مكانيسم اقتصاد بازار براي 
شكوفايي خود اس��تفاده كنند. اما در كشور ما بخش 
خصوصي كه با محدوديت هاي زيادي مواجه است و با 
زحمت زياد تلاش مي كند چراغ توليد را روشن نگه دارد، 

اين طور مورد هجمه قرار مي گيرد.

جريمه خودروهاي باري
فاقد پروانه فعاليت

از طريق دوربين هاي شهري 
مديرعامل سازمان مديريت حمل و نقل بار شهرداري 
اصفهان از اجراي طرحي مبني بر اعمال جريمه براي 
خودروهاي ناوگان حم��ل و نقل باري كه فاقد پروانه 
فعاليت و سند حمل و نقل هستند، در آينده نزديك 
خبر داد. به گزارش اداره ارتباطات رسانه اي شهرداري 
اصفهان، »سيد علي عبداللهي« در اين باره گفت: معاون 
وزير كشور و رييس سازمان شهرداري ها و دهياري هاي 
كش��ور اخيرا دس��تورالعملي را مبني بر لزوم اجراي 
تكاليف قانوني شهرداري ها در خصوص اعمال كدهاي 
جريمه براي خودروهاي ناوگان حمل و نقل باري فاقد 
پروانه فعاليت و سند حمل و نقل ابلاغ كرده است كه 
شهرداري اصفهان نيز ملزم به اجراي آن شده است. او 
افزود: بر اساس اين دس��تورالعمل، خودروهاي باري 
فاقد پروانه فعاليت و سند حمل و نقل، مشمول جريمه 
خواهند شد. عبداللهي تصريح كرد: يكي از معضلات 
ش��ايع در حمل ونقل بار، بارگي��ري بيش از ظرفيت 
ناوگان است كه بر كاهش ايمني معابر و بروز تصادفات 
تأثير مي گذارد، به همين منظور امسال سامانه هاي 
جديد توزين هوش��مند ناوگان بار در حال حركت در 
شهر اصفهان راه اندازي خواهد شد. مديرعامل سازمان 
مديريت حمل و نق��ل بار ش��هرداري اصفهان ادامه 
داد: همچني��ن به دنبال اجراي ف��از اول طرح اعمال 
محدوده زماني براي تردد ناوگان باري بالاي ۱۰ تن در 
سال هاي قبل، اجراي اين طرح براي ناوگان باري زير 
۱۰ تن در سال جاري در دستور كار سازمان مديريت 
حمل ونقل بار قرار گرفته اس��ت. او ادامه داد: در طرح 
محدوده زماني تردد براي ناوگان باري زير ۱۰ تن، پيرو 
الزامات قانوني ابلاغ شده از سوي نهادهاي بالادستي، 
به منظور ارتقاي سطح ايمني جابه جايي بار و كاهش 
خطرات جاني و خسارات مالي ناشي از تصادفات، براي 
ناوگان حمل ونقل بار به تفكيك ظرفيت هاي مختلف، 
در رينگ هاي چهارگانه در شهر اصفهان، محدوده و 
زمان هاي مجاز تردد مشخص شده است و براي هريك 

از آنها مجوز تردد صادر مي شود.

سرپرستشركتگازمازندرانخبرداد
 هموار شدن مسير توسعه متوازن
با گسترش زير ساخت هاي انرژي

در مازندران
 سرپرست ش��ركت گاز مازندران در بازديد از شهرك 
صنعتي بهش��هر عنوان كرد: نقش توسعه شبكه هاي 
گازرساني و ايجاد زيرساختهاي انتقال انرژي در رونق 
توليد صنايع يك واقعيت انكار ناپذير است.  »قاسم مايلي 
رستمي« سرپرست شركت گاز مازندران، و «غلامرضا 
شريعتي« نماينده مردم بهش��هر در مجلس شوراي 
اس��لامي و رييس اداره گاز بهشهر از توسعه گازرساني 
به شهرك صنعتي بهشهر بازديد كردند.  مايلي رستمي 
با اشاره به نام گذاري امسال از سوي مقام معظم رهبري 
اظهار داش��ت: با توجه به اينكه شهرك هاي صنعتي 
مهم ترين بستر و زيرساخت جذب سرمايه گذار در بخش 
صنعت و توليد محسوب مي شوند، رويكرد شركت گاز 
استان در خصوص تقويت و حمايت از واحدهاي صنعتي 
و سرمايه گذاران با گازرس��اني به شهركهاي صنعتي 
موجود در استان و تعامل و همكاري بين بخش دولتي 
و خصوصي مي باش��د.  وي گاز را ب��ه عنوان مهم ترين 
زيرساخت توسعه اقتصادي و صنعتي برشمرد و افزود: 
گازرساني به صنايع و واحدهاي توليدي اشتغالزا با هدف 
جايگزيني س��وخت پ��اك و ارزان گاز طبيعي با ديگر 
سوخت هاي فسيلي، از مهم ترين رسالت هاي شركت 

گاز استان مازندران است.

تصفيه خانه هاي فاضلاب البرز 
به برق اضطراري مجهز شدند

با هدف جلوگيري از توقف عملكرد، پنج تصفيه خانه 
فاضلاب استان البرز به دستگاه هاي مولد برق اضطراري 
مجهز ش��دند. پيام طوافي مدير دفت��ر بهره برداري و 
توسعه تصفيه خانه هاي فاضلاب البرز با اعلام اين خبر 
گفت: پيش بيني هاي لازم براي جلو گيري از اختلال 
كارك��رد فرآيند تصفيه فاضلاب و پاي��داري عملكرد 
اي��ن تصفيه خانه ها در مواقع قطع برق موجب ش��د تا 
تمام تصفيه خانه هاي فاضلاب فعال اس��تان البرز به 
ديزل ژنراتور توليد برق مجهز ش��وند. وي تعداد ديزل 
ژنراتورهاي نصب شده در تصفيه خانه ها را پنج دستگاه 
برش��مرد و گفت: تصفي��ه خانه هاي فاض��لاب كرج، 
شهرجديد هشتگرد، مسكن مهر قوچ حصار، مهدي آباد 
و پوركان مكان هايي هستند كه مولد برق اضطراري در 
آنها و استقرار يافته است. طوافي قدرت خروجي مجموع 
۵ دستگاه را ۱۶۰۰ كيلو وات آمپر خواند و افزود: براي 
اين كار از تعمير و به كار گيري قطعات بدون استفاده در 
انبار مركزي آبفا بهره برداري شده است كه معادل ارزش 

۴۵ ميليار ريال خريد تجهيزات است .

 ۳۰۰هزارتنماكارونيباآرددولتيصادرشد!

مديرعاملاسنابهنامهاخيرشهرداريتهرانواكنشنشانداد

جنجال گراني آرد

اگردولتبهوظايفقانونيخودعملكند،نيازيبهوارداتاتوبوسدستدومنيست
جليل هاش��مي، مدير عامل اس��نا مي گويد اين شركت 
مي تواند تنها در يك شيفت كاري سالانه ۱۵۰۰ اتوبوس 
توليد كن��د. وي در همين رابطه در پاس��خ به س��والات 
خبرنگاران در خصوص نامه شهرداري تهران براي واردات 
اتوبوس دس��ت دوم يادآور شد، اس��تاندارد اتوبوس هاي 
توليدي ش��ركت اس��نا از اتوبوس هاي دس��ت دومي كه 

شهرداري تهران مي خواهد وارد كند بالاتر است.

   توليد 15هزار دستگاه اتوبوس ممكن است
مدير عامل اسنا با اشاره به رويكرد مثبت دولت در بودجه 
س��ال ۱۴۰۱ گفت: طبق قانون دولت باي��د ۸۲ درصد از 
هزينه اتوبوس هاي شهري را بپردازد و مابقي بايستي توسط 
شهرداري ها پرداخت شود. اگر رويكرد دولت جديد اجرا 
شود، مي توان نسبت به رونق اتوبوس سازي اميدوار بود. 
جليل هاشمي در خصوص كل ظرفيت توليد اتوبوس در 
كشور گفت: حدود ۱۲ شركت پروانه توليد اتوبوس دارند. 
اگر شركت هاي اتوبوس سازي تامين مالي شوند به راحتي 
توليد ۱۵هزار دستگاه در س��ال دست يافتني است. اين 
پيش بيني متكي به تجربه بنده است و نه ظرفيت اسمي. 
شركت اسنا حتي در دوراني كه شهرداري تهران بودجه براي 
خريد اتوبوس نداشت با پذيرش روش هاي مختلف مالي، 

حاضر به تهاتر با شهرداري تهران شد. 

   از فعاليت قطعه سازان داخلي 
استقبال مي كنيم

مدير عامل اسنا در خصوص وضعيت قطعات اصلي و يدكي 
اتوبوس ها از شركت هاي داخلي گفت: شركت اسنا به عنوان 
اتوبوس  ساز بايستي قطعات اصلي موتور را از برندهاي معتبر 
بين المللي تامين كند و تامين قطعه از جاهاي ناشناخته و 
نامعتبر امكان پذير نيست. تمامي معيارهاي تعريف شده 
بايد رعايت ش��وند. خودروها بايس��تي حداقل ۵۰درصد 
داخلي سازي شوند. ما از رشد قطعه سازان داخلي استقبال 

مي كنيم چرا كه منجر به اشتغالزايي مي شود.

  گروه بهمن ما را در گارانتي ياري مي كند
جليل هاشمي در پاسخ به اين س��وال كه »وضعيت امور 
تامين قطعه و گارانتي چگونه است؟« گفت: در مجموعه 
اسنا، مجموعه اس��نا يدك نيز فعاليت داشت. درباره ون 
تاكس��ي رانندگان تا اتمام دوران گارانتي، از خدمات اسنا 
يدك استفاده مي كردند. اما با پايان دوره گارانتي مراجعات 
به اسنا يدك نيز كاهش پيدا كرد.  وي در خصوص خدمات 
تامين و نگهداري اتوبوس هاي ش��هري گفت: خريداران 
اتوبوس ش��هرداري ها هس��تند و اين مجموعه ها به طور 
مستقل امكاناتي را براي تعمير و نگهداري دارند. رابطه ما 
با اين مجموعه ها بيشتر در سطح تجهيز كارگاه ها و نظارت 
است. در همين رابطه سازماني با گروه بهمن ايجاد خواهد 

شد كه ما را در امور گارانتي و وارانتي كمك خواهد كرد. 

     هاشمي: با واردات اتوبوس دست دوم مخالفيم
جليل هاشمي، مديرعامل شركت اسنا در پاسخ به اين 

سوال كه »نظر شما در خصوص نامه اخير شهرداري 
تهران در خصوص تسهيل واردات اتوبوس دست دوم 
چيست« گفت: شركت اسنا و ساير شركت هاي اتوبوس 
سازي داخل كشور توانمندي توليد اتوبوس شهري را 
دارند. اين ش��ركت ها مي توانند تمام نياز داخل كشور 
را تامين كنند.  وي در همين رابطه با اش��اره به اينكه 
مي شود به نامه اخير عليرضا زاكاني به ابراهيم رييسي 
به ديده مثبت نگريست، گفت: مي توان به مكاتبه اخير 
شهرداري تهران با رييس قوه مجريه مثبت نگاه كرد. 
ناوگان اتوبوس ش��هري كشور در هشت سال گذشته 
فرسوده شده است و دولت قبل نتوانست اتوبوس شهري 
را تامين كند.  هاشمي در همين رابطه افزود: به دليل 
فرسودگي شديد اتوبوس هاي ش��هري، اين احتمال 
وجود دارد كه ش��هرداري مي خواهد با شتاب بالايي 
مش��كل قديمي بودن اتوبوس هاي شهري را برطرف 
كند؛ از همين رو به اين راه حل رسيده است كه اتوبوس 

دست دوم از كش��ورهاي همسايه وارد كند. اما بنده 
شخصا با واردات اتوبوس دست دوم مخالف هستم.

    چيزي به نام اتوبوس دست دوم نداريم
مدير عامل شركت اس��نا در خصوص چرايي مخالفت وي با 
واردات اتوبوس دس��ت دوم گفت: بنده به عنوان مديرعامل 
شركتي كه براي دو دهه در زمينه اتوبوس سازي فعال است بايد 
تاكيد كنيم هيچ نيازي به واردات اتوبوس دست دوم نيست و 
من با اين نوع واردات مخالف هستم. چرا كه در دنيا چيزي به نام 
اتوبوس دست دوم مرسوم نيست.  وي در همين رابطه افزود: ما 
اطلاعات و آمار اتوبوس هاي كشورهاي دنيا و همسايه را داريم. 
ما كشورهاي همسايه را مي  شناسيم و چيزي به نام اتوبوس 
دست دوم نداريم بلكه اين اتوبوس هاي اسقاطي هستند. البته 
تعدادي اتوبوس در كشورهايي مانند امارات و كويت هستند 
كه به عنوان اس��توك دسته بندي مي شوند اما اين خودروها 
سال ها بلاتكليف مانده اند و وضعيت آنها و ميزان هزينه احيا آنها 
نامشخص است. به همين خاطر هدف نامه نگاري اخير مشخص 
نيست. هاشمي در همين رابطه گفت: در جايي از نامه شهرداري 
تهران آمده است كه بنا دارند اتوبوس يورو۲ وارد كنند كه اين 
يعني واردات اتوبوس دست دوم كه بسيار از تكنولوژي هاي 

اتوبوس هاي توليدي كشور عقب هستند. 

    نياز شهرداري تهران را تامين مي كنيم
هاشمي در پاسخ به اين سوال كه »واكنش اتوبوس سازان 
داخلي به نامه اخير زاكاني چه بوده« گفت: نقطه نظرات 
اتوبوس  سازها منعكس شده است. ما به شهردار تهران نامه 
نوشتيم و اعلام كرديم كه مي توانيم تنها با يك شيفت كاري 
در سال يك هزار و پانصد دستگاه اتوبوس شهري يك كابين 
و دو كابين توليد كنيم. وي در خصوص نحوه پش��تيباني 
دولت از اتوبوس س��ازان گفت: تعرفه گمركي دولت براي 
اتوبوس سازان ۲۶درصد است و يك ۹درصد هزينه هاي 
ديگر كه دولت مي تواند با كاهش اين تعرفه ها به تسهيل 

واردات اقلام مورد نياز خطوط توليد ما را پشتيباني كند.

ويژه

افتتاح11۰پروژهفرهنگيومذهبي
بركتدرمناطقمحرومكشور

ايجاد 350 هزار شغل
 در سال 1401 توسط

ستاد اجرايي فرمان امام 

١١٠ طرح فرهنگي و مذهبي بركت با سرمايه گذاري 
۲۰۰ ميليارد توماني در سراس��ر كشور به بهره برداري 
رسيد.  صبح ديروز در مراسمي با حضور سرپرست ستاد 
اجرايي فرمان امام، امام جمعه موقت تهران، مديرعامل 
بنياد بركت و جمعي از معاونان و مديران ارش��د ستاد 
اجرايي، آيي��ن بهره ب��رداري از ۱۱۰ طرح فرهنگي و 
مذهبي بركت به بهره برداري رس��يد. سرپرست ستاد 
اجرايي فرمان امام در اين مراسم گفت: امروز ١١٠ پروژه 
شامل مسجد، مركز فرهنگي، حوزه علميه، خانه عالم و 
حسينيه كه توسط بنياد بركت ستاد اجرايي فرمان امام 
ساخته شده، به بهره برداري مي رسد. عارف نوروزي با 
بيان اينكه ساخت اين پروژه ها با مشاركت مردم بوده، 
افزود: در مجموع ٢٠٠ ميليارد تومان براي ساخت اين 
پروژه ها كه اغلب در مناطق كم برخوردار هم انجام شده 
سرمايه گذاري صورت گرفته اس��ت. وي هدف اصلي 
س��تاد اجرايي فرمان امام را توانمندسازي اقتصادي، 
اشتغال آفريني و توليد خواند و افزود: ٢۴٠ هزار شغل 
در سال ١۴٠٠ توسط بنياد بركت ايجاد كرديم كه اين 
عدد در س��ال ١۴٠١ به ٣٠٠ هزار شغل خواهد رسيد 
و ب��راي اين كار ١٠ هزار ميليارد تومان از منابع س��تاد 
اجرايي فرمان امام تخصيص خواهد يافت. نوروزي افزود: 
هدف گيري ستاد براي ايجاد 3۵۰ هزار شغل در سال 
۱۴۰۱ توسط بنياد بركت و ساير زيرمجموعه هاست. 
سرپرست س��تاد اجرايي با اش��اره به نام گذاري سال 
۱۴۰۱ افزود: ستاد اجرايي فرمان امام در حوزه فعاليت 
دانش بنيان همواره يكي از تش��كيلات پيشرو بوده و 
درحال حاضر۴٠٠ بنگاه دانش بنيان در كشور داريم و 
قصد داريم فعاليت در اين حوزه را امسال ۴ برابر افزايش 
دهيم. وي افزود: امسال ٧ هزار ميليارد تومان را به حوزه 
دانش بنيان اختصاص داده اي��م. آيت الله صديقي امام 
جمعه  موقت تهران نيز در اين مراسم اظهار كرد: خداوند 
به اقدامات اين ستاد انقلابي و جهادي بركت دهد كه در 
تمام زمينه ها مشغول فعاليت و خدمت به مردم هستيد. 
امام جمعه موقت تهران ادامه داد: اولويت بندي امور به 
بانك اطلاعاتي نياز دارد كه همه نقاط را بشناس��يد و 
نخب��گان آن مناطق را پيدا كني��د و از طريق ارتباط با 
آنها بدانيد نيازها و اولويت هاي آن استان يا روستا چه 
چيزهايي هستند. در ادامه اين مراسم از طريق ارتباط 
ويديوكنفرانسي با استان هاي خوزستان، گيلان و ايلام 

چند پروژه مذهبي و فرهنگي به بهره برداري رسيد.
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ادامهازصفحهاول

خبر

نسليبيمسووليت
وخودخواه

صادراتپستهايران
۲۳درصدكمشد

بي توجهي به محيط زيست و حيات وحش شايد در 
كوتاه مدت چندان هم برايمان قابل لمس نباشد اما 
قطعا در دراز مدت باعث بروز مشكلات بسياري براي 
ما خواهد شد.  همانطور كه نشانه هاي خشكسالي 
هر روز بيش��تر از روز قبل خود را به رخ مي كش��د. 
همانطور كه ريزگردها نفس هايمان را به ش��ماره 
مي اندازند. همانطور كه وقتي باران مي بارد، به جاي 
اينكه زمين تشش��نه را سيراب كند و به سفره هاي 
آب زير زميني تبديل شود، س��يلاب مي شود و به 
جان خانه ها و زمين هاي كشاورزي و باغ ها مي افتد 
و آنها را نابود مي كند. اينها خشم زمين است نسبت 
به ما كه هيچگاه حرمت آن و موجودات زنده اي كه 
روي آن نفس مي كشند و در جرگه ما انسان ها جاي 
نمي گيرند، نگه نداشتيم. كشتن حيوانات راه حل 
كنترل آنها نيست. آتش زدن جنگل ها راه حل پيدا 
كردن زمين براي ساخت و ساز نيست. از بين بردن 
س��فره هاي آب زير زميني راه حل س��يراب كردن 
زمين هاي تش��نه كشاورزي نيس��ت. البته ما تنها 
نسلي نبوده و نخواهيم بود كه در اين جغرافيا زندگي 
مي كنيم، آنچه امروز در اين سرزمين است امانتي 
است كه ازگذشتگان به دستمان رسيده و بايد آن را 
به بهترين شكل ممكن به آيندگان تحويل دهيم، اما 
حالا آنچه آيندگان در مورد ما خواهند گفت چيزي جز 
اين جمله نيست »نسلي بي مسووليت و خودخواه«.

طبق گزارش گمرك ايران، در س��ال گذشته بيش 
از ۹۱۴ ميليون دلار پس��ته از ايران صادر ش��ده كه 
كاهش ۲۳درصدي داشته است. گزارشي كه لطيفي، 
سخنگوي گمرك اعلام كرده نشان مي دهد ۱۳۵هزار 
و ۳۲۲تن انواع پسته، به ارزش ۹۱۴ميليون و ۴۲۷هزار 
و ۸۲۶ دلار در س��ال ۱۴۰۰ به ۷۵ كشور صادر شده 
اس��ت. براس��اس اين گزارش، از مجم��وع صادرات 
۱۳۵هزار و ۳۲۲ تني پسته در سال قبل، ۱۱۵هزار و 
۵۵۷تن آن، »پسته تازه با پوست« بود كه ارزش آن 
۶۹۶ميليون و ۴۳هزار و ۱۲۴دلار به ثبت رسيده است. 
پنج كشور اول خريد پسته هاي صادراتي با پوست به 
ترتيب چين با خري��د ۱۹۹ ميليون دلار، هند با ۸۵ 
ميليون دلار، روس��يه با ۵۳ ميليون دلار، عراق با ۵۰ 
ميليون دلار و قرقيزستان با ۴۵ ميليون دلار بوده اند. 
صادرات انواع »پس��ته بدون پوست« نيز بيش از ۱۹ 
هزار و ۳۳۶تن و به ارزش ۲۱۵ميليون و ۸۷۹ هزار و 
۲۲ دلار بوده است كه كشورهاي آلمان با خريد ۵۰ 
ميليون دلار، هند ۴۴ ميليون دلار، امارات ۲۹ ميليون 
دلار، عراق ۲۵ ميليون دلار و تركيه ۱۳ ميليون، پنج 
مقصد صادرات اين نوع پسته ايراني گزارش شده اند.

رويداد

معطليتجهيزاتآزمايشگاهيدرگمرك
روزمرگي در آزمايشگاه هاي پزشكي كشور و جاي 
خالي تست هاي تخصصي، كمبود و كيفيت پايين 
لوله هاي نمونه گي��ري، روي آوردن به روش هاي 
قديمي در آزمايش��گاه ها و معطلي تجهيزات در 
گمرك، اوضاع نابس��امان فعاليت استارت آپ ها 
در حوزه آزمايشگاه ها و... از جمله مباحثي است 
كه عضو هيات مديره س��ازمان نظام پزش��كي در 
گروه آزمايش��گاه ها به تشريح آن پرداخت. دكتر 
محمدعلي برومند در نشس��تي خب��ري، گفت: 
آزمايش��گاه يك موسس��ه اقتصادي است كه هم 
ايجاد اشتغال مي كند و هم به افراد جامعه خدمت 
مي كند ولي علي رغم همه اينها كه آزمايشگاه ۷۰ 
درصد در تشخيص بيماري ها نقش دارد؛ اما ديد 
واقعيت گرايي به اين حرفه وجود ندارد. بيش��تر 
به آزمايش��گاه ها به عنوان دس��تگاهِ سيستم نگاه 
مي كنند؛ به خصوص با پيشرفت تكنولوژي نقش 
نيروي انس��اني را كوچك مي بينن��د و اين حالت 
فعلي رخوت و ركودي كه بچه هاي آزمايشگاهي 
حس مي كنند حرفشان شنيده نمي شود، بايد كم 
شود. آزمايشگاه روزمره با مشكلات مواجه است و 
محدود به روز خاصي نمي شود. او افزود: موضوع 
واضح در آزمايشگاه ها اين است كه توليد كننده و 
وارد كننده يا مسوولان بيمه و وزارتخانه خودشان 
در زمينه مش��كلات آزمايشگاه ها شاكي هستند. 
اين درحالي اس��ت كه ما با مريض روبرو هستيم 
و اين ش��كايات در چشم ما اس��ت و اين كار ما را 
مشكل كرده است و باعث مي شود نتوانيم به هدف 
رضايتِ بيمار برس��يم. به نظر مي رس��د سيستم 

تنظيم كننده همه مجموعه ها نقص دارد.

روزمرگيدرآزمايشگاههايپزشكي
كشوروجايخاليتستهايتخصصي

او تاكي��د ك��رد: ب��ه دلي��ل مش��كلات موج��ود 
آزمايش��گاه ها حالت س��طحي پيدا كرده است. 
انقدر در كارهاي روزمره درگير شديم كه يادمان 
رفته اين آزمايشگاه مي تواند تست هاي تخصصي و 
تشخيصي پيچيده انجام دهد. تست هاي روز دنيا 
كه موثر در درمان مريض اس��ت افزايش يافته اما 
ما به دنبال اين هستيم كه آزمايشگاه راه بيفتد تا 
كارهاي روتين خود را انجام دهيم. در طرح تحول 
سلامت انجام تس��ت هاي تخصصي رونق گرفته 
بود، اما اين موضوع اكنون كاهش يافته اس��ت و 

ديگر خدمات با تنوع قبلي نيست.

كمبودلولهنمونهگيريوكيفيتپايين
اينلولهها

وي درباره يكي از مشكلات ملموس آزمايشگاه ها، 
اظهار كرد: الان با كمبود لوله  نمونه گيري مواجه 
هستيم. استاندارد لوله ها كاهش يافته است. قبلا 
سِ��ت لوله ۴تايي با كيفيت خوب را ۴۵۰۰ تومان 

مي خريديم ك��ه الان يك لوله را ۳۵۰۰ يا ۴۵۰۰ 
مي خريم كه البته كيفي��ت آن زمان را هم ندارد. 
از بيمار نمون��ه مي گيريم ولي چ��ون ضد انعقاد 
لوله مناسب نيس��ت، نمونه مريض لخته مي شود 
و مجبوريم مج��ددا آزمايش را تكرار كنيم و اصلا 
مريض متوجه نمي شود اين مشكل براي لوله است 
و مشكل را متوجه آزمايشگاه مي دانند. الان گاهي 
براي تست هاي تيروئيد آزمايشگاه مجبور است از 
دو كيت مختلف استفاده كند تا پاسخ دقيق تري 
بده��د. به طور كل��ي كيت هاي واردات��ي و توليد 
داخل، از كيفيت مطلوبي برخوردار نيس��تند. به 
عنوان مثال درمورد ويتامين D دقيقا همين اتفاق 
افتاد؛ از چند برندي كه كيت وارد ش��د تنها يك 
برند خوب جواب مي داد و مابقي را آزمايش��گاه ها 

راضي نبودند.

رويآوردنبهروشهايقديمي
درآزمايشگاههايپزشكي

وي اف��زود: روش هاي��ي راكه حساس��يت و دقت 
بيش��تري داش��تند به دلي��ل محدوديت ها كنار 
گذاش��تيم و روش ه��اي قديمي تر را اس��تفاده 
مي كني��م و بيمه ه��ا ه��م مي گويند ب��ه خاطر 
ش��رايط، به همين گونه كار ش��ود و ديگر هزينه 
مربوطه تجهيزات پيشرفته را قبول نمي كنند. در 
آزمايشگاه به تكنولوژي وابسته ايم و اين خطرناك 
است كه س��راغ روش هاي قديمي آزمايشگاهي 
برويم. او تاكيد كرد: گاهي به شركت ها مي گوييم 
كه ما تجهيزاتمان در حال تمام شدن است و آنها 
پاسخ مي دهند كيت هايشان سه ماه است كه در 
گمرك مانده ترخيص نشده و ما بايد كمك شان 
كنيم تا با پيگيري از تجهيزات پزشكي اين موضوع 
رفع شود و وقتي كيت ترخيص مي شود كه نزديك 

تاريخ انقضايش است.

معضلتاسيسآزمايشگاههايپزشكي
ازسويغيرپزشكان

برومند گفت: مش��كل ديگر بحث مجوز تاس��يس 
آزمايش��گاه ها اس��ت كه خيلي زياد است. تاسيس 
آزمايش��گاه ها حتي از سوي غير پزشكان هم انجام 
مي شود. الان ش��رايط به گونه اي ست كه هر كس 
فكر كرده آزمايش��گاه برايش سود دارد، آزمايشگاه 
را تاس��يس مي كند اما بعد از مدتي مجبور مي شود 
آزمايشگاه را تعطيل كند.  از طرفي وقتي كسي انتظار 
سود داشته باشد ممكن است به هر راهي متوسل شود 
براي به دست آوردن درآمد و با اين امر مواجه هستيم 

كه بحث پورسانت و دلالي افزايش يافته است. 

حذفارزترجيحي
وخطرتعطيليآزمايشگاهها

او درباره حذف ارز ترجيحي نيز تاكيد كرد: امس��ال 
قرار اس��ت ارز ۴۲۰۰ توماني حذف ش��ود. به دليل 
مش��كلات متعددي كه در اين حوزه مطرح ش��ده 
عنوان شده است كه اگر با اين شرايط ارز آزاد شود، 
آزمايشگاه ها تعطيل مي شوند. الان ارز ۴۲۰۰ توماني 
كامل حذف نشده است و يكي يكي در حال حذف 
ارز ترجيحي هستند. بايد با كيتي كه افزايش قيمت 
داش��ته كار كنيم، اما تعرفه همان چيزي است كه 
قبلا بوده اس��ت. ما مجبوريم خريد كنيم و با هزينه 
بالاتر تس��ت انجام دهيم، بدون آنكه تعرفه افزايش 
يافته باشد. بخش دولتي كه در بيشتر تست ها از قبل 
ورشكسته است، همين الان هزينه تست علي رغم 
اينكه هزينه دولتي مي گيرد بيشتر از افزايش تعرفه 
است در صورتي كه برخي اقلام ما ۳ برابر گران شده، 
حقوق كاركنان ۵۸ درصد افزايش يافته است و اگر 
حقوق كاركنان را درس��ت پرداخت نكنيم جريمه 
هنگفت بايد بدهيم، اما خود تامين اجتماعي از مرداد 

۱۴۰۰ به بعد پرداختي به ما نداشته است.

رويخطخبر

۲۸فوتيوشناسايي۱۳۰۷بيمارجديدكرونادركشور
بناب��ر اعلام وزارت بهداش��ت، ۱۳۰۷ 
بيمار كوويد ۱۹ در كش��ور شناسايي 
ش��ده و از اين ميان ۲۵۱ نف��ر از آنها 
در مراكز درماني بس��تري ش��دند. به 
اين ترتيب مجموع بيماران كوويد۱۹ 
در كش��ور به ۷ ميلي��ون و ۲۱۸ هزار 
و ۴۲۴ نف��ر و مجم��وع جان باختگان 
اين بيم��اري به ۱۴۱ ه��زار و ۲۴ نفر 

رس��يد. تاكنون ۶ ميليون و ۹۷۲ هزار و ۲۸۶ نفر 
از بيماران، بهبود يافته يا از بيمارستان ها ترخيص 

ش��ده اند.۹۹۷ نفر از بيماران مبتلا به 
كوويد۱۹ در بخش هاي مراقبت هاي 
ويژه بيمارستان ها تحت مراقبت قرار 
دارند. تاكنون ۵۰ ميليون و ۹۱۴ هزار 
و ۵۸۶ آزمايش تش��خيص كوويد۱۹ 
در كش��ور انجام شده اس��ت. در حال 
حاضر ۲ شهرستان در وضعيت قرمز، 
۴۸ شهرس��تان در وضعيت نارنجي، 
۳۲۳ شهرستان در وضعيت زرد و ۷۵ شهرستان 

در وضعيت آبي قرار دارند.

بررسيطرحهايارساليبرايارايهدرشاد
كميس��يون تنظيم مقررات مشاركت 
وزارت  در  مس��تقر  »ش��اد«،  در 
آموزش وپرورش بررسي صلاحيت فني، 
محتوايي و حقوقي شركت هاي متقاضي 
ارايه خدمات آموزشي اقتصادي را آغاز 
كرد. بررس��ي صلاحيت فني، محتوايي 
و حقوقي ش��ركت هاي متقاض��ي ارايه 
خدمات در ش��اد، زيرنظر كميس��يون 

تنظيم مقررات مش��اركت در »ش��اد«، مستقر در 
وزارت آموزش وپرورش آغاز ش��د ك��ه پس از تاييد 
طرح هاي ارسالي، مجوز فعاليت در شبكه ملي شاد 
به اين شركت ها اعطا خواهد شد. كميسيون تنظيم 
مقررات مشاركت در »ش��اد«، با برگزاري جلسات 
كميته هاي تخصص��ي فني، محتواي��ي و حقوقي 
صلاحيت ش��ركت هاي متقاض��ي و طرح هاي ارايه 

شده را بررسي خواهد كرد، تأييد مدارك، 
بررسي شرايط فني و امنيتي طرح، امكان 
ارايه خدمت در ش��اد و صلاحيت هاي 
عمومي ارايه دهن��ده خدمات افزوده در 
كميته فني و امنيت به سرپرستي مركز 
حراس��ت وزارت آموزش وپرورش انجام 
مي شود. تمام اشخاص حقوقي دولتي و 
غيردولتي واجد شرايط مي توانند جهت 
ارس��ال مدارك خود تا ۱۵ ارديبهشت ماه، به سايت 
شادبوم به آدرس shadboom.medu.ir مراجعه 
و پ��س از اطلاع از ش��رايط اختصاصي، نس��بت به 
بارگذاري مدارك خود اقدام كنند. پس از بررس��ي 
صلاحي��ت و تأيي��د، واجدين ش��رايط مي توانند با 
اس��تفاده از پنل كاربري نس��بت به ارايه محصول و 

خدمات خود در اپليكيشن »شاد« اقدام كنند.

مقاومتخودروسازانبراياصلاحوايمنسازيتوليداتخود
رييس پليس راهور انتظامي كشور گفت: 
مقاومت خودروس��ازان ب��راي اصلاح و 
ايمن س��ازي توليدات خود باعث ادامه 
اين روند تداوم تلفات رانندگي و ازبين 
رفتن س��رمايه هاي كشور است. سردار 
كمال هاديانفر با اشاره به نزديك شدن 
به روز ايمني حمل و نقل گفت: در مارس 
۲۰۱۰ مجم��ع عمومي س��ازمان ملل 

متحد طي قطعنامه اي سال هاي ۲۰۱۱ تا ۲۰۲۰ را 
دهه كنش و اقدام براي ارتقاء ايمني جاده اي با هدف 
تثبيت و سپس كاهش تلفات جاده اي اعلام نمود. اين 
قطعنامه از سازمان بهداشت جهاني و كميسيون هاي 
منطقه اي س��ازمان ملل با همكاري نه��اد مربوط 
به ايمني جاده اي س��ازمان ملل و س��اير ذينفعان 
درخواست نمود تا برنامه جهاني اين دهه را به مثابه 
سندي راهنما براي حمايت و اجراي اهداف اين دهه 
تهيه كنند. او ادامه داد: در همين راس��تا روز هفتم 
ارديبهشت ماه به منظور فرهنگ سازي در راستاي 
افزايش ايمني راه ها و كاه��ش تصادفات به عنوان 

روز ايمني حمل و نقل در تقويم كشور 
از سوي ش��وراي عالي انقلاب فرهنگي 
برگزيده شد. انتظار بر اين است كه اين 
نامگذاري در تقويم س��الانه مي تواند به 
حساس س��ازي جامعه و مسوولان در 
مقوله ايمني و تصادفات كمك كرده و 
با عملياتي كردن راهكارهاي تخصصي 
مي��زان حوادث ترافيك��ي كاهش يابد. 
رييس پليس راهور انتظامي كش��ور ب��ا بيان اينكه 
به طور كلي در تصادفات رانندگي ۳ عامل انس��ان، 
خودرو و ج��اده )محيط( نقش دارند كه بر اس��اس 
ميزان تاثير در وقوع حادثه س��هم تقصير تصادفات 
مشخص مي گردد، گفت: اگر چه سهم عامل انساني 
بيش��تر از بقيه عوامل ب��وده ول��ي در رويكرد نوين 
سيس��تمي در نگاه به حوادث رانندگي به اشتراك 
سهم عامل انس��اني با راه و خودرو نيز پرداخته شده 
و بصورت كامل تر علاوه بر سهم كاربران راه )راننده، 
سرنشين و عابر( به س��هم مسوولان و طراحان راه و 

خودرو نيز پرداخته شده است.

دعايروزبیستوپنجمماهمباركرمضان
بسماللهالرحمنالرحیم

اللهمّاجْعلْنيفی�هِمحبّاًلأوْلیائِكومُعادياًلأعْدائِكمُسْ�تنّاًبِسُ�نّهِخاتمِانْبیائِكيا
عاصِمقُلوبِالنّبیین.

خداياقراربدهمرادراينروزدوس�تدوستانتودشمندشمنانتوپیروراهوروش
خاتمپیغمبرانتاينگهداردلهايپیامبران.

گليماندگار|
 ه��ر س��ال وقتي صحب��ت از ب��رآورد 
هزينه هاي معيش��تي خانوار مي شود، 
آمارهاي رسمي و غير رسمي هميشه به ميزان قابل 
توجهي با يكديگر فرق دارند. اينكه طي چند س��ال 
اخير بر تعداد افراد بي بضاعت جامعه افزوده ش��ده و 
تامين معيش��ت به يكي از كارهاي سخت براي افراد 
خانوار تبديل ش��ده اس��ت، موضوع چندان تازه اي 
نيست. اما حالا انگار آمارهاي رسمي هم كم كم دارند 
به واقعيت هاي موجود در جامعه نزديك مي ش��وند. 
اينكه بي��ش از ۹ ميلي��ون خان��وار يارانه بگير فقير 
هس��تند، آماري نگران كننده به نظر مي رسد. البته 
كه مبلغ يارانه ها ديگر بيشتر به يك شوخي تبديل 
ش��ده تا كمك هزينه اي براي خانوارها. در حالي كه 
قيمت اقلام اساسي سبد خانوار هر روز افزايش پيدا 
مي كند يارانه ۴۵ ه��زار توماني نمي تواند دردي را از 
مردم دوا كند همانطور كه در س��ال هاي گذشته هم 
نمي توانس��ت و البته رييس دولت وقت توقع داشت 
مردم اين مبلغ را پس انداز كنند تا در آينده بتوانند از 
آن استفاده بهينه اي در زندگي ببرند. هر چند شايد 
آن زمان او نيز نمي دانس��ت استارت كاري را زده كه 
در آينده نه چندان دور باعث تورم افسار گسيخته در 
كشور مي شود. البته آن زمان هم اقتصاددانان بسياري 
پرداخت يارانه را اشتباه بزرگي مي دانستند و عامل 
بروز تورم اما دولتمردان باور ديگري داشتند كه البته 
مرور زمان نشان داد كه باور كدام دسته درست و كدام 
دسته نادرست بوده است. حال اما ديگر با يارانه يك 
ماه فقط مي توان يك س��طل ماست خريد. حالا كه 
قيمت نان به ۴ هزار تومان رسيده و قيمت برنج ايراني 
از ۱۲۰ ه��زار تومان هم فراتر رفته ديگر توجه كردن 
به يارانه هاي ۴۵ هزارتوماني بررسي سود و زيان آن 
چندان هم مهم به نظر نمي رسد. اين در حالي است 
كه هنوز دولتمردان به دنبال تقس��يم عادلانه يارانه 
در كشور هستند. در حالي كه اگر اين عدد به ميزاني 
نرسد كه به درد افراد كم بضاعت و بي بضاعت جامعه 
بخورد تقسيم عادلانه آن هم چندان كار مفيد فايده اي 
نخواهد بود. هر چند كه هنوز طبق آخرين آمارهاي 

رس��مي اعلام ۵۵ درص��د از يارانه بگي��ران را طبقه 
متوسط تشكيل مي دهند، اما واقعيت اين است كه 
شكاف طبقاتي سال هاي گذشته باعث شده تا عملا 
طبقه متوسط ازجامعه حذف شود، در واقع افراد يا كم 
بضاعت و بي بضاعت هستند يا برخوردار كه البته طبق 
همين آمارها ۷ درصد يارانه بگيران را افراد برخوردار 
تشكيل مي دهند كه تنها سه درصد با آنچه مد نظر 
يكي از كانديداهاي رياس��ت جمهوري در سال هاي 
گذش��ته بود تفاوت دارد. به هر حال فرقي نمي كند 
۷ درصد ي��ا ۴ درصد براي كش��وري مانند ايران كه 
ثروت هاي طبيعي فراواني را در خود جاي داده است، 

اين مقدار بسيار ناچيز به نظر مي رسد. 

دستهبنديمعيشتيخانوارهايايراني
اعلامشد

بر اس��اس اعلام معاونت رفاه وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي، از مجموع ۲۴ ميليون و ۹۰۱ هزار و ۶۹۶ 
خانوار ايراني يارانه بگير، ۳۸ درصد فقير، ۵۵ درصد 
متوسط و ۷ درصد برخوردار هستند كه سياست گذار 
با استفاده از آن مي تواند سياست حمايتي متناسب با 
هر يك را به اجرا بگذارد. طي دهه هاي گذشته تمامي 
دولت ها در راس��تاي اجراي قانون اساسي كشور در 
خصوص كاهش فقر و ش��كاف طبقاتي، برنامه هاي 
حمايتي و رفاهي متعددي را با صرف هزينه هاي بسيار 
بالا اجرا كرده اند كه به دليل نبود پايگاه اطلاعاتي جامع 
و عدم شناسايي دقيق گروه هاي آسيب پذير و مشخص 
نبودن فرايند اجرا، موفقيت چشمگيري در رسيدن 
به اهداف مدنظر نداشته و با انتقادات بسياري از سوي 
سياس��ت گذاران حوزه رفاه اجتماعي و عدم رضايت 

عمومي مواجه بوده اند.

چراييراهاندازيپايگاهاطلاعات
رفاهايرانيان

به همين علت بود كه پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان بنا به 
ضرورت تجميع اطلاع��ات اجتماعي، اقتصادي افراد و 
دهك بندي وضعيت درآمدي و دارايي هاي آنها در سال 
۹۶ راه اندازي و سنجش وضعيت معيشتي خانوار براي 

تخصيص يارانه هاي حمايتي و معيشتي در سال هاي 
اخير به واس��طه اطلاعات اين پايگاه انجام شد؛ اما عدم 
همكاري دس��تگاه هاي مختلف ب��راي در اختيار قرار 
دادن اطلاع��ات برخط را مي ت��وان از جمله چالش ها و 
دغدغه هاي پي��ش روي وزارت رفاه در مس��ير ارتقاي 
اين پايگاه برش��مرد. با ابلاغ سياس��ت هاي كلي تامين 
اجتماعي و اميدهايي كه براي تحقق آن به وجود آمده 
است، تكميل و ارتقاي پايگاه اطلاعات رفاه ايرانيان نيز 
در دس��توركار جدي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي 
قرار گرفته اس��ت؛ چرا كه يكي از الزامات استقرار نظام 
تأمين اجتماعي چندلايه، شكل دهي پايگاه اطلاعات 
است كه تاكيد ش��ده بايد با رعايت ملاحظات امنيتي 
مربوط به نيروهاي مسلح و دستگاه هاي امنيتي كشور 
همراه باش��د. وزير تعاون، كار و رفاه اجتماعي درهمين 
زمينه گفت: برخي دستگاه ها داده ها و اطلاعات آماري 
خود را در اختيار اين پايگاه قرار دادند، اين س��امانه در 
حال حاضر فعال است و دهك بندي جامعه را مشخص 
مي كند، البته ما به دنبال اخذ اطلاعات ساير دستگاه ها 
و ثبت داده هاي آماري آنها در سامانه  هستيم. او افزود: 
تا زماني كه همه دستگاه ها به سامانه پايگاه رفاه ايرانيان 
متصل شوند، دهك بندي در سيستم به صورت محتاطانه 
انجام مي ش��ود يعني ما فرض كرديم كه افراد خودرو، 
ملك، حساب بانكي، سهام و س��فر خارجي ندارند، هر 
زمان كه داده ها و اطلاعات آنها در سيس��تم ثبت شود، 
دهك بندي ه��ا اصلاح و تكميل خواهد ش��د. ضمانت 
خوبي در تبصره ۱۷ قانون بودجه س��ال ۱۴۰۱ لحاظ 
ش��ده و به موجب اين تبصره همه دس��تگاه ها مكلف 
ش��دند تا اطلاعات خود را در اختيار قرار دهند. تكميل 
اطلاعات پايگاه رفاه ايرانيان طبيعتاً نياز به همكاري همه 
دستگاه ها دارد و كمك رساني به بخش هاي ضعيف و كم 

درآمد جامعه را تسهيل خواهد كرد.

دوصدگفتهنيمكردارنيست
مس��اله اعلام آمار و ابلاغ دستور نيس��ت، در واقع نه 
با دس��تور و ابلاغيه و نه با بالا و پايي��ن كردن آمارها 
نمي توانيم فقر را در كشور از بين ببريم، در واقع وقتي 
مسوولان تنها به حرف زدن، شعار دادن، وعده و وعيد 

و... اكتفا مي كنند و هيچ كار علمي از سوي آنها انجام 
نمي ش��ود نمي توانيم اميدوار باش��يم كه مشكلات 
معيشتي قشر ضعيف جامعه به اين زودي ها حل شود.

همايون فرنژاد، كارش��ناس اقتصادي و پژوهش��گر 
اجتماعي با بيان مطل��ب فوق به »تعادل« مي گويد: 
سال هاست كه قرار است افراد بي بضاعت و كم بضاعت 
شناس��ايي ش��وند و تغيير در ميزان يارانه ها صورت 
بگيرد، اما اين قرارها كي به مرحله اجرا مي رسد، هيچ 
كس از آن خبري ندارد. در واقع همان زماني كه بحث 
تخصيص يارانه به ميان آمد بسياري از افرادي كه به 
علم اقتصاد اشراف داشتند اين كار را ضربه اي مهلك 
به اقتصاد و معيشت جامعه مي دانستند اما متاسفانه 
دولت وقت بدون توجه به نظر كارشناسان اين قانون 
اشتباه را به مرحله اجرا گذاشت. يارانه اي كه قرار بود 
پول برق و آب مردم را تامين كند، حالا حتي نمي تواند 

خرج يك روز معيشت يك نفر هم باشد. 

آمارهايرسميدقيقنيست
او در پاسخ به اين سوال كه آيا آمارهاي اعلام شده از 
سوي وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي در مورد ميزان 
افراد فقير و قشر متوسط و برخوردار جامعه دقيق و 

جامع است اظهار مي دارد: هيچ وقت آمارهاي رسمي 
دقيق نبوده اند. البته حتي اگر دقيق هم باشند به طور 
كامل در دسترس عموم قرار نمي گيرند. اين قانون نه 
تنها در ايران كه در اكثر كشورهاي دنيا رعايت مي شود. 
برخي آمارها به طور كامل منتشر نمي شوند، بستگي به 
شرايط هر كشور دارد كه بر روي چه آماري حساسيت 
وجود داشته باشد. در ايران فعلا مسائل اقتصادي چون 
از حساسيت ويژه اي برخوردارند نمي توان به آمارهاي 
رس��مي در اين مورد اكتفا كرد، هر چند كه ماجرا به 
قدري بغرنج شده و ش��رايط اقتصادي و هزينه هاي 
معيش��ت به قدري بالا رفته كه ديگر نمي توان منكر 
نتايج آن در جامعه بود. فرنژاد مي افزايد: متاس��فانه 
در حاش��يه ش��هرها كه وضعيت از ش��رايط بحران 
هم گذش��ته اس��ت. فقر مطلق باعث بروز بسياري 
از ناهنجاري ه��اي اجتماعي در بين افراد مي ش��ود. 
فساد، فحشا، اعتياد، مواد فروشي، فروش كودكان و... 
نمونه هاي بارز تاثيرات فقر در بين خانواده ها هستند. 
در شهرهاي بزرگ هم وضعيت خيلي بهتر نيست. بالا 
رفتن آمار جرايمي مانند دزدي، زورگيري و... نشان 
مي دهد كه وضعيت معيشتي درصد بالايي از مردم 

مطلوب نيست.
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او به عنوان يك پژوهش��گر اجتماعي نيز مي گويد: 
مشكلات اقتصادي و بزه هاي اجتماعي دو روي يك 
سكه هستند، در واقع هر چه مشكلات اقتصادي در 
كشور افزايش پيدا كند در مقابل بزه هاي اجتماعي 
نيز رشد روزافزون خواهد داش��ت، شما نمي توانيد 
اي��ن دو را از ه��م تفكيك كنيد. در واق��ع فقر عامل 
مي شود براي بروز معلول هايي كه به آن بزه اجتماعي 
مي گويند. يكي از دلايلي كه باعث افزايش تن فروشي 
مي ش��ود، فقر است. يكي از دلايلي كه باعث افزايش 
دزدي مي شود، فقر اس��ت. يكي از دلايلي كه باعث 
مي ش��ود افراد فرزندان خود را ب��راي گدايي اجاره 
بدهند يا بفروشند، فقر است. سر منشأ تمام معضلات 
اجتماعي فقر است پس نمي توانيم با ابلاغ بخشنامه 
و رفتن پش��ت تريبون فقر را از بين بيريم، جامعه را 
به سمت پويايي و مدنيت سوق دهيم و توقع داشته 
باشيم هيچ بزه اي در كشور رخ ندهد. در واقع زندگي 
كردن زير خط فقر بسيار سخت است، تا آن را تجربه 
نكنيم نمي توانيم احوال كساني را كه در آن شرايط به 

سر مي برند، درك كنيم. 

گزارش

دستهبنديمعيشتيخانوارهايايرانياعلامشد
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